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Xalqın qəzeti! Davos bu dəfə “Etimadın 
bərpası”na “yaşıl işıq” yandırır 

x a l q q a z e t i .a z

Prezident Bakıda Dövlət Sərhəd Xidmətinin yeni hərbi hospital kompleksinin açılışında 

Yanvarın 15-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti, Silahlı 
Qüvvələrin Müzəffər Ali Baş Komandanı İlham Əliyev Bakıda 
Dövlət Sərhəd Xidmətinin yeni hərbi hospital kompleksinin 
açılışında iştirak edib.

Dövlət Sərhəd Xidmətinin rəisi, ge-
neral-polkovnik Elçin Quliyev Azərbay-
can Prezidenti, Silahlı Qüvvələrin Ali 
Baş Komandanı İlham Əliyevə raport 
verdi. Sonra Bakının Fətəli xan Xoyski 
küçəsi,  ünvanında yerləşən hospital 

kompleksi barədə dövlətimizin başçısı-
na məlumat verildi.

Bildirildi ki, hərbi hospitalın köh-
nə binası XX əsrin 70-ci illərində inşa 
olunub. Yeni hərbi hospitalda ən son 
elmi-texniki nailiyyətlərə və müharibə 
təcrübəsinə əsaslanan tibbi müayinə 
və müalicə imkanları yaradılıb. Dünya-
nın qabaqcıl ölkələrində istehsal olunan 
tibbi avadanlıqlarla təchiz edilmiş hərbi 
hospitalın ürək-damar cərrahiyyəsi, in-
vaziv kardiologiya, nevrologiya və digər 
tibbi fəaliyyət sahələri xəstələrə ən yük-
sək səviyyədə çoxfunksionallı xidmət 
göstərəcək. 

Səkkiz mərtəbədən və köməkçi bi-
nalardan ibarət hərbi hospitalın inşası 
müasir texnologiyalar və qabaqcıl təc-
rübələr əsasında həyata keçirilib. Ümu-
mi sahəsi 24.760 kvadratmetr olan 240 
çarpayılıq binada 03 otaq, 17 şöbə, 80 
palata mövcuddur. Hərbi dövrdə çarpa-
yı sayının 700-ə çatdırılması imkanları 
vardır. Burada yaradılan Təcili Tibbi 
Yardım Mərkəzi durumu son dərəcə 
kritik olan xəstələrin 24 saat qəbulunu 
həyata keçirməyə imkan verəcək. 

(ardı 2-ci səhifədə)

“Separatçılara deyirlər ki, 
siz balalarımızı qırdınız…”

Ötən əsrin 80-ci illərinin sonunda Qarabağda qanlı etnik təmizləmə 
siyasətinə başlayan ermənilər həmin vaxt Azərbaycanda mərkəzi 
hakimiyyətin zəifl iyindən istifadə edərək istədiklərinə çatdılar. Onlar 

keçmiş Dağlıq Qarabağ Muxtar Vilayətindən azərbaycanlı əhalini zorla 
çıxardılar. Bu, az imiş kimi, ölkəmizin DQMV-yə heç bir aidiyyəti olmayan 
7 rayonunu (Ağdam, Füzuli, Zəngilan, Cəbrayıl, Qubadlı, Kəlbəcər və Laçın) 
işğal etdilər. 

Ölkəmiz bir milyon qaçqın və məcbu-
ri köçkünlə üzləşdi. Ancaq haqq nazilsə 
də, üzülmədi. Azərbaycan iqtisadiyyatını, 
ordusunu gücləndirdi, gənc nəsil yüksək 
vətənpərvərlik ruhunda tərbiyə edildi. 
Bütün bunlar isə 2020-ci ildə 44 günlük 
Vətən müharibəsində qalib gəlməyimizdə 
mühüm rol oynadı.

Müharibə nəticəsində Qarabağ və 
Şərqi əngəzurun işğal altında olan 
13 min kvadratkilometrlik ərazisindən 
10 min kvadratkilometri azad olundu. 
Xankəndi şəhəri, Xocalı, Ağdərə rayon-
ları, Xocavənd rayonunun mərkəzi sepa-
ratçıların nəzarəti altında qaldı. Əlbəttə, 
strateji əhəmiyyətə malik Şuşanın azad 
olunmasından sonra Xankəndiyə çatmaq 
bir neçə saatlıq iş idi. Ancaq mülki əha-
linin, əsasən, Xankəndidə və yuxarıda 
adları qeyd olunan digər rayonlarda yaşa-
masını, hərbi əməliyyatlar zamanı onların 
ziyan çəkə biləcəyini nəzərə alan Azər-
baycanın hərbi-siyasi rəhbərliyi məsələ-
nin dinc yolla nizamlanmasını qərara aldı.

(ardı 4-c  səhifədə)

Yeni dalğa: qlobal təhlükəsizliyə vurulan zərbələr

Paşinyanın nağılı və sülh gündəmi 
ilə bağlı növbəti manipulyasiya

Yaxın Şərq alışsa, 
nələri yandıracaq?
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Prezident Bakıda Dövlət Sərhəd Xidmətinin  
yeni hərbi hospital kompleksinin açılışında 

(əvvəli 1-ci səhifədə)

İl ərzində hərbi hospitalda 100-110 
min ambulator, 17 min-20 min xəstə 
stasionar müalicə oluna bilər.

Hərbi hospitalın Cərrahiyyə şöbə-
sində quraşdırılan avadanlıqlar istə-
nilən növ ağır əməliyyatları aparmağa 
imkan verir. Tibb ocağında 11 əməliy-
yatxanadan ibarət xüsusi blok yerləşir. 
Hospitalda uçuş heyətinin və dalğıcların 
müayinəsi və müalicəsi üçün respubli-
kada ən müasir hiperbarik oksigenasiya 
avadanlığı (barokamera) quraşdırılıb.

Binada gözləmə, konfrans, yataq, 
yemək otaqları yaradılıb, intensiv te-
rapiya və tibbi heyət üçün bölmələr 

fəaliyyət göstərir. DSX-də qadın hərbi 
qulluqçuların sayı nəzərə alınaraq hərbi 
hospitalda doğum mərkəzi də yaradılıb. 

Hərbi hospitalın Laboratoriya şöbə-
sində ən yeni müayinə üsullarını özündə 
birləşdirən və tibbi tələblərə tam cavab 

verən dünyanın aparıcı şirkətlərinin la-
borator avadanlığı quraşdırılıb. Müalicə 
ocağı dövrün tələblərinə uyğun çağrı və 
nəzarət sistemləri ilə təmin olunub. Hər-
bi hospitalda klinik fəaliyyətin, yəni tibbi 
tədris işinin təşkili və ixtisaslı hərbi hə-
kimlərin hazırlanması şəraiti yaradılıb. 

Hərbi hospitalın yerləşdiyi 3 hektar 
ərazidə geniş abadlıq-quruculuq işləri 
görülüb, yaşıllıq sahələri salınıb.

Sonda xatirə şəkli çəkdirildi.

AZƏRTAC

R.B.Əskərovun 2-ci dərəcəli  
“Vətənə xidmətə görə”  

ordeni ilə təltif edilməsi haqqında
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Sərəncamı

Azərbaycan Respublikası Konstitusiyasının 10 -cu maddəsinin 23-cü bəndini 
rəhbər tutaraq qərara alıram:

Azərbaycan Respublikasında ədəbiyyatşünaslıq və publisistika sahəsində 
səmərəli fəaliyyətinə görə Ramiz Baxşəli oğlu Əskərov 2-ci dərəcəli “Vətənə xid-
mətə görə” ordeni ilə təltif edilsin.

İlham ƏLİYEV,
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

Bakı şəhəri, 15 yanvar 2024-cü il

Ceyhun Bayramov polşalı 
həmkarını təbrik edib

Yanvarın 15-də Azərbaycan Respublikasının xarici işlər naziri Ceyhun 
Bayramovun Polşa Respublikasının xarici işlər naziri Radoslav Sikorski ilə 
telefon danışığı olub.

Xarici İşlər Nazirliyinin Mətbuat xid-
məti idarəsindən bildiriblər ki, telefon 
danışığı zamanı ikitərəfli və regional 
gündəlikdə duran məsələlər müzakirə 
olunub.

Nazir Ceyhun Bayramov Polşa Res-
publikasının xarici işlər naziri vəzifəsinə 
təyinatı münasibətilə həmkarını təbrik 
edib. Azərbaycan və Polşa arasında 
ikitərəfli, o cümlədən çoxtərəfli plat-
formalar çərçivəsində əməkdaşlıqdan 
bəhs edən nazir Ceyhun Bayramov, iki 
ölkə arasında yüksək səviyyəli dostluq, 
hörmət və strateji tərəfdaşlığın əhəmiy-
yətini vurğulayıb.

Nazir Ceyhun Bayramov, həmçinin 
postmünaqişə dövründə regional və-
ziyyət barədə qarşı tərəfi ətraflı məlu-
matlandırıb. Azərbaycanın öz əraziləri 
üzərində suverenliyini bərpa etdikdən 
sonra sülh üçün geniş imkanlar yaran-
dığı qeyd edilib.

Bu il ölkəmizdə keçiriləcək BMT-nin 
İqlim Dəyişikliyi üzrə Çərçivə Konven-
siyasının Tərəflər Konfransının 2 -
cu sessiyasının (C P2 ) ikitərəfli və 
çoxtərəfli əməkdaşlığın daha da inkişa-
fı üçün əhəmiyyətli olduğu vurğulanıb.

X Q

Seçkilərdə polisin xidməti fəaliyyəti
Növbədənkənar prezident  seçkilərinin ölkə qanunvericiliyinin tələblərinə uyğun 
təhlükəsiz və demokratik şəraitdə keçirilməsində, seçki günü vətəndaşların öz 
iradəsini sərbəst və azad ifadə etməsində ictimai asayişin qorunması mühüm 
amillərdən biridir. Bu məqsədlə Şəkidə polisin xidməti fəaliyyətinə dair seminar-
müşavirə keçirilib. 

Tədbirdə prezident seçkilərində po-
lis əməkdaşlarının xidməti fəaliyyətinin 
daha da təkmilləşdirilməsi ilə əlaqədar 
məsələlər müzakirə olunub.

Mərkəzi Seçki Komissiyası və Daxi-
li İşlər Nazirliyinin birgə təşkilatçılığı ilə 
keçirilən tədbir seçki prosesində, elə-
cə də səsvermə günü polisin xidməti 
fəaliyyətini, polis orqanları ilə seçki ko-
missiyalarının qarşılıqlı fəaliyyətini tək-
milləşdirmək, bu istiqamətdə görülmüş 
işlərin səmərəliliyini daha da yüksəltmək 
məqsədi daşıyıb.

Seminar-müşavirədə MSK-nın üzv-
ləri, Daxili İşlər Nazirliyinin əməkdaş-
ları, Şəki- aqatala bölgəsində, eləcə 
də ətraf şəhər və rayonlarda fəaliyyət 
göstərən 17 seçki dairəsi üzrə dairə 
seçki komissiyasının sədrləri, 11 şəhər 
və rayon polis orqanlarının nümayən-
dələri, həmçinin ATƏT-in uzunmüddətli 
müşahidəçiləri iştirak ediblər.

Tədbir Şəki Şəhər Rayon Polis Şö-
bəsinin rəisi, polkovnik Elnur Həsənov 
və MSK-nın üzvü Tofiq Həsənovun açı-
lış nitqləri ilə başlayıb. Bildirilib ki, ölkə-
mizdə seçkilərin keçirilməsi sahəsində 
böyük təcrübə qazanılıb. Əminliklə 
qeyd etmək olar ki, prezident seçkiləri 

də əvvəlki illərdə olduğu kimi, yenə də 
demokratik, ədalətli, şə af, beynəlxalq 
standartlara uyğun keçiriləcək.

Sonra MSK-nın üzvü Qabil rucov 
“Seçki qanunvericiliyi, seçki komissi-
yalarının sistemi, seçki prosesi, onun 
mərhələləri və müddətləri. Seçki ko-
missiyaları və polis orqanlarının birgə 
fəaliyyətinin əsasları” mövzusunda 
təqdimatla çıxış edib. Bildirilib ki, MSK 
prezident seçkiləri ərəfəsində maarif-
ləndirmə tədbirlərinə xüsusi diqqət ayı-
rır. Seçki hüququnun həyata keçirilmə-
sində ictimaiyyətin, seçicilərin, bütün 
seçki subyektlərinin maarifləndirilməsi 
baxımından belə seminar-müşavirələ-
rin xüsusi əhəmiyyəti var.

Seminar-müşavirədə Daxili İşlər 
Nazirliyinin Baş İctimai Təhlükəsizlik 
İdarəsinin nümayəndəsi Sənan Əliyev 
“Seçki kampaniyası dövründə və seç-
kilərin keçirildiyi gün ictimai qaydanın 
təmin edilməsi ilə bağlı polis əməkdaş-
larının hüquq və vəzifələri. Seçkidən 
sonrakı dövrdə seçki bülletenlərin və di-
gər seçki sənədlərinin dairə və Mərkəzi 
Seçki Komissiyasına gətirilməsi zama-
nı təhlükəsizlik tədbirlərinin görülməsi” 
mövzusunda təqdimatla çıxış edib.

Qeyd olunub ki, növbədənkənar 
prezident seçkilərinin ölkə qanunveri-
ciliyinin tələblərinə uyğun təhlükəsiz və 
demokratik şəraitdə keçirilməsi, seçki 
günü vətəndaşların öz iradəsini sərbəst 

və azad ifadə etməsi məqsədilə Daxili 
İşlər Nazirliyində müvafiq Tədbirlər Pla-
nı təsdiqlənib və icrası xüsusi nəzarətə 
götürülüb. Seçki kampaniyasının təb-
liğat-təşviqat mərhələsində, eləcə də 
səsvermə günü seçicilərin, beynəlxalq 
müşahidəçilərin və seçki prosesində 
iştirak edən digər subyektlərin təh-
lükəsizliyinin təmin edilməsi, hüquqla-
rının qorunması, polis əməkdaşlarının 
vətəndaşlarla ünsiyyətdə etik davranış 
qaydalarına ciddi riayət etmələri və di-
gər bu kimi məsələlər nazirliyin rəhbər-
liyi tərəfindən daim diqqət mərkəzində 
saxlanılır.

Seçki kampaniyası dövründə və 
seçkilərin keçirildiyi gün dairə və 
məntəqə seçki komissiyaları nümayən-
dələrinin polisin fəaliyyəti ilə bağlı qal-
dırdıqları bütün məsələlər operativ qay-
dada həll olunacaq.

Tədbirdə, həmçinin MSK-nın üzvü 
Tofiq Həsənov “Seçki subyektləri, onla-
rın hüquq və vəzifələri. Seçki subyekt-
lərinin fəaliyyətinə qanunsuz müdaxilə-
nin yolverilməzliyi” mövzusunda çıxış 
edib.

Ə.BƏDƏLOV  
XQ

Ödənișsiz efir vaxtında 
çıxıșların ardıcıllığı

Mərkəzi Seçki Komissiyası yanvarın 15-də prezidentliyə namizədlər 
arasında ödənişsiz efir vaxtının bölgüsü məqsədilə püşkatma keçirib.

Prezidentliyə namizədlərin İctimai 
Televiziya və Radio Yayımları Şirkə-
tində ödənişsiz efir vaxtında çıxışetmə 
ardıcıllığı məlum olub.

Püşkatmanın nəticəsinə görə, na-
mizədliyi özü tərəfindən irəli sürülən 

ahid ruc 1-ci, Böyük Quruluş Par-
tiyasının prezidentliyə namizədi Fazil 
Mustafa 2-ci, Yeni Azərbaycan Parti-
yasının prezidentliyə namizədi İlham 

Əliyev 3-cü, Böyük Azərbaycan Parti-
yasının prezidentliyə namizədi Elşad 
Musayev 4-cü, Bütöv Azərbaycan Xalq 
Cəbhəsi Partiyasının prezidentliyə 
namizədi Qüdrət Həsənquliyev 5-ci, 
Milli Cəbhə Partiyasının prezidentliyə 
namizədi Razi Nurullayev 6-cı və na-
mizədliyi özü tərəfindən irəli sürülən 
Fuad Əliyev 7-ci çıxış edəcəklər.

XQ

Prezident seçkiləri

“Seçki – 2024” Müstəqil  
Media Mərkəzi fəaliyyətə bașlayıb

Mərkəzi Seçki Komissiyasının (MSK) “Seçki - 2024” Müstəqil Media Mərkəzi 
fəaliyyətə başlayıb. Mərkəzin məqsədi 2024-cü il fevralın 7-də Azərbaycanda 
keçiriləcək növbədənkənar prezident seçkiləri, onun ayrı-ayrı mərhələləri, 
səsvermə prosesi, seçki institutlarının, müşahidə missiyalarının, ekzitpol (exit-
poll) keçirən təşkilatların fəaliyyəti haqqında dolğun məlumatları Azərbaycan 
ictimaiyyətinə, yerli və xarici mediaya operativ şəkildə çatdırmaqdır.

Mərkəzin https: secki-2024.az  
saytı Azərbaycan, rus və ingilis dillə-
rində fəaliyyət göstərir. Saytda seçki 
prosesi ilə bağlı səlahiyyətli şəxslərin 
və ekspertlərin rəyləri, açıqlama və bə-
yanatları yerləşdirilir. Eyni zamanda, 

seçkilərlə bağlı foto və videomateriallar 
təqdim edilir.

Mərkəzin həm feysbuk səhifəsi, 
həm də teleqram kanalı aktiv fəaliyyət 
göstərir.

XQ

Prezident seçkilərinin təşviqat kampaniyasına start verilib 
Yanvarın 15-dən  növbədənkənar prezident seçkiləri ilə 

əlaqədar seçkiqabağı təşviqatın aparılmasına başlanılıb.  

Seçki Məcəlləsinə əsasən, qeydə alınmış namizədlər, 
onların səlahiyyətli nümayəndələri və vəkil edilmiş şəxsləri, 
namizədi qeydə alınmış siyasi partiyalar, siyasi partiyaların 
blokları, onların səlahiyyətli nümayəndələri və vəkil edilmiş 
şəxsləri tərəfindən seçkiqabağı təşviqatın aparılmasına səs-
vermə gününə 23 gün qalmış başlanmalı və səsvermənin 

başlanmasına 24 saat qalmış dayandırılmalıdır. Fevralın 6-sı 
saat 8:00-da təşviqatın aparılması dayandırılacaq.

Seçkidə 7 namizəd mübarizə aparacaq.
Prezidentliyə namizədliyi qeydə alınan şəxslər isə aşağı-

dakılardır:
1. Hakim Yeni Azərbaycan Partiyasının prezidentliyə na-

mizədi İlham Əliyev
2. Namizədliyi özü tərəfindən irəli sürülən ahid ruc
3. Milli Cəbhə Partiyasının prezidentliyə namizədi Razi 

Nurullayev
4. Böyük Quruluş Partiyasının prezidentliyə namizədi 

 Fazil Mustafa
5. Böyük Azərbaycan Partiyasının prezidentliyə namizədi 

Elşad Musayev
6. Bütöv Azərbaycan Xalq Cəbhəsi Partiyasının prezi-

dentliyə namizədi Qüdrət Həsənquliyev
7. Namizədliyi özü tərəfindən irəli sürülən Fuad Əliyev.

XQ
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SİYASƏT

Paşinyanın nağılı və sülh gündəmi 
ilə bağlı növbəti manipulyasiya
Hayların lideri “göydən 3 almanın düşməsini” istəmir

Əlbəttə, Ermənistan baş naziri Nikol Paşinyanın hakim “Vətəndaş sazişi” 
partiyasının təşəbbüs qrupunun iclasında söylədikləri Azərbaycan Prezidenti 
İlham Əliyevin yanvarın 10-da yerli televiziya kanallarına müsahibəsində 
bildirdiklərinə cavab mahiyyəti daşıyır. Hər halda, Nikolun çıxışının məzmunu 
bunu deməyə əsas verir. Bəs cavab qənaətbəxşdirmi? Əlbəttə ki, yox!

ndan başlayaq ki, Ermənistanın 
hökumət rəhbəri Bakıdan gələn bəya-
natları sülh prosesinə ciddi zərbə kimi 
qiymətləndirir. Paşinyan yenə də sər-
hədlərin delimitasiyası və demarkasiyası 
prosesində 1 1-ci ilin Alma-Ata Bəyan-
naməsinin rəhbər tutulduğunu diqqətə 
çatdırır. Məsələ ondadır ki, həmişə həmin 
sənəd haqqında danışan Paşinyan olub. 
Görəsən, nəyə görə o, barəsində yalnız 
özünün söz açdığı məsələni prinsipial 
razılaşma qismində qabardır  Əlbəttə, 
bu, doğru deyil. Həm də tutalım, Alma- 
Ata Bəyannaməsi əsasdır. rada elə bir 
müddəa varmı ki, Ermənistanın ərazisi 
2 ,8 min kvadratkilometdir  Yoxdur!  
zaman deməli, sərhədlərin demarkasi-
yası və delimitasiyasından danışanda, 
həmin bəyannaməyə istinad da əhəmiy -
yətini itirir. 

Digər tərəfdən, Alma-Ata Bə-
yannaməsi müttəfiq respublikaların 
 SSRİ-dən çıxarkən mövcud olmuş əra-
zilərinin onların bir-biri tərəfindən ta-
nınmasını əsas götürürdüsə, o zaman 
İttifaqdan çıxmaq kimi, ora daxil olmağa 
da diqqət yetirilməlidir. Hər halda, 1 20-
ci ildə sovetləşmə başlayanda Azərbay-
canın ərazisi 86,6 min kvadratkilometr 
deyildi. Heç Ermənistanın da 2 ,8 min 
kvadratkilometr ərazisi yox idi. Məsələn, 
1 2 -cu ildə Ermənistanın SSR tərki-
bində Meğri rayonu yaradılmışdı. Bölgə 
Azərbaycandan qanunsuz yolla alınıb Er-
mənistana verilmişdi. Hələ başqa torpaq 
hədiyyələri də var. Bir sözlə, Alma-Ata 
Bəyannaməsini ehkamlaşdırmaq düzgün 
deyil. Düzgün olan Prezident İlham Əli -
yevin təklif etdiyi delimitasiya və demar-
kasiya formuludur. 

Dövlətimizin başçısı müsahibəsində 
hazırkı Azərbaycan Ermənistan sərhəd -
lərinin şərti olduğunu demişdi. Ölkəmizin 
lideri bildirmişdi ki, delimitasiya prose-
sində siyasi metodologiya, yaxud xro-
nologiya əsas götürülməlidir: “Fəaliyyət 
hansısa xəritə əsasında qurulmamalı, 
Azərbaycan və Ermənistanın sərhəd ko-
missiyaları işini fəallaşdırmalı, ekspert 
qrupları yaranmalıdır. Həmin qruplar isə 
sərhədi qarış-qarış müəyyənləşdirməli -
dirlər”.

***
Bəli, N.Paşinyanın “1 1-ci ildə Al-

ma-Ata Bəyannaməsi qəbul edilən za-
man mövcud olan sərhədlər yenidən 
müəyyənləşdirilməlidir” məntiqi yolve-
rilməzdir. Eləcə də onun bu sənəd xü-
susunda 2022-ci ilin Praqa və 2023-cü 
ilin Brüssel görüşlərinə (Azərbaycan və 
Ermənistan liderlərinin Avropa İttifaqı Şu-
rasının prezidenti Şarl Mişelin vasitəçiliyi 
ilə keçirilmiş görüşlər  red.) istinadı da 
böyük ölçüdə manipulyasiyadan başqa 
bir şey deyil. Sözügedən görüşlərin ruhu-
na zidd davranan da, müharibə məğlubu 
kimi üzərinə götürdüyü öhdəlikləri yerinə 
yetirməyən də Ermənistan olub. Məhz 
İrəvanın yaramaz mövqeyinə görədir ki, 
sülh prosesi gözlənildiyi rəvan məcraya 
daxil olmur. 

Elə baş nazir Paşinyanın Azərbayca-
nın Ermənistana qarşı ərazi iddiaları irəli 
sürməyə çalışdığını vurğulaması da sül-
hə zidd təmayüldür. Çünki Bakının belə 
bir niyyəti yoxdur. Ölkəmiz sadəcə, İrə-
vanın səmimiyyət göstərib öhdəliklərinə 
sadiqliyini istəyir. Bunun qarşılığında isə 
erməni hökumət rəhbəri belə hesab edir: 
“Azərbaycanın sülh müqaviləsi ilə bağlı 
təklifləri ilə tanış olarkən belə təəssürat 
yaranır ki, bu ölkə sonrakı müharibələri 
legitimləşdirəcək sənəd yaratmağa çalı-
şır”.

Bəli, Ermənistan hər vəchlə Azərbay-
canı işğalçı kimi qələmə verməkdə israrlı-
dır. Bu baxımdan N.Paşinyanın üzərində 
dayandığı növbəti məsələ hər iki ölkənin 
qoşunlarını sərhəddən geri çəkməsidir. 
Qeyd edək ki, mövzu hələ ötən ilin son-
larına doğru gündəmə gətirilmişdi. Bu,   
tam yolverilməzdir. Çünki konkret sərhəd 
xətti yoxdur.  zaman Azərbaycan nə 
üçün öz qoşunlarını tutduğu mövqedən 
geri çəkməlidir  rdumuz ölkəmizin təh-
lükəsizliyi baxımından strateji nöqtələri 
ələ keçirib. Məsələnin qoyuluşu budur, 
vəssalam!

***

Məlumdur ki, Ermənistan ordusunda 
islahat adı ilə kütləvi silahlanma həyata 
keçirilməkdədir. Fransa başda olmaqla, 
dünyanın müxtəlif qütbləri də bu prosesə 
fəal dəstək göstərməkdədirlər. Nəzərə 
alsaq ki, ölkədə revanşist qüvvələr var, 
həmçinin rəsmi İrəvan Azərbaycanla sülh 
məsələsində heç bir səmimiyyət nümayiş 

etdirmir, o zaman elementar məntiq isla-
hatların yeni müharibə hazırlığı olduğunu 
deyir. Paşinyan isə öz aləmində iz azdırır. 

, təklif edir ki, Azərbaycan və Ermənis-
tan silahlara nəzarətlə bağlı saziş imza-
lasınlar. 

Göründüyü kimi, bu da Ermənistan 
rəhbərinin növbəti manipulyasiyasıdır. 
Axı necə ola bilər ki, hər iki ölkə bir-bi -
rinin silahlanmasına nəzarət mexanizmi 
əldə etsinlər. Belə bir şey mümkün deyil. 
Deməli, Paşinyanın “ona görə də biz de-
yirik: gəlin elə sülh müqaviləsi imzalayaq 
ki, müharibə ehtimalının qarşısını alsın” 
bəyanatı da səmimiyyətdən uzaqdır. 
Çünki İrəvanın silahlanmaya sülh müqa-
viləsinin imzalanmasından daha səylə 
yanaşdığı ortadadır.

Ermənistanın baş naziri bildirir ki, 
Azərbaycan zaman-zaman Ermənistan 
ərazisi ilə bağlı “dəhliz” diskursunu for-
malaşdırmağa çalışır. Aydındır ki, Nikol 
“ əngəzur dəhlizi”ni nəzərdə tutur.  da 
aydındır ki, “ əngəzur dəhlizi” Azərbay-
canın digər ərazilərini Naxçıvanla birləş -
dirən yol məntiqinə əsaslanmaqdadır. 
Məsələ Azərbaycan, Rusiya və Ermənis-
tan liderlərinin 10 noyabr 2020-ci il tarixli 
üçtərəfli Bəyanatında əksini tapıb. İrəvan 
həmin bəyanatı saya salmır. Yəni, Ermə-
nistanın öhdəliklərini yerinə yetirmədiyini 
vurğulayırıqsa, məhz bu məqamın üzə-
rində dayanırıq. Bir halda ki, Ermənistan 
öhdəliyini yerinə yetirmək istəmir, Azər-
baycanın alternativlər axtarması təbiidir. 

Prezident İlham Əliyev istər ötən ilin 
sonunda, istərsə də yanvarın 10-da yerli 
televiziya kanallarına müsahibəsində bil-
dirmişdi ki, ölkəmizin Ermənistana qarşı 
ərazi iddiası yoxdur. İstəyimiz Naxçıva-
na asan yoldur. Asan yolda isə hansısa 
sərhəd və gömrük nəzarəti olmamalıdır. 
İndi Bakı Naxçıvana yol xüsusunda İran 
ərazisini əsas götürür. Paşinyan isə bil-
dirir ki, Ermənistan Azərbaycanın İslam 
respublikası ilə razılaşdığı şərtlərlə Nax-
çıvana yolun getməsinə razıdır. Bəs öh-
dəlik  Axı hər işdə bir prinsip olmalıdır. 
Prinsip onu diktə edir ki, Naxçıvana ge-
dəcək yolda nəzarəti öz öhdəliyini yerinə 
yetirməkdən yayınmağı adətə çevirmiş 
Ermənistan edəcəksə, o zaman İran va-
riantı daha məqbuldur. Hətta İran ərazi-
sindən yol sərhəd nəzarəti həyata keçi-
rilməklə olsa belə məqbuldur. Hər halda, 
Ermənistanın təhlükəsizlik zəmanəti ilə 
İranın təhlükəsizlik zəmanəti ayrı-ayrı 
məsələlərdir. Yəni, ikinci daha güvənli -
dir, nəinki birinci. Həm də ona görə gü-
vənlidir ki, işğal illərində Azərbaycanın 
Naxçıvanla quru əlaqəsi vasitəsilə olub 
və mövcud istiqamətdə hansısa insident 
qeydə alınmayıb. Ancaq 1 88-ci ildən 
başlayaraq, Bakıdan Naxçıvana və əks 
istiqamətə gedən qatarlar Meğri ərazisin -
dən keçərkən həmişə daşa basılıb. Kim 
təminat verə bilər ki, eyni hal yenidən 
yaşanmayacaq  Deməli, Azərbaycan 
Ermənistanın təhlükəsizlik zəmanətinə 
etimad göstərməməkdə haqlıdır. 

Azərbaycan, eyni zamanda, ona görə 
haqlıdır ki, Ermənistan hazırkı manipul -
yasiyalarını da haqqında söz açdığımız 
üçtərəfli bəyanata kökləməkdədir. N.Pa-
şinyan sənədin ölkəsi üçün əhəmiyyətini 
itirdiyini vurğulayır. Belə çıxır ki, Qara-
bağda qeyri-qanuni erməni hərbi birləş -
mələri qalmalı imiş. Ən əsası isə Nikolun 

dediklərindən bu qənaətə gəlmək müm-
kündür ki, bölgədəki separatçı rejimin 
saxlanılması da üçtərəfli bəyanatdan 
irəli gəlirmiş. Bu yanaşmanın özü nəinki 
manipulyasiyadır, habelə, Azərbaycana 
qarşı ərazi iddiasıdır. Sən demə, ölkəmiz 
sentyabrın 1 -da keçirdiyi lokal xarakterli 
uğurlu antiterror tədbirləri ilə Qaraba-
ğa yiyələnəndə və özünün suverenliyini 
bərpa edəndə üçtərəfli bəyanat əhəmiy -
yətini itiribmiş. Hər halda, Paşinyanın 
tipik erməni həyasızlığının obrazı kimi 
çıxış etdiyi aşkardır. Həyasızlığın növbəti 
göstəricisi isə Nikolun üçtərəfli bəyanat-
da Rusiyanın rolunu inkar etməsidir. , 
Naxçıvana yolda Rusiya Federal Təh-
lükəsizlik Xidmətinin təhlükəsizliyi qoru-
malı olduğuna dair bəndi nəzərə almır. 

Bir daha bildirək ki, Prezident İlham 
Əliyev Naxçıvana yola “Azərbaycandan 
Azərbaycana yol” məntiqi ilə yanaşır və 

orada heç bir sərhəd və gömrük nəzarə -
tinin olmamasını vacib sayır. Dövlətimizin 
başçısının Naxçıvana asan yolun Azər-
baycanın legitim haqqı olduğunu vurğu-
laması da bu prinsipdən irəli gəlməkdə -
dir. Paşinyan isə özünün bəsit suverenlik 
məntiqinə söykənərək, məsələni qanun 
pozuntusu kimi dəyərləndirir. 

***
Nəhayət, Ermənistan baş nazirinin 

“Vətəndaş sazişi” partiyasının təşəbbüs 
qrupunun iclasında üzərində dayandığı 
növbəti məqam anklav və eksklavlarla 
bağldır. Məlumdur ki, hazırda Naxçıvanın 
Kərki kəndi və Qazaxın yeddi kəndi Er-
mənistanın işğalı altındadır. Ümumilikdə 
səkkiz kəndimiz. Prezident İlham Əliyev 
müsahibəsində bu durumu dözülməz 
adlandırmışdı və bildirmişdi ki, xüsusən 
də dörd kənd anklav deyil və dərhal 
Azərbaycana qaytarılmalıdır. Paşinya -
nın bildirdikləri isə bu mövzunun da Er-
mənistanın manipulyasiyası predmetinə 
çevrildiyinin təsdiqidir. Məsələn, Nikol 
deyir ki, ərazilərin, sərhədlərin, eləcə də 
anklav və eksklavlar məsələsinin həlli 
üçün Azərbaycanla qarşılıqlı razılaşdırıl-
mış xəritələr əsasında əməli addımların 
atılması vacibdir. Görəsən, qarşılıqlı ra-
zılaşdırılmış xəritə nə deməkdir  Üstəlik, 
Paşinyan: “Azərbaycan dörd kəndin, Er-
mənistan isə həyati əhəmiyyətli əraziləri 
işğal olunmuş 32 kəndin məsələsini qal-
dırır.  cümlədən, Geqarkunik rayonu ilə 
bağlı məsələni. 

Alma-Ata Bəyannaməsinə əsasən 
biz deyirik ki, Ermənistanda Azərbay-
can tərəfindən işğal olunmuş ərazilər 
olmamalıdır. na görə də Ermənistanın 
“de-yure” Azərbaycana məxsus olan bəzi 
ərazilərə nəzarət etdiyi ortaya çıxarsa, 
Ermənistan oranı tərk etməli, Ermənista-
na məxsus və Azərbaycanın nəzarətində 
olan ərazilərdən isə Azərbaycan çıxma-
lıdır”.

Göründüyü kimi, Nikol Paşinyan, 
necə deyərlər, yeni oyun qaydaları icad 
edir. Hər halda, 32 kənd söhbəti yenilik -
dir. Belə çıxır ki, o, Azərbaycanın haqlı 
tələbini yerinə yetirməkdən boyun qaçırır. 
Boyun qaçırır və yenə də Alma-Ata Bə-
yannaməsi müstəvisində nağıl danışma-
ğa üstünlük verir. “Qarşılıqlı razılaşdırıl-
mış xəritə” məntiqini ortaya atan erməni 
baş nazir əlavə edir ki, əraziləri dəqiqləş -
dirməyin yolu sözügedən bəyannamənin 
müddəalarını əks etdirən xəritələri əsas 
götürməkdir. Daha dəqiq desək, xəritələri 
əsas götürməklə reallıqları yerində qiy-
mətləndirmək, sonra reallıqları xəritələrlə 
uzlaşdırmaq. Yəni, Nikol balaca ağlı ilə 
dolaşıq bir mənzərə formalaşdırır. 

Məlumdur ki, N.Paşinyan 1 70-ci 
ildən sonrakı xəritələri əsas tutmağın 
tərəfdarıdır və bunu bir neçə dəfə də bə-
yan edib. Azərbaycan Prezidenti isə mü-
sahibəsində bildirmişdi ki, həmin dövrün 
xəritələrinə istinadın heç bir məntiqi yox-
dur: “ nlar məhz buna görə 1 70-ci illə-
rin xəritələrini əsas götürmək istəyirdilər. 
Mən sual verəndə ki, yaxşı, niyə 1 70-ci 
illər  Deyin, mənə izah edin, bunun han-
sı metodoloji əsasları var, siyasi əsasları 
var  Yoxdur. Əgər biz siyasi əsaslarına 
istinad etsək, onda istinad nöqtəsi kimi ya 
Azərbaycan Xalq Cümhuriyyətinin yaran-
ması dövrünü, ya da sovetləşmə dövrünü 
götürməliyik.  olar siyasi metodologiya. 
Əgər biz xronoloji metodologiyaya üstün-
lük versək, onda gəlin baxaq, XX əsrin 
əvvəlində xəritələr nə idi, gəlin bu xəritələr 
üzərində işimizi quraq. Yəni, siz 1 60-cı, 
1 50-ci, 1 40-cı illəri kənara qoyursunuz 
və məhz 1 70-ci illərə istinad etmək istə-
yirsiniz. Məhz buna görə ki, bizim tarixi 
torpaqlarımız artıq onlara verilmişdi. na 
görə biz buna qəti surətdə etiraz etmişik 
və edirik. Əfsuslar olsun ki, 1 70-ci illərin 
xəritəsini, əsas götürmək istəyən təkcə 
Ermənistan deyil, onun yəni, “Ermənistan 
plyus” qruplaşmasıdır və biz buna heç 
vaxt razılıq verə bilmərik”.

Sonda onu da bildirək ki, N.Paşinya-
nın hakim “Vətəndaş sazişi” partiyasının 
təşəbbüs qrupunun iclasında söylədik -
ləri Ermənistanın Azərbaycanla müna-
sibətlərə, o cümlədən, sülh gündəliyinə 
qeyri-konstruktiv yanaşmasının növbəti 
göstəricisidir. Bu isə o deməkdir ki, ölkə 
Cənubi Qafqazda gərginliyin saxlanıl -
masında maraqlıdır. İrəvanın belə dav-
ranması isə həm də 2024-cü ilin gərgin 
keçəcəyinin anonsudur. 

Ə.CAHAN İROĞL  
XQ

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin yanvarın 10-da ölkəmizin yerli 
televiziya kanallarına müsahibəsində səsləndirdiyi fikirlər Ermənistanda 
psixoz durum formalaşdırıb. Bu isə onu deməyə əsas verir ki, erməni 
ictimaiyyəti normal və məntiqi düşünmək imkanından məhrumdur. Mövzumuz 
bu vəziyyətin ayrı-ayrı məqamları ilə bağlıdır.

Əvvəla, ondan başlayaq ki, hayların 
ekspert və jurnalist cameəsi Azərbay -
canla Ermənistan arasında imzalanma -
sı gözlənilən sülh müqaviləsindən son -
ra da vəziyyətin normallaşmayacağına 
dair fikirlər tirajlamaqdadır. Elə görüntü 
formalaşır ki, sanki kimlərsə münasi -
bətləri korlamaq üçün start fitinin ça -
lınmasını gözləməkdədir. Belələri hər 
məqamı nəzərə alır və mövcud xüsus -
da “uzaqgörən” mülahizələr yürüdərək, 
erməni cəmiyyətində çaşqınlıq yaradır -
lar. 

Əlbəttə, əvvəllər də bu meyil özünü 
göstərib.  zaman elə təəssürat var idi 
ki, belə bir yarıtmaz dəst-xətti seçənlər 
baş nazir Nikol Paşinyan administrasi -
yasına müxalif qüvvələrdir. Ancaq hazır-

kı mənzərə tam əksini söyləməyə əsas 
verir. İndi elə Nikolun tərəfdarları olan 
başbilənlər də növbəyə düzülərək, an-
ti-Azərbaycan mövqeyini gücləndirməyə 
girişiblər. Əslində, Paşinyanın hakim 
“Vətəndaş sazişi” partiyasının təşəbbüs 
qrupunun iclasında səsləndirdiyi fikirlər 
də beyin qıcqırması keçirənlər üçün, bir 
növ, motivasiyadır. 

Nəzərə alaq ki, Ermənistanın hö-
kumət rəhbəri Bakıdan gələn bəya-
natları sülh prosesinə ciddi zərbə kimi 
qiymətləndirdiyini dilə gətirib. Mövzunu 
daha da “genişləndirən” erməni baş-
bilənlər isə iddia edirlər ki, Azərbaycan 
Ermənistanı müti, zəif, inkişaf etməyən, 
ona tabe statusunda saxlamaq niyyəti 
güdür.

Əlbəttə, belə yanaşma həm də xa-
ricə mesajdır. Elə Paşinyan özü də sö-
zügedən iclasdakı çıxışında xaricdəki 
ermənipərəst qüvvələrə səslənmişdi. 
Səslənmiş və bildirmişdi ki, Azərbaycan 
sülh müqaviləsi ilə, guya, Ermənistanın 
suveren ərazilərini işğal etmək üçün le-
gitim əsas formalaşdırmaq istəyir. Bu te-
zisi bir qədər də “zənginləşdirən” erməni 
ekspert, politoloq dairələrinin təmsilçilə -
rinin qaldırdıqları şivən ritorikasında 
məzmun həm də budur: Bakı İrəvanın 
Qərbə doğru gedən yolunu əngəlləmək 
istəyir.  

Göründüyü kimi, ənənəvi məzlum 
erməni “siyasi metodologiyası” seçilir. 
Bu xətt hər cür avantürizmi pərdələmək 
mahiyyəti daşıyır. Elə “Azərbaycan 
Ermənistanı blokadada saxlamaqda 
davam edəcək” deyimi də “məzlumun 
ahı sinfoniyası” kimi səslənməkdədir. 
Həqiqətən də, ortada son dərəcə böyük 
həyasızlıq var. Həm reallığı qəbul etmək 
istəmirlər, həm də vay-şivən qaldırırlar. 
Söylədiklərindən belə çıxır ki, “ ən-
gəzur dəhlizi” Ermənistanın müəyyən 
etdiyi şərtlərlə açılmalı imiş. Yəni, sər-
həd və gömrük nəzarəti gerçəkləşdiril -
məklə. Halbuki, Bakı Naxçıvana yolun 
“Azərbaycandan Azərbaycana yol” 
məntiqinə söykənir və mövqeyində tam 
haqlıdır. Ermənistan haqqı qəbul etmir-
sə, o zaman təcriddə qalmalıdır. Necə 
deyərlər, özü yıxılan ağlamaz. Erməni 
başbilənləri bu atalar sözümüzdən xə-
bərsiz olmamalıdır. Ancaq xislətləri im-
kan vermir ki, sağlam düşünsünlər.  

Bəli, Azərbaycanla sülhün olmaya-
cağını deyən erməni politoloq və eks-
pertlər vurğulayırlar ki, Bakının məqsədi 
Ermənistanın iqtisadi inkişafına, eləcə 
də Qərblə hərbi-siyasi əməkdaşlığın 
qurulmasına maneçilik törətməkdir. 
Əlbəttə, İrəvanın Qərbə inteqrasiyası 
ilə işimiz yoxdur. Ancaq biz niyə onun 
hərbi-siyasi əməkdaşlığına seyrçi qal-
malıyıq  Axı, Azərbaycan xalqı otuz 
ilə yaxın müddətdə erməni işğalından 
əziyyət çəkib. Məgər, Ermənistan işğal -
çı ampluasını dəyişmək üçün hansısa 
addımlar atıbmı, səmimiyyət nümayiş 
etdiribmi  Qətiyyən yox! na görə də 
İrəvanın işğalçılıq qoxulu səylərini boğ-
malıyıq. Həm də ona görə boğmalıyıq 
ki, maraqlı olduğumuz Cənubi Qafqaz 
regionunda sülh yaransın. Elə bir sülh 
ki, iqtisadi əməkdaşlıq üçün etibarlı zə-
min formalaşdırsın. Hazırda Ermənistan 
özünün qeyri-konstruktivliyi ilə məhz bu 
mühitin yaranmasını əngəlləyir. 

Maraqlı bir məqam da var. Belə ki, 
erməni başbilənlərin anti-Azərbaycan 
baxışlarındakı günahkar həm də Qərb-
dir. nlar iddia edirlər ki, Bakı Qərbə 
Türkiyə və Azərbaycanla münasibətləri 
tam tənzimləyən Ermənistanın lazım ol-
duğunu yaxşı dərk edir və bu səbəbdən 
İrəvana təzyiq yolu tutur. Yəni, belə çıxır 
ki, İrəvan özünü Qərbə Azərbaycana 
və Türkiyəyə qarşı çıxacaq fiqur kimi 
təqdim etməyə çalışır. İstəyir ki, bey-
nəlxalq qüvvələr məsələni məhz bu cür 
dəyərləndirsinlər və hərəkətə keçsinlər. 
Göründüyü kimi, ortada son dərəcə sər-
səm və sərsəm olduğu qədər də qorxulu 
yanaşma var. Bu yanaşmanın Ermənis-
tanı tam məhvə aparacağı isə birməna -
lıdır. 

Ermənistanda günahı Rusiyada 
axtarmaq meyili də aktuallığını saxla-
maqdadır. Bu tendensiyanın tərəfdarları 
Prezident İlham Əliyevin müsahibəsin -
dən sonra ölkəmizin Rusiya ilə sinxron 
şəkildə hərəkətə üstünlük verdiyini 
vurğulamaqdadırlar. nların fikrincə, 
Rusiya Ermənistanın rus neoimperi -
alizminin təsir dairəsini tərk etməsini 
istəmir. Həmçinin, onların düşüncəsinə 
görə, Bakı, guya, Vaşinqton və Brüssel-
də kontruktiv danışıqlardan imtina ilə 
Moskvanın regional maraqlarının mü-
dafiəsinə çalışır. Belə yanaşma isə heç 
şübhəsiz, Azərbaycanı Qərblə üz-üzə 
qoymaq məqsədi güdməkdədir. 

Təsəvvür edin, Azərbaycan özünə 
məxsus səkkiz kəndin qaytarılmasını 
tələb edir, Ermənistanda isə bildirirlər ki, 
Bakı beynəlxalq ictimaiyyət qarşısında 
İrəvana qarşı münaqişələrin saxlanıl -
masına haqq qazandırmaq yolu tutur. 
Bu iddianı ortaya atan baş nazir Nikol 
Paşinyana yaxın ekspertlərin məqsə-
di nədir  Hesab edirlər ki, danışdıqları 
nağıl erməni cəmiyyətində silkələn -
məyə gətirəcək  Bəlkə cəmiyyəti “işğal -
çı Azərbaycana” qarşı yeni müharibəyə 
təhrik etmək istəyirlər  Nə desən göz-
ləmək mümkündür. Hər halda, erməni 
avantürizminin sağalmaz xəstəlik oldu -
ğu hər kəsə yaxşı bəllidir. Xəstəlik daşı-
yıcılarının çərənləmələrinin kulminasiya 
nöqtəsi isə budur: Azərbaycan “ əngə-
zur dəhlizi”ni açmaq üçün Sünikə hərbi 
hücum gerçəkləşdirəcək.

Bəs, bütün iddiaları müqabilində er-
məni başbilənlər nə tələb edirlər  İstə-
yirlər ki, Ermənistan üçün yüksək sə-
viyyədə təhlükəsizlik və iqtisadi inkişafa 
şərait yaradılsın. Hansı yolla  Əlbəttə, 
Avropa İttifaqına sıx inteqrasiya yolu ilə. 
Eyni zamanda, ABŞ və Fransadan güclü 
dəstək almaqla. Söhbət silah-sursat və 
maddi dəstəkdən gedir. Axı, psixopatlar 
yığınının belə bir tezisi var ki, zəifləmiş, 
hücuma məruz qalmış Ermənistan Qər-
bin arxalanacağı dövlət ola bilməz. Yəni 
ki, dünyada hər kəs erməniləri güclən -
dirməyin qayğısına qalmalı imiş ( ). Öz-
lərini böyük bir şey zənn edirlər. Sanki, 
bu coğrafiyada Ermənistan adlı dövlət 
olmasaymış, nə isə tərs gedəcəkmiş. 
Bir sözlə, əvvəlki erməni miflərinə isti-
nad hayların siyasi düşüncəsinə də ha-
kim kəsilmiş durumdadır.

Sonda bir məqamı da vurğulayaq. 
Təsəvvür edin ki, Qərb 2018-ci ildə 
inqilab edib özünə yaxın qüvvəni Er-
mənistanda hakimiyyətə gətirdi. İstər 
44 günlük müharibə, istər ondan sonra 
yaşananlar, istərsə də hazırkı durum 
onu göstərir ki, Qərb Paşinyanı iqtidara 
yiyələndirən inqilabı gerçəkləşdirməkdə 
çox tələsdi. Bəlkə indi peşmandır da. 
Çünki, belə demək mümkünsə, inqila -
bın övladları ipə-sapa yatmayacaq qə-
dər miskindir və bu xarakterləri, sözün 
əsl mənasında, bezdiricidir. Axı, real ya-
naşsaq, ortaya suallar çıxır: Ermənistan 
Qərbin nəyinə lazımdır  Yaxud, Qərbə 
Ermənistanmı lazımdır, yoxsa Azər-
baycan  Suallara soyuq baxış müasir 
erməni dövlətçiliyi üçün bir aqibəti vəd 
edir  fəlakət! 

Ə.R STƏMOV 
XQ

İrəvanın  
“psixoz gündəliyi”
Yaxud erməni siyasi düşüncəsində miskinlik



“Separatçılara deyirlər ki, siz balalarımızı qırdınız…”
Qarabağdan gedənlərə İrəvanda isti qucaq açılmayıb

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Dinc yolun nədən ibarət olduğu isə 
Azərbaycanın rəsmi şəxslərinin çıxış-
larında dəfələrlə səsləndi, Xarici İşlər 
Nazirliyinin çoxsaylı bəyanatlarında ək-
sini tapdı. Bu istiqamətdə sonuncu dəfə 
2023-cü il mayın 28-də Laçın şəhərinə 
qayıdan əhali ilə görüşdə çıxış edən 
Prezident İlham Əliyev dedi: “İki il yarım 
ərzində bütün planlarımız ardıcıllıqla, 
tədricən həyata keçdi və biz öz planları-
mızın son addımlığındayıq, o addım da 
atılacaq və buna mən şübhə etmirəm. 
Buradan - uzun illər istismar etdikləri, 
qanunsuz məskunlaşdıqları Laçın di-
yarından onlara bir daha deyirəm ki, si-
zin kitabınız bağlandı. “Miatsum” kitabı 
bağlandı, separatizmin kitabı bağlandı. 
Müstəqillik xülyası statusun dalınca get-
di. Statusu isə biz hələ İkinci Qarabağ 
müharibəsi zamanı göndərmişik lazım 
olan yerə. na görə, yeganə yol qalıb 

 Azərbaycan qanunlarına tabe olmaq, 
Azərbaycanın loyal, normal vətəndaşı 
olmaq, öz dıqnaqarası saxta dövlət at-
ributlarını zibil yeşiyinə atmaq, “parla-
ment”i buraxmaq”.

Prezident qeyd etdi ki, biz, sadəcə 
olaraq, dözüm göstəririk. Halbuki hər 
kəs yaxşı bilir ki, bu gün o bölgədə istə-
nilən əməliyyatı keçirmək üçün hər bir 
imkanımız var. Buna görə “parlament” 
buraxılmalı, özünü “prezident” adlandı -
ran ünsür təslim olmalı, bütün “nazirlər”, 
“deputatlar” və digərləri öz vəzifələrini 
artıq kənara qoymalıdırlar. Ancaq o təq-
dirdə onlara güzəşt oluna bilər. Ancaq 
o təqdirdə hər hansı bir amnistiyadan 
söhbət gedə bilər.

Separatçı rejim bu çağırışlardan la-
zımı nəticəni çıxarmadı. Qarabağdakı 
hayların reinteqrasiyasına imkan ver-
mədi, əvvəlki təxribatlarını davam et-
dirdi. Bununla da onlar lokal xarakterli 
antiterror tədbirlərinin keçirilməsi üçün 
münbit zəmin yaratdılar. Nəticədə se-
paratçı rejim bir neçə saat ərzində ağ 
bayraq qaldıraraq təslim oldu. Qarabağ 
erməniləri isə rejimin fitnəsinə uyaraq 
guya azərbaycanlıların qisas alaca -
ğı düşüncəsi ilə yaşayış yerlərini tərk 
edərək, Ermənistana köçdülər. nlar 
hazırda “ana vətən”də acınacaqlı, mis-
kin durumdadırlar. Qarabağ erməniləri 

hazırda Ermənistanda həm sosial-iq -
tisadi problemlər məngənəsindədirlər, 
həm də yerli haylarla münasibətləri 
yumşaq desək, ürəkaçan deyil.

Mövzu ilə bağlı “Azadlıq” radiosuna 
danışan jurnalist Yuri Manvenlyan deyib 
ki, Qarabağdan gedənlərə İrəvanda isti 
qucaq açanlar da, barmaqarası baxıb 
“sizə görə balalarımız müharibədə qı-
rıldı” deyənlər də var.  qeyd edib ki, 
Qarabağdan köçənlərin Ermənistan cə-
miyyətinə qaynayıb-qarışmaq problemi 
mövcuddur: “Bəzən küçədə qarabağlı -
ların ünvanına “gəldiniz, torpağınızı ( ) 
qorumadınız” kimi sözlər deyildiyini eşi-
dirəm. nları keçmiş qarabağlı rəhbər-
lərə  Robert Koçaryana və Serj Sarkis-
yana bağlayanlar da var. Bu şəxslərin 
adı isə korrupsiya və cinayətlərlə asso-
siasiya olunur”.

Qarabağ erməniləri ilə bağlı digər 
xəbər onların bugünlərdə İrəvanda 
keçirdikləri aksiya ilə bağlıdır. Aksi -
ya iştirakçıları iddia edirlər ki, onla -
rın günü-gündən artan problemləri 
ilə heç kəs maraqlanmır və hökumət 
tərəfindən onlara ayrılan yardımlar, 
müavinətlər yerli icra orqanlarının mə -
murları tərəfindən mənimsənilir. Eti -
razlarını bildirdikdə isə “sizi məcbur 
edib çağıran yox idi, qayıdın gedin öz 
xarabanıza” cavabı ilə üzləşirlər. Eti -
razçılar deyirlər ki, onların güzəranı 
yaxşılaşmayanadək aksiyaları davam 

etdirəcəklər: “Biz Qarabağdan çıxanda 
bizə söz verdilər ki, bütün problemlə -
rimiz həll olunacaq, yeni mənzillərlə 
təmin olunacağıq. Övladlarımızın təh -
sil problemləri olmayacaq. Ancaq indi 
bizimlə maraqlanan yoxdur. Gümrü 
şəhərinin ən ucqar rayonunda, şərait -
siz bir binada yerləşdirilmişik. Övladla -
rımız məktəb üzü görmür. Bütün bunlar 
isə hökumət üzvlərini maraqlandırmır”. 
Etirazçılar onlara ayrılan müavinətlərin 
ödənilməməsindən də şikayət ediblər.

Bu arada Ermənistan mediası Qara-
bağdan gedən ailələrin Hayastanı küt-
ləvi şəkildə tərk etdiyini yazır. nların 
sayının 15 minə yaxın olduğu bildirilir. 
Ermənistanı tərk edənlər daha çox Ru-
siyaya getməyə üstünlük verirlər. Qeyd 
edək ki, hələ oktyabr ayında baş nazir 
Nikol Paşinyan Qarabağ ermənilərinin 
bir hissəsinin Ermənistandan getdiyini 
etiraf etmişdi. Paşinyan demişdi ki, on-
ların müvəqqəti getdiklərinə və geri qa-
yıdacaqlarına ümid edir.

Siyasi şərhçi Riçard Kirakosyan de-
yib ki, gedənlərin bir qismi Rusiyaya, 
digər qismi Avropaya üz tutur. , qeyd 
edib ki, hökumətin Qarabağ ermənilə -
rinin uşaqlarını orta məktəblərə yer-
ləşdirmək, səhiyyə xidməti göstərmək, 
müavinət və pensiyaları vaxtı-vaxtında 
vermək kimi problemləri yaranıb.

“Kavkazski uzel” dərgisi Qarabağ er-
mənilərinin oktyabr ayında sosial tələb-

lərlə keçirdiyi aksiya ilə bağlı yaydığı 
süjetdə aksiya iştirakçıları qeyd edir-
dilər ki, hökumətin verdiyi yardım kirayə 
haqqına çatmır. 7-8 nəfər bir otaqda 
yaşamalı olur, qeyri-müəyyən durum-
dadırlar. Riçard Kirakosyan isə deyib 
ki, hər bir xərc büdcə üçün yükdür: “Bu, 
Ermənistan hökuməti üçün ciddi çətin-
likdir. Rusiyadan Ukrayna ilə müharibə 
səbəbindən çoxlu ruslar, Suriyadan er-
mənilər gəlib. İndi Ermənistanda yüz-
minlərlə insan sosial yardım, mənzil, iş 
istəyir. Ermənistan hökuməti ciddi çağı-
rış qarşısında qalıb. Bununla belə müs-
bət cəhətlər də var. Birincisi bütün Qa-
rabağ erməniləri İrəvana toplanmadı, 
bölgələrə paylandı, paytaxt yüklənmədi. 
İkincisi isə Ermənistan hökuməti Rusiya 
və Suriyadan gələnləri yerləşdirərkən 
müəyyən təcrübə əldə etmişdi”.

Mövzu üzrə “XQ”yə açıqlama 
verən “Qafqaz tarixi” Mərkəzinin rəh-
bəri, siyasi şərhçi Rizvan Hüseynov 
dedi ki, erməni xalqı öz tarixi ərzində 

dəfələrlə indikinə bənzər hallarla üzlə-
şib. nun sözlərinə görə, yazılan yalan -
çı tarix həm onların öz başlarına bəladır, 
həm də qonşu xalqlara problem yaradır: 
“ nların “böyük Ermənistan” adlı uy-
durma tarixi konsepsiyası var. Belə na-
ğıllarla hayları sanki “qurbanlıq qoyun” 
kimi hazırlayıblar. nu hazırlayanlar isə 
XVII-XIX əsrlərdə Avropa siyasi və dini 
mərkəzləri, sonra isə çar Rusiyası və 
ABŞ olub. nlar yalançı erməni tarixi 
konsepsiyasını yaradan və onu tədris 
edənlərdir. Məqsəd onlardan bölgədəki 
müsəlman-türk toplumuna qarşı istifa-
də etməkdir. nlar həmin siyasət nə-
ticəsində dəfələrlə acı tale yaşayıblar. 

Haylar XIX əsrin sonları XX əsrin əvvəl-
lərində smanlı dövlətinə qarşı terror 
dalğasını başladılar. Avropa və Rusiya 
onlardan istifadə etdi və Birinci dünya 
müharibəsindən sonra xərclədi. Nəticə 
etibarilə haylar 1 15-ci ildə Türkiyədən 
qaçmağa məcbur oldular. Bir qismi İrə-
vana və Qarabağ ərazisinə gəldi. Yalan -
çı daşnak millətçi ideyasının arxasınca 
getdilər. Hətta bu ideyanın arxasınca 
getməyən mülki əhali də qaçmağa məc-
bur oldu”.

Ekspert bildirdi ki, həmin məsələ 
Cənubi Qafqazda da təkrarlanıb. Belə 
ki, sovet dövründə yenə də haylara 
yalançı millətçi ideologiya tədris edi -
lib: “Bu dəfə hədəf Qarabağ erməniləri 
idi və onların beyinləri, necə deyərlər, 
yuyulurdu. SSRİ-nin dağılması ərəfə -
sində Qarabağ ermənilərindən istifadə 
olundu. Qarabağ münaqişəsinin arxa -
sında dayanan da elə erməni kilsəsi, 
diasporu və millətçiləri idi. nlar Qa -
rabağ ermənilərini yem kimi qabağa 
verdilər, onlar Azərbaycan torpaqlarını 
işğal etdilər. Amma yenə də acı son -
luqla üzləşdilər. Həmin faciəvi sonluq 
2020-2023-cü illərdə baş verdi. Cəza -
larını aldılar. Nəticədə mülki əhali də 
köç etməyə məcbur oldu”.

Müsahibimiz qeyd etdi ki, bu, hə-
min xalqın taleyidir. nlar yalançı tarixi 
konsepsiyadan qurtulmadıqca, eyni 
hal yenə də təkrar olunacaq: “Bəlkə də 
gələcəkdə Qarabağ erməniləri, yaxud 
başqa ermənilər Rusiya ərazisində acı 
tale yaşayacaqlar. rada məskunlaşıb, 
məsələn, zəifləyən dövründə Rusiya -
nın cənubuna iddia edəcəklər. Bəlkə də 
nəsə əldə edəcəklər. Bir müddət sonra 
Rusiya güclənəndə yenə “qurbanlıq” 
kimi erməniləri rusların əlinə verəcək-
lər. Ruslar da hayları məğlub edəcəklər. 
Necə ki, vaxtilə smanlı dövləti, indi isə 
Azərbaycan Respublikası bunu etdi”.

Rizvan Hüseynov dedi ki, ermənilər 
yalançı tarix konsepsiyasının əsiridirlər. 
Hayların bundan azad olmaları isə bi-
zim işimiz deyil. Gərək, erməni ziyalıları 
bu barədə fikirləşsinlər, yoxsa ermənilər 
gələcəkdə də 2023-cü ildəkinə bənzər 
tale ilə üzləşəcəklər.

Səxavət HƏMİD  
XQ

Ermənistan ordusunda 
dərəbəylik davam edir

Ermənistan havadarlarının köməyi ilə Azərbaycan ərazilərini işğal etdikdən sonra özlərini və 
başqalarını da inandırmağa çalışırdılar ki, “hərbi əməliyyatlarının uğurlu alınmasında erməni 
əsgərlərinin döyüş ruhu, nizam-intizamı böyük rol oynadı”. Yəni ermənilər “güclü ordu ilə 
böyük qəhrəmanlıqlara” imza atmışdılar. Belə “qəhrəmanlıqlar” da erməni əfsanələrinin 
“bəzəyinə “çevrilmişdi. Amma hər kəs bilirdi ki, erməni ordusu deyilən hərbi institut yoxdur 
və ermənilər tarixin bütün dövrlərində qonşularına xaincəsinə basqın edən yaraqlı dəstələr 
yaratmaqla tanınırlar. Bu gün də heç nə dəyişmir, Ermənistan ordusundakı dərəbəylik indi də 
hökm sürür.

Hələ Azərbaycan torpaqlarında “ağalıq” etdik-
ləri dövrdə erməni hərbi qulluqçularının orduda 
üzləşdikləri çoxsaylı qanun pozuntuları barədə 
faktlar qeydə alınırdı. Ermənistan ordusunda 
hökm sürən dərəbəylik barədə faktların ictima-
iyyətə açıqlanması, xüsusilə də Aprel döyüşlə -
rində sarsıdıcı zərbədən sonra intensivləşmişdi. 
Məsələn, 2017-ci ildə Armtimes.com yazırdı: “Bu 
boş şücaətdən əl çəkmək lazımdır, çünki Aprel 
döyüşlərində azərbaycanlıların əlimizdən aldığı 
Lələtəpənin yüksəkliklərini görən hər kəs özün-
də güc tapıb etiraf etməlidir: belə bir yüksəkliyi 
ancaq o ordunun əlindən almaq olar ki, orada 
mütləq xaos hökm sürür. Qəzalar, intiharlar, part-
layışlar, əsasnamədən kənar davranışlar, 800 
hektar ərazinin itirilməsi, yüzlərlə ölü və ordudan 
qaçan kütlələr. Yetər. Etiraf edək ki, ordumuz tam 
bir dərəbəylikdir, xanımlar və cənablar”. Amma 
erməni analitiklər əsas etirafı etməmişdilər: yük-
səkliklər, pulsuz aldıqları silahlar Ermənistanı 
Azərbaycan əsgərinin ədalətsizliyə son qoymaq 
arzusundan xilas edə bilməzdi. 

“Ermənistanın səsi” agentliyinin analitik qru-

punun Ermənistan ordusunun vəziyyəti ilə bağlı 
araşdırmasında da yeni heç nə yox idi. 2022-ci 
ildə dərc edilmiş həmin araşdırmada qeyd olu-
nurdu: “Müşahidələr belə düşünməyə əsas verir 
ki, hakim xunta tam hüquqlu bir ordu əvəzinə, 
vəzifəsi yalnız Ermənistan sərhədlərinin perimetri 
daxilində şərti nizamı qorumaq olacaq polis qüv-
vələrinə bənzər bir şey yaratmağı hədəfləyir”. Qə-
zet, həmçinin yazır ki, 44 günlük müharibədə ağır 
məğlubiyyətdən sonra Ermənistan hakimiyyəti 
nəinki təcili olaraq taqətdən düşmüş, halsız ordu-
nun fiziki və mənəvi reabilitasiyası mexanizmlərini 
işə saldı, həm də onun əhali tərəfindən müsbət 
qəbulunu tamamilə dəyərsizləşdirmək və ordunun 
yerdə qalan potensialını da ləğv etmək üçün zə-
ruri addımları atdı. Ermənistan ordusunda özba-
şınalığın hökm sürdüyünü yazan “Ermənistanın 
səsi” əlavə edirdi ki, əsgərlərin maddi təminatı son 
dərəcə zəifdir: “Bir çox döyüş postları hələ də təc- 
hiz olunmayıb. Əsgərlər çılpaq yerdə çadırlarda 
yatırlar. Döyüş növbəsi çox vaxt zabitlərin olmadı-
ğı və düşmənin hücumu zamanı aydın göstərişlər 
olmadan həyata keçirilir”. 

Ermənistan ordusunda vəziyyətin bu gün də 
yaxşılığa doğru dəyişmədiyini bildirirlər. Son gün-
lər ordudakı qətl hadisələri və ölüm halları barə-
də faktların Ermənistanda geniş ictimai rezonans 
doğurduğu vurğulanır. Məsələn, yanvarın 13-də 
Ermənistan müdafiə nazirliyi güclü qar fırtınası 
və görmə qabiliyyətinin pis olması səbəbindən 
Benjamin Manuçaryan adlı əsgər ilə əlaqənin 
kəsildiyini bildirmişdi. Bir gün sonra isə həmin 
əsgərin meyiti qar ucqunu altından çıxarıldı. Bu 
ölüm faktı Ermənistan rəhbərliyini yenidən tənqid 
hədəfinə çevirdi. Məsələn, jurnalist Voskan Sar-
kisyan “Facebook” səhifəsində yazır: “ rduda 
daha bir itki. Uçqun altından döyüş mövqeyindən 
daimi dislokasiya yerinə gedən, lakin uçqun al-
tında qalan hərbçinin meyiti aşkar edilib. Faktiki 
olaraq müharibə vəziyyətində olan ölkənin or-
dusu tam bərbad vəziyyətdədir”. Erməni jurna-
list ordudakı dərəbəyliyə görə müdafiə nazirini 
və baş qərargah rəisini günahlandırır: “ rduda 
xidmət edərkən komandirini bıçaqlayan və buna 
görə həbsxanaya düşən Suren Papikyan və baş 
qərargah rəisi Edurad Asrian vəzifələrindən möh-
kəm yapışırlar”. V.Sarkisyan yazır ki, ordudakı 
acınacaqlı vəziyyətə görə əsas məsuliyyət daşı-
yanlar və günahkarlar onlardır, lakin hər ikisi də 
məsuliyyət və təqsir hiss etmirlər.

Yanvarın 6-da  həqiqi hərbi qulluğa çağırıl-
mış gəncin hərbi komissarlıqda yoxlama zamanı 
ölməsi də Ermənistan ordusundakı acınacaq-
lı vəziyyəti bir daha göz önünə gətirdi. KİV-nin 
məlumatına görə, 20 yaşlı Erik Arutyanın səhhə-
tində problemlərin olmasına baxmayaraq, hərbi 
komissarlıq əməkdaşları onun tibbi yoxlanışdan 
keçməsinin zəruriliyini bildirmişdilər. Valideynlə -
rinin etirazına məhəl qoymayan hərbi komissar-
lığın əməkdaşları erməni gənci fiziki hərəkətlər 
etməyə məcbur etmişdilər. Bununla bağlı “Arm-
Lur.am” yazır ki, sərt şəkildə təşkil olunmuş yox-
lamadan keçdikdən sonra Erik Arutyunyan yan-
varın 5-dən 6-na keçən gecə ürək tutmasından 
dünyasını dəyişdi. Əlbəttə ki, Ermənistan ordu-
sunun rəhbərliyi bu dəfə də günahını boynuna 
almayaraq, ölən gəncin valideynlərinə başsağlığı 
verməklə kifayətləndi. 

Təbii ki, belə biabırçı faktlar Ermənistan or-
dusunda mütəmadi olaraq baş verir. Əsgər və 
zabit arasında münasibətlərin tez-tez qanla bit-
məsi faktları erməni ictimaiyyətinin gündəmindən 
düşmür. Bu, bir daha onu göstərir ki, Ermənista-
nın elementar işlək mexanizmlərə malik ordusu 
yoxdur və erməni revanşistlərinin “güclü ordu” 
barədə sayıqlamaları boşboğazlıqdan başqa bir 
şey deyil.

Səbuhi MƏMMƏDOV  
XQ

DTX cinayətkar 
dəstəni ifșa etdi
Son illər region dövlətləri arasında baş verən 
proseslərdən sui-istifadə edərək Azərbaycan 
Respublikasının və digər ölkələrin vətəndaşlarını 
Ukrayna vətəndaşları adı altında müxtəlif 
dövlətlərdə yaşaya, sığınacaq ala, vizasız 
sərbəst hərəkət edə bilmələri üçün qanunsuz 
yolla həmin dövlətə aid rəsmi sənədlərlə təmin 
edən transmilli mütəşəkkil cinayətkar dəstənin 
əməlləri ifşa olunub.

Bu barədə Dövlət Təhlükəsizliyi Xidmətinin (DTX) yay-
dığı məlumatda bildirilib.

Araşdırmalar zamanı, Lvovda yaşamış Nuriyev İbadət 
Qəhrəman oğlu, İstanbulda yaşamış Bağırov Fərid Vaqif 
oğlu və digərlərinin qabaqcadan əlbir olan qrup şəklin-
də 2023-cü ilin yanvar ayından etibarən ayrı-ayrı şəxslər 
üçün Ukraynaya məxsus pasport, şəxsiyyət və sürücülük 
vəsiqələrini, o cümlədən digər sənədləri qeyri-qanuni yol-
la hazırlayıb, hər birini 30 min ABŞ dollarınadək müxtəlif 
məbləğlərdə pul vəsaiti müqabilində satmaları müəyyən 
edilib.

DTX tərəfindən həyata keçirilmiş tədbirlər nəticəsində 
həmin şəxslərin saxlanılaraq Azərbaycanda istintaqa cəlb 
edilmələri təmin olunub. Vəsiqə və digər rəsmi sənədləri 
istifadə etmək məqsədilə qanunsuz hazırlama, satma və 
başqa cinayət əməllərinə görə onlara ittiham elan edilib.

Həmçinin müxtəlif dövlətlərdə saxta sənədlərlə hərəkət 
edən şəxslər müəyyənləşdirilib. Hazırda digər əlaqəli ci-
nayətlərlə bağlı intensiv istintaq-əməliyyat tədbirləri həyata 
keçirilir.

XQ
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BAXIŞ BUCAĞI

Yeni dalğa: qlobal  
təhlükəsizliyə vurulan zərbələr

I yazı
İlahi qanunlara və dövlətin qa-

nunlarına əməl edənlər kişi adam-
lardır

Sokrat

Münaqişələrin anatomiyası  
müəmmalar çoxalır

İlk baxışdan qlobal geosiyasi dina -
mika paradoksal görünə bilər. Bir tərəf-
dən, dünyanın böyük gücləri ümumi və 
davamlı inkişafdan, təhlükəsizlik siste-
minin yenilənməsindən danışırlar, digər 
tərəfdən isə dünyanın müxtəlif regionla -
rında yeni münaqişələrin yaranması bir 
növ “adət halı”nı almışdır. Bu və ya digər 
yerdə intriqalar, hərbi və qanlı toqquşma -
lar, amansız savaşlar yaranmasa, sanki 
“bəşəriyyət özü üçün darıxır”.

Bunlar indi müşahidə edilən proses-
lərin ritorik obrazda ifadəsi deyildir. Baş 
verən hadisələrdən narahatlıq və ondan 
qaynaqlananı dərk etmək istəyidir. Dün-
ya geosiyasi məkanında nələr baş verir  
Demək olar ki, dünyanın hər qitəsində 
mövcud olan münaqişələrin, intriqalar və 
qanlı toqquşmların bir ortaq məntiqi var-
dırmı  Yaxud bunu da insan iradəsindən 
asılı olmayan “təsadüflər” sırasına aid et-
mək daha doğru olardı

Bizcə, məsələ daha dərin və düşün -
dürücüdür. Meydana gələn münaqişələrin 
arxasında “sehrli çubuq” ola bilər. Pro-
seslərin gedişatının məntiqi təhlili bu qə-
naətə gəlməyə əsas yaradır. Rusiya-Uk -
rayna savaşı niyə yarandı  İsrail-Həmas 
toqquşmasının tam izahı məlumdurmu  
Son olaraq Ekvadorda nə baş verir  Cə-
nubi Qafqazda postmüharibə mərhələ -
sində böyük güclər niyə Azərbaycanın 
ədalətli və barışcıl təkliflərinə minbir bə-
hanə ilə cavab verən Ermənistanı yola 
gətirmirlər  Və yaxud Maldiv adalarına 
səfər edən Hindistanın Baş naziri Modiyə 
qarşı hansı səbəblərdən yerli məmurlar 
çox sərt reaksiya vermişlər və indi də 
həmin bölgədə yeni bir münaqişə yarana 
bilərmi  

Bunlara, təbii ki, Şimali Koreya ilə 
Cənubi Koreya arasında son zamanlar 
baş verən “qəribə söz müharibəsi”ni və 
partlayışları da əlavə edə bilərik. Bəşəriy-
yətlə bu cür təhlükəli oyun aparan hansı 
dairələrdir  Bəlkə insan zəkası “təhlükə 
duyumunu” itirmişdir ”.  

Al anmış comər   
Ukrayna xalqı

Hər nə isə...Rusiya Ukrayna savaşı 
ikinci ildönümünə yaxınlaşdıqca, mü-
naqişələr nəinki azalır, əksinə, çoxalır. 
Bir il bundan öncə Qərb siyasiləri, hərbi 
dairələri və ekspertləri deyirdilər ki, qısa 
zamanda Rusiya çökəcək, Ukrayna qalib 
gələcək və “bəşəriyyət azad nəfəs ala-
caq”. Çox keçmədən belə məlum oldu ki, 
Moskva da Qərbi tələyə salmışdır. Kreml 
süründürməçi və iqtisadiyyat üçün üzücü 
savaş üsulunu seçmişdir. Eyni zamanda, 
Moskva metodiki olaraq Ukraynanın döv-
lət əhəmiyyətli obyektlərini dağıdır. İndi 
yarı Ukrayna qalmışdır. 

Bunun fonunda isə rəsmi Kiyev Qərbə 
daima “yeni silah ver” deyə müraciət edir. 
Bu müraciətə müsbət cavab verməyənlər 
kəskin tənqid olunurlar və ümumi maraq-
lara xidmət etmədiklərindən danışırlar. 
Lakin reallıq bütün bu ritorik ibarələrin 
səmərəsiz olduğunu sübut etməkdədir. 
Belə ki, Ukrayna uğur qazana bilmir və 
getdikcə daha pis vəziyyətə düşür. Çox 
maraqlıdır ki, bu vəziyyətdə olan bir döv-
lətlə Avropa İttifaqı üzvlüklə bağlı danı-
şıqlara başladığını bəyan edir. Kiminlə 
danışırsız  Hansı əraziyə malik dövləti 
sıranıza qatırsınız  Yəni Avropa o qədər 
ağlını itirmişdir ki, problem və savaşla 
dolu bir Şərqi Avropa ölkəsini öz sırası-
na qatsın  Bəlkə, ehtiyatlı və uzaqgörən 
NAT  Ukraynanı üzv kimi qəbul edəcək  

Bunlara yalnız sadəlöhvlər və bir də 
saxta liberalizm “aşiqləri” inana bilərlər! 
Vəd etdiklərinin heç biri olmayacaq. Bəs 
onda niyə bunlardan danışırlar  Əsas sə-
bəb də bu sualla bağlıdır. Çünki bu kimi 
yalançı vədlərin işığında əsl strateji niy-
yətlərini kölgəyə sala bilirlər. Nədən ibarət 
ola bilər bu niyyətlər

Münaqişələrin  
sırası enişlənir  

Bu suala cavab vermədən öncə, ha-
zırda özünü göstərən digər münaqişələ -
rin daxili məntiqinə geosiyasi kontekstdə 
nəzər salaq. Bu məntiqdə Rusiya-Ukray -
na savaşı fonunda əsl siyasi spekulyasi -
yalar, populist mövqelər və riyakarlıq baş 
alıb gedir. Baxın, Qərbin Ukrayna planı 
dalana dirənən kimi Həmas İsrailə hü-
cum etdi. Ukrayna Qərb siyasi şüurunda 
arxa plana keçdi və Avropanın küçələrini 
antisemit nümayişlər bürüdü. Çox qısa 
müddətdə avropalı insanın şüurunda 
dünyanın ən aktual probleminin yeri də-
yişdi. İndi avropalılar Ukraynanı deyil, yə-
hudiləri, yaxud fələstinliləri müdafiə etmə-
yin daha “demokratik, liberal və ədalətli 
olduğunu” dartışırlar. Bunun fonunda isə 
meydana yeni-yeni ziddiyyətlər və hətta 
qətllər çıxır. Hər iki tərəf “mən haqlıyam” 
məntiqi ilə qarşısına çıxan günahsızı belə 

öldürməyə hazırdır. Amerikada 83 yaşlı 
bir qoca evində kirayənişin olan müsəl-
man ana və onun qız övladı amansızca-
sına qətlə yetirilir. Sokratın daymonionu 
(vicdanı) sızıldadımı, görəsən

Lakin Avropadakı islamofobilərin, an-
tisemitlərin, radikal populistlərin və ne-
ofaşistlərin vicdanı qətiyyən sızıldayan 
kimi görünmür. Əksinə, “Qoca qitə”də ay-
rı-seçkilik yeni səviyyəyə yüksəlir! 

Yaxın Şərq siyasi ilemması
İsrail rəhbərliyi isə bütün bunların fo-

nunda “HƏMAS-ı tam məhv edəcəyəm” 
məntiqi ilə Qəzzaya hücuma keçdi. Bir 
qədər keçdikdən sonra ona arxa duran 
ABŞ müraciət etdi ki, hərbi əməliyyatlar -
da mülki əhalini gözlə. Bu günlərdə isə 
Antoni Blinken İsarildə olarkən açıq ifadə 
etdi ki, Tel-Əviv məqsədinə tam çatmalı-
dır. Konkret olaraq, HƏMAS qeyd-şərtsiz 
təslim olmalıdır və siyasi səhnədən silin -
məlidir! 

Bunlar İsrailin hərbi əməliyyatları bir 
qədər səngitməsi fonunda baş vermişdir. 
Düşünmək olardı ki, Yaxın Şərqdə bu mü-
naqişə yatırılmağa doğru gedir. Lakin ma-
raqlıdır ki, bu tendensiya başlayan kimi 
yenidən Rusiya Ukrayna cəbhəsi qızışdı 
və üstəlik, Ekvadorda aləm bir-birinə qa-
rışdı. rada narkobaron türmədən qaçdı 
və paralel olaraq terror şiddətləndi. Ekva-
dor Prezidentinin baş verənləri ölkədaxili 
silahlı münaqişə adlandırmasına baxma-
yaraq Peru sərhədlərini möhkəmləndir -
mək qərarına gəlmişdir. nu da deyək ki, 
Ekvadorun digər qonşusu Kolumbiyadır 
və bu ölkədə narkoticarət çox inkişaf et-
mişdir. 

Latın Amerikası   
narkotiklər oyla ı

Deməli, Cənubi Amerikada cəmiy-
yətlərin kriminallaşması təsadüfi və lokal 
hadisə təsiri bağışlamır. Ekspertlər hesab 
edirlər ki, “Los-Çoners” cinayətkar qrupu -
nun lideri Fitonun həbsdən qaçışının bu 
dərəcədə terrora səbəb olması öncədən 
təşkil olunmuş işdir. Terrorçular məqsədli 
və təşkilatlanmış formada fəaliyyət göstə-
rirlər. Aydın olur ki, Latın Amerikası da qa-
rışır. Bu prosesin hara qədər gedəcəyini 
demək çətindir. Lakin ortada qitədə bir 
xaos yaratmaq cəhdinin olduğu düşünülə 
bilər. 

Bu hadisə dünyaya İsrail-Fələstin və 
Rusiya-Ukrayna münaqişəsini unutdura 
biləcəkmi  Hələlik buna müsbət cavabın 
əlamətləri görünmür. Ancaq bütün dünya 
üzrə narkotik üzrə mütəşəkkil qrupların 
gücünü yaxşı bilirlər. Bütövlükdə, bir ölkə-
də situasiya kriminallaşırsa və xüsusilə 
məsələdə narkotik varsa, ciddi fəsadları 
ola bilər. 

Narkoticarət aspektində Latın Ame-
rikasında bütövlükdə vəziyyət çox kəs-
kindir. Ekvador coğrafi olaraq Kolumbiya 
və Perunun arasında yerləşir. Burada 
narkotika istehsalı az olsa da, kokainin 
əsas vətənləri Kolumbiya və Perudur. Bu 
ölkələrdə narkobaronlar o qədər güclü -
dürlər ki, uzun müddətdir siyasətə ciddi 
təsir edirlər. nlar faktiki olaraq hər üç 
ölkənin siyasi mühitini kriminallaşdırmış -
lar. Bunun əlamətlərindən biri Ekvadorda 
son prezident seçkiləri zamanı namizəd -
lərdən olan F.Vilyavisensionun qətlə 
yetirilməsi olmuşdur. Bu gənc jurnalist 
məhz narkobaronları araşdırmış və onu... 

“Los-Çoners” qətlə yetirmişdir. Bu qətlə 
“siyasi terror” adı verilmişdir. 

İndi Ekvador Prezidenti Daniel Nobo -
adır. , 35 yaşlı elə də məşhur olmayan 
biznesmendir. Noboanın taleyinin necə 
olacağı məlum deyil. Çünki faktlar göstə-
rir ki, Ekvador narkotik qrupları Avropada -
kı təşkilatlarla sıx əlaqədədirlər. Bundan 
başqa, ABŞ Cənubi Amerika narkotikləri -
nin əsas istehlak yeri sayılır.  

Belə görünür ki, Ekvador hadisələri 
sadə deyildir və çox məqamlara malikdir. 

rada korrupsiya kifayət qədər inkişaf et-
mişdir. Bu da həm ölkənin siyasi mühitini 
kriminallaşdırır, həm də çaxnaşmaların 
böyüməsi riskini artırır. 

Digər tərəfdən, burada böyük dövlət-
lərin siyasətinin təsirinin olduğunu istisna 
etmək olmaz. Son illər Cənubi Amerika və 
Afrika uğrunda ABŞ, Çin, Avropa İttifaqı, 
Rusiya, Fransa, Böyük Britaniya və Hin-
distanın mübarizəsi xeyli kəskinləşmişdir. 
Qərb dövlətləri Çinin həmin regiona ciddi 
müdaxiləsindən narahatdır. nu deyək ki, 
keçən əsrdə Ekvadorun prezidenti olmuş 
Rodrico Borxa Sevalos İsraillə münaqişə -
də fələstinliləri müdafiə edirdi.

Belə çıxır ki, Ekvadorda baş verənlə -
rin arxasında “qırxayaq” səbəblər daya-
nır. nlardan hansıların əsas olduğunu 
müəyyənləşdirmək çox çətindir. Lakin 
uzun müddətdir ki, geosiyasi mübarizə -
də bir metoddan istifadə edirlər. Həmin 
metod cəmiyyəti kriminallaşdırmaq üçün 
cinayətkar qruplardan istifadə ilə bağlıdır. 
Məsələyə bu tərəfdən baxanda Ekvador-
da vəziyyət kifayət qədər riskli və qey-
ri-müəyyən görünür. Kriminallar vasitəsilə 
cəmiyyəti silkələmək hansı dairələrin işi-
dir  nların mövcudluğunu təsdiq edən 
faktlar varmı  

Bu suallara cavab axtarışları Rusiya
Ukrayna, İsrail Fələstin, Ekvador və sair 
münaqişələr kontekstində olduqca aktu-
aldır və proseslərin arxa planına işıq sal-
mağa imkan verə bilər.  halda üzdə adi 
kriminal kimi görünən Fitonun qaçışının 
qlobal təsiri olan təşkilatların maraqları 
baxımından heç də adi olmadığı məlum 
ola bilər. Şərqi Avropanı, Qafqazı, Yaxın 
Şərqi, Uzaq Şərqi, Afrikanı və Latın Ame-
rikasını kimlər silkələyir  “Siyasi kompas” 
kimləri göstərir    

(ardı var)

Füzuli QURBANOV,
XQ-nin analitiki,

fəlsəfə elmləri doktoru

Fransanın https://www.lagazetteaz.fr xəbər portalında Praqada fəaliyyət 
göstərən “Natəvan” Azərbaycan Mədəniyyət Cəmiyyətinin sədri, tanınmış 
şairə Leyla Begimin görkəmli Azərbaycan şairəsi Xurşidbanu Natəvanın Evian-
lö Bən şəhərindəki heykəli ilə bağlı Fransa ictimaiyyətinə ünvanlanmış açıq 
məktubu yayımlanıb. 

Müraciətdə azərbaycanlı şairənin abi-
dəsinə qarşı nümayiş etdirilən vandal mü-
nasibətin dünyanın müxtəlif ölkələrində 
yaşayan maarifpərvər və yaradıcı insan -
larda çaşqınlıq doğurduğu nəzərə çatdı-
rılıb: “Maarifçiliyin prinsiplərinə əsasla-
nan insan haqları bəyannaməsinin qəbul 
olunduğu bir ölkədə  Fransada şairənin 
abidəsinin sökülməsinə hazırlaşılması 
xəbəri məni hədsiz dərəcədə məyus etdi. 
Rodenin vətənində heykəli məhv etmək 
istəyirlər ”

Yazıda Azərbaycanın xalq rəssamları 
Səlhab Məmmədov və Əli İbadullayevin 
həmmüəllifləri olduqları abidənin Evian-lö 
Bən şəhərindəki “Azərbaycan Parkı”nda 
6 il ərzində mövcud olduğu, nəfis sənət 
əsərinin təkcə multikultural dəyərlərə ma-
lik çoxmillətli Azərbaycanı deyil, həm də 
ümumbəşəri dəyərləri təmsil etdiyi vurğu-
lanıb. Daha sonra Azərbaycanda bütün 
dini məbədlərin və tarixi abidələrin qorun -
duğu, görkəmli avropalılara  Volfhanq 

Amadeo Motsart, Nikola Tesla, Şarl de 
Qoll və başqalarına heykəllər və barelyef-
lər qoyulduğu yada salınıb.   

Müəllif Aleksandr Dümanın heyran-
lıqla vəsf etdiyi Xurşidbanı Natəvanın 
heykəlinin götürülməsi cəhdini mədəniy -
yətin dünya üzrə nümayəndələrinə qarşı 
müharibə elan edilməsi kimi qiymətlən-
dirib: “Bu, bütün maarifçilik prinsiplərinin 
ləğvinə, iki ölkə arasında onilliklər ərzində 
qurulmuş bütün diplomatik münasibətlə -
rin məhvinə bərabərdir. Bu, keçmişdən 
gələcəyə, bundan sonrakı sivilizasiyaya 
aparan körpünün dağıdılmasıdır”.

Fransız filosofu il Delezin yaradıcı in-
sanları “sivilizasiyanın təbibləri” adlandır-
dığını xatırladan və heykəlin müdafiəsinə 
qalxdığına görə “La Gazette du Caucase” 
qəzetinin baş redaktoru an Mişel Bryuna 
minnətdarlığını bildirən şairə sonda bildi -
rib ki, , sağlam məntiqin qaragüruhçu -
luq üzərində qələbə çalacağına inanır. 

XQ

Praqadakı “Natəvan” Cəmiyyəti 
Fransa qaragüruhunu pisləyib

Sosial

Sosial proqramlar  
uğurla icra edilib

Dövlət Sosial Müdafiə Fondunun 2023-cü ildəki gəlirləri əvvəlki ilə nisbətən 
948 milyon manat və ya 17 faiz çox olmaqla 6 milyard 677 milyon manat təşkil 
edib. Bunu DSMF-nin İdarə Heyətinin sədri Himalay Məmişov fondun ötən 
ildəki fəaliyyətinin yekunlarına və qurumun hədəflərinə dair söhbət zamanı 
XQ-yə bildirdi. O, fikirlərinə davam 
edərək dedi:

 DSMF-nin gəlirləri tərkibində  məc-
buri dövlət sosial sığorta daxilolmaları 
da ötən il 13 faiz və ya 613 milyon ma-
nat artaraq 5 milyard 1 7 milyon manata 
çatıb. Fondun xərcləri isə ötən il 16 faiz 
və ya 82  milyon manat çox olmaqla 6 
milyard 81 milyon manat təşkil edib. Hə-
min xərclərin 5 milyard 888 milyon mana-
tını əhaliyə ödənişlər təşkil edib ki, bu da 
2022-ci illə müqayisədə 16 faiz və ya 805 
milyon manat çoxdur. 2023-cü ildə yeni 
sosial islahat çərçivəsində növbəti pen-
siya artımları təmin edilib: minimum aylıq 
əmək pensiyasının məbləği ötən il fevra-
lın 1-dən 280 manata çatdırılıb. Həmçinin 
pensiyalar 2023-cü ilin əvvəlindən 14,7 
faiz indeksləşdirilərək artırılıb. 

2022-ci ildə əlavə dəstək olaraq bü-
tün pensiyaçılara rüblük ödənilən maddi 
yardımlar 2023-cü ilin əvvəlindən onların 
pensiyaları tərkibinə daxil edilib, bundan 
sonra yaranan pensiya məbləğlərinin in-
deksləşdirilərək artırılması təmin olunub.

H.Məmişov 2023-cü ilin əvvəlindən 
pensiya artımı sahəsində vahid indek-
sasiya metoduna keçilməsi barədə də 
məlumat verdi:

 Hər il indeksləşdirmə əsasında apa-
rılan pensiya artımı ötən il ilk dəfə ola-
raq bütün növ pensiyalara şamil olunub. 
Beləliklə, pensiya ödənişləri ötən il  781 
milyon manat və ya 16 faiz artaraq 5 mil-
yard 726 milyon manat təşkil edib. Ötən il 
pensiyaların orta aylıq məbləği 17 faiz ar-
taraq 436 manata, yaşa görə pensiyala -
rın orta aylıq məbləği 17 faiz artaraq 467 
manata çatıb. Hesabat dövründə 32 min 
şəxsə elektron qaydada pensiya təyin 
olunub. 201 -cu ilin əvvəlindən başlayan 
elektonlaşma nəticəsində isə bu günə 

qədər ümumilikdə 102 min vətəndaşa 
proaktiv qaydada pensiya təyinatı həyata 
keçirilib.  

Fondun sərbəst vəsaitinin investi-
siyaya yönəldilməsi məqsədilə Əmək 
və Əhalinin Sosial Müdafiəsi Nazirliyi 
tərəfindən İnvestisiya Şurasının yara-
dıldığını bildirən fond sədri ötən döv-
rdə sərbəst vəsaitin maliyyə alətlərinə 
uğurla investisiya edildiyini bildirib: 

 Ötən il müavinət və təqaüd təminatı, 
ünvanlı sosial yardım proqramının icrası 
da uğurla davam etdirilib. Sosial ödə-
niş alan vətəndaşlara dəstək məqsədilə 
DSMF tərəfindən ötən il “Sosial tərəfdaş” 
layihəsinin icrasına da başlanılıb. Fond-
dan sosial ödəniş alan vətəndaşlar bu 
layihəyə qoşulan tərəfdaş şirkətlərə aid 
market, aptek, klinika, sığorta, turizm və 
banklarda ödəniş aldıqları bank kartla-
rı ilə nağdsız alış-veriş etdikdə onlara 
güzəşt və endirimlər tətbiq olunur.

H.Məmişov söhbətinin sonunda DS-
MF-nin fəaliyyət sahələrində aparılan is-
lahatlar, onların nəticələri barədə də mə-
lumat verdi.

Zərifə HÜSEYNOVA
XQ

YAP Sədrinin müavini ATƏT DTİHB Seçki 
Müşahidə Missiyasının rəhbəri ilə görüşüb

Yeni Azərbaycan Partiyası (YAP) 
Sədrinin müavini – Mərkəzi Aparatın 
rəhbəri Tahir Budaqov yanvarın 15-də 
ATƏT-in Demokratik Təsisatlar və 
İnsan Haqları Bürosunun (DTİHB) Seçki 
Müşahidə Missiyasının rəhbəri Ouen 
Mörfi və missiyanın əsas heyətinin 
üzvü Dominik Houeli qəbul edib.

Partiyanın mətbuat xidmətindən bildi -
rilib ki, qonaqları salamlayan YAP Sədri-
nin müavini Azərbaycanın seçki təcrübəsi 
barədə ətraflı məlumat verib. , 2024-cü 
il fevralın 7-də ölkəmizdə keçiriləcək pre-
zident seçkilərinin azad, şə af və demok-
ratik şəraitdə keçiriləcəyinə əminliyini ifa-

də edib.
Görüş imkanının yaradılmasına görə 

təşəkkürünü bildirən missiyanın rəhbəri 
uen Mörfi ATƏT DTİHB missiyasının tər-

kibi və fəaliyyəti barədə məlumat verib. , 
Azərbaycandakı seçki mühitini və təşviqat 
kampaniyalarının gedişatını öyrənmək 
məqsədilə seçkilərdə iştirak edən partiya-
lar və namizədlərlə görüşlər keçirdiklərini 
söyləyib.

YAP Sədrinin müavini Tahir Budaqov 
Yeni Azərbaycan Partiyasının seçkilərə 
hazırlıq tədbirləri haqqında ümumi məlu-
mat verərək bütün namizədlərə bərabər 
imkanların yaradıldığını diqqətə çatdırıb.

Tahir Budaqov ATƏT DTİHB missiya-
sının yekun hesabatının qərəzsiz, obyek-
tiv olacağına ümidvar olduğunu bildirib və 
missiyanın fəaliyyətinə uğurlar arzulayıb.

XQ
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2024-cü il fevralın 7-nə təyin edilmiş növbədənkənar Azərbaycan 
Respublikası Prezidenti seçkilərində Böyük Azərbaycan Partiyasının 

vəkil edilmiş şəxslərinin qeydə alınması haqqında 

Azərbaycan Respublikası Mərkəzi Seçki Komissiyasının Qərarı
2024-cü il fevralın 7-nə təyin edilmiş 

növbədənkənar Azərbaycan Respubli -
kası Prezidenti seçkilərində Azərbaycan 
Respublikasının Prezidentliyinə namizədi 
qeydə alınmış Böyük Azərbaycan Par-
tiyası vəkil edilmiş şəxslər təyin etmiş 
və onların qeydə alınması üçün müva-
fiq sənədləri Azərbaycan Respublikası 
Mərkəzi Seçki Komissiyasına (bundan 
sonra  Mərkəzi Seçki Komissiyası) təq-
dim etmişdir.

Mərkəzi Seçki Komissiyası bununla 
əlaqədar Azərbaycan Respublikası Seçki 
Məcəlləsində (bundan sonra  Seçki Mə-
cəlləsi) nəzərdə tutulmuş müddətdə və 
qaydada müvafiq araşdırma aparıb, hə-
min şəxslərin qeydə alınması üçün əsas-
ların olmasını müəyyən etmişdir.

Mərkəzi Seçki Komissiyası yuxarı-
da qeyd edilənləri əsas götürərək Seçki 
Məcəlləsinin 1 .4-cü, 1 .14-cü, 28.2-ci, 
28.4-cü, 72-ci və 186-cı maddələrinə 
əsasən qərara alır:

1. 2024-cü il fevralın 7-nə təyin edil-
miş növbədənkənar Azərbaycan Respub -
likası Prezidenti seçkilərində aşağıdakı 
şəxslər Böyük Azərbaycan Partiyasının 
vəkil edilmiş şəxsləri kimi qeydə alınsın-
lar:

- İlham Müseyib oğlu Bəkirli
- Ramiz Şərif oğlu Mahmudov
- Famil Məhəmməd oğlu Abdullayev
- akir Hüseyn oğlu Ələsgərov
- Elçin Dursun oğlu Nəbiyev
- Valeh Bəylər oğlu Sadıqov
- Anar Həsən oğlu Musayev
- Babək Nizami oğlu Babayev
- Bəhram Vəli oğlu Xıdırov
- Müşfiq Gülməmməd oğlu Bəşirov
- Cahil Nobətəli oğlu Dadiyev
- Tahir Əli oğlu Əliyev
- Elman Nəbi oğlu Musayev
- Elşad Ağayusif oğlu Dadaşov
- Əsəd ruc oğlu Qurbanov   
- Ələkbər Ağabəy oğlu Həziyev   
- Faiq iyətdin oğlu Hüseynov   
- Şəhriyar Şakir oğlu İbrahimli   
- Akif Sabir oğlu Qocayev
- Şakir İbrahimxəlil oğlu Məmmədov
- Samir Fazil oğlu Abbasov
- Tofiq Məmməd oğlu İbrahimov  
- Valeh Abbas oğlu İsmayılov
- iya Əjdər oğlu Ələkbərov
- İlqar Abdurahman oğlu İbrahimov
- İsa Bayram oğlu Qasımlı   
- Nəsimi Saleh oğlu Hüseynov
- Rauf Muxtar oğlu Qasımov    

- Şahin Şamil oğlu Mahmudov  
- Vüqar Məhəmmədəli oğlu Səlimov
- Pərvin Çingiz oğlu Həsənov
- Elbrus Kamil oğlu Novruzov
- Aqşin Rafiq oğlu Əli
- Mənsur Cəbrayıl oğlu Cəbrayılov
- Səfa Sevdagər oğlu Əzimov   
- Şakir İbrahim oğlu Xəlilov
- Hacıağa Hüsən oğlu İsmayılov
- Elnur Cavad oğlu Qasımov
- Tofiq Haqverdi oğlu İmanov
- Eldar Elbən oğlu Ömərov
- rxan Kamandar oğlu Qurbanov
- Azat Musa oğlu Madnayev
- İsrafil Nəbi oğlu Musayev
- Fazil İlyas oğlu Cəfərov
- Balabəy Ağamməd oğlu Məlikov
- Dünyamin Əhməd oğlu Əhmədli
- Gültac Elşad qızı Musayeva
- Esmira Musa qızı  Abbasova
- Fazil Musa oğlu Abbasov  
- Aydın Əlirza oğlu Mirzəyev.
2. Bu Qərar dərc edildiyi gündən qü-

vvəyə minir.

Sədr   Məzahir Pənahov
Katib  Arifə Muxtarova
Katib  Mikayıl Rəhimov

2024-cü il fevralın 7-nə təyin edilmiş növbədənkənar Azərbaycan Respublikası 
Prezidenti seçkilərində  prezidentliyə qeydə alınmış namizədlər üçün İctimai Televiziya 

və Radio Yayımları Şirkətinin ayırdığı ödənişsiz efir vaxtının bölgüsü cədvəli
Televiziyada dəyirmi masa formatında

Həftənin günləri E rəçıxma tarixi E rəçıxma vaxtı

Bazar ertəs , çərşən -
bə və 
cümə

15.01.2024

21.00

17.01.2024
1 .01.2024
22.01.2024
24.01.2024
26.01.2024
2 .01.2024
31.01.2024
02.02.2024
05.02.2024

Radioda dəyirmi masa formatında
Həftənin günləri E rəçıxma tarixi E rəçıxma 

vaxtı

Çərşənbə axşamı, 
cümə axşamı və 

şənbə

16.01.2024

21.00

18.01.2024
20.01.2024
23.01.2024
25.01.2024
27.01.2024
30.01.2024
01.02.2024
03.02.2024

Ayrılmış efir vaxtı istifadəçilərinin  
masa ətrafında yerləşdirilməsi və aparıcı tərəfindən  

dəyirmi masanın aparılma ardıcıllığı

Nam zəd n soyadı,  
adı, atasının adı

Aparıcıdan
sağda solda

1. ruc ah d Məhərrəm oğlu 1
2. Mustafa Faz l Qəzənfər oğlu 2
3. Əl yev İlham Heydər oğlu 3
4. Musayev Elşad Nəb  oğlu 4
5. Həsənqul yev Qüdrət Müzə ər oğlu 5
6. Nurullayev Raz  Qulaməl  oğlu 6
7. Əl yev Fuad Ağas  oğlu 7

Qeyd:
İctimai Televiziya və Radio Yayımları Şirkəti tərə ndən 

ayrılmış e r vaxtı püşkatma ilə müəyyən edilmiş qaydada və 
müddətdə (2024-cü il yanvarın 15-dən fevralın 6-dək) dəyir-
mi masa formatında istifadəçilərin sərəncamına veriləcək-
dir.

Həftədə 3 dəfə saat 21.00-da başlamaqla televiziyada, 3 
dəfə isə saat 21.00-da başlamaqla radioda hər dəfə 1 saat 
davam edən dəyirmi masada hər bir namizədə 8 dəqiqə 57 
saniyə efir vaxtı ayrılacaqdır.

İstifadəçi ona ayrılmış e r vaxtından qanunvericiliklə 
müəyyən edilmış qaydada seçkiqabağı təşviqat məqsədləri 
üçün və dəyirmi masa formatında öz mülahizəsinə uyğun 
istifadə edə bilər.

2024-cü il fevralın 7-nə təyin edilmiş  
növbədənkənar Azərbaycan Respublikası 

Prezidenti seçkilərində ödənişsiz efir vaxtının bölgüsü 
və bölgü cədvəlinin dərc edilməsi haqqında 

Azərbaycan Respublikası Mərkəzi Seçki Komissiyasının Qərarı
2024-cü il fevralın 7-nə təyin edilmiş 

növbədənkənar Azərbaycan Respublika -
sı Prezidenti seçkilərində namizədlərin 
qeydə alınma mərhələsi başa çatmış və 
nəticədə 7 iddiaçının namizədliyi qeydə 
alınmışdır. Azərbaycan Respublikası 
Seçki Məcəlləsinin (bundan sonra  Seç -
ki Məcəlləsi) 75.2-ci maddəsinə uyğun 
olaraq səsvermə gününə 23 gün qalmış, 
yəni 2024-cü il yanvarın 15-dən başlayan 
seçkiqabağı təşviqat mərhələsində qey -
də alınmış namizədlər və buna hüququ 
olan subyektlər qanunvericiliklə müəyyən 
olunmuş qaydada ödənişli və ödənişsiz 
əsaslarla təşviqat apara bilərlər.

Seçki Məcəlləsinin 77.1-ci maddəsi -
nin tələblərinə əsasən ictimai teleradio 
təşkilatları namizədlərə, namizədi qeydə 
alınmış siyasi partiyalara təşviqat apar -
maqdan ötrü bərabər şərait yaradırlar.

2024-cü il fevralın 7-nə təyin edilmiş 
növbədənkənar Azərbaycan Respubli -
kası Prezidenti seçkilərində seçkiqabağı 
təşviqat aparmaq üçün İctimai Televizi -
ya və Radio Yayımları Şirkətinin (bun -
dan sonra  İTV) ayırdığı ödənişsiz efir 
vaxtını prezidentliyə qeydə alınmış na -
mizədlər və namizədi qeydə alınmış si -
yasi partiyalar arasında bərabər şərtlərlə 
və bərabər həcmdə bölgüsü məqsədilə 
Azərbaycan Respublikası Mərkəzi Seçki 
Komissiyasının (bundan sonra  Mərkəzi 
Seçki Komissiyası) 2024-cü il 14 yanvar 
tarixli 3 14 saylı Qərarı ilə püşkatma ko -
missiyası yaradılmış, püşkatmanın yeri 
və vaxtı müəyyən edilmiş, bu barədə 
məlumat rəsmi dərc olunmuş və maraqlı 
subyektlər məlumatlandırılmışdır.

İTV Seçki Məcəlləsinin 80.5-ci mad -
dəsində nəzərdə tutulandan 2 dəfə artıq 
(həftədə 6 saat olmaqla) ödənişsiz efir 
vaxtı ayıraraq, həmin vaxtın 3 saatını te-
leviziyada, 3 saatını isə radioda hüququ 
olan subyektlər tərəfindən dəyirmi masa 
formatına uyğun istifadə edilməsi üçün 
təqdim etmək öhdəliyini öz üzərinə gö -
türmüşdür. Qeydə alınmış namizədlər və 

namizədi qeydə alınmış siyasi partiyala -
rın təşəbbüsü ilə Mərkəzi Seçki Komissi -
yası və İTV arasında əldə edilmiş razılığa 
əsasən sözügedən efir vaxtı daha geniş 
auditoriyanın baxması mümkün olan 
zamanda  həftənin 3 günü hər dəfə 1 
saat olmaqla saat 21.00-da televiziya iz -
ləyicilərinə, 3 gün isə hər dəfə 1 saat ol -
maqla saat 21.00-da radio dinləyicilərinə 
təqdim olunacaq.

Püşkatma komissiyası İTV tərəfindən 
ayrılmış efir vaxtının bölgüsünü püşkat -
ma yolu ilə müəyyən etməli, püşkatma -
nın nəticələri protokolla rəsmiləşdirilməli, 
efir vaxtının bölgüsü barədə cədvəl dərc 
edilməlidir.

Mərkəzi Seçki Komissiyası yuxarıda 
qeyd edilənləri əsas götürərək, Seçki 
Məcəlləsinin 1 .4-cü, 1 .14-cü, 28.2-ci, 
28.4-cü, 74-cü, 75-ci, 80.1-ci və 80.4
80.7-ci maddələrinə əsasən qərara alır:

1. 2024-cü il fevralın 7-nə təyin edil -
miş növbədənkənar Azərbaycan Res -
publikası Prezidenti seçkilərində püşkat -
ma komissiyası İTV tərəfindən ayrılmış 
və həftəlik ümumi həcmi 6 saat olan efir 
vaxtının (2024-cü il yanvarın 15-dən baş -
layaraq 3 saat televiziyada hər dəfə 1 
saat, saat 21.00-da başlamaqla, 3 saat 
radioda hər dəfə 1 saat, saat 21.00-da 
başlamaqla) bölgüsünü püşkatma yolu 
ilə müəyyən etsin. 

2. Püşkatmanın nəticələri protokolla 
rəsmiləşdirilsin və efir vaxtının bölgüsü 
barədə cədvəl dərc edilsin (əlavə olunur). 

3. Ayrılmış efir vaxtının keyfiyyətlə 
və vaxtında istifadəçilərin sərəncamına 
verilməsinin təmin edilməsi öz səlahiy-
yətləri daxilində İTV rəhbərliyinə həvalə 
edilsin.  

4. Bu Qərar dərc edildiyi gündən qü -
vvəyə minir.

Sədr   Məzahir Pənahov
Katib  Arifə Muxtarova
Katib  Mikayıl Rəhimov

2024-cü il fevralın 7-nə təyin edilmiş  
növbədənkənar Azərbaycan Respublikası  

Prezidenti seçkilərində Böyük Quruluş Partiyasının 
vəkil edilmiş şəxslərinin qeydə alınması haqqında 

Azərbaycan Respublikası Mərkəzi Seçki Komissiyasının Qərarı
2024-cü il fevralın 7-nə təyin edilmiş 

növbədənkənar Azərbaycan Respubli -
kası Prezidenti seçkilərində Azərbaycan 
Respublikasının Prezidentliyinə namizə -
di qeydə alınmış Böyük Quruluş Partiyası 
vəkil edilmiş şəxslər təyin etmiş və onların 
qeydə alınması üçün müvafiq sənədləri 
Azərbaycan Respublikası Mərkəzi Seçki 
Komissiyasına (bundan sonra  Mərkəzi 
Seçki Komissiyası) təqdim etmişdir.

Mərkəzi Seçki Komissiyası bununla 
əlaqədar Azərbaycan Respublikası Seç -
ki Məcəlləsində (bundan sonra  Seçki 
Məcəlləsi) nəzərdə tutulmuş müddətdə 
və qaydada müvafiq araşdırma aparıb, 
həmin şəxslərin qeydə alınması üçün 
əsasların olmasını müəyyən etmişdir.

Mərkəzi Seçki Komissiyası yuxarı-
da qeyd edilənləri əsas götürərək Seçki 
Məcəlləsinin 1 .4-cü, 1 .14-cü, 28.2-ci, 
28.4-cü, 72-ci və 186-cı maddələrinə 
əsasən qərara alır: 

1. 2024-cü il fevralın 7-nə təyin edil -
miş növbədənkənar Azərbaycan Res -
publikası Prezidenti seçkilərində aşağı -

dakı şəxslər Böyük Quruluş Partiyasının 
vəkil edilmiş şəxsləri kimi qeydə alınsın -
lar:

- Elmir Əlqulu oğlu Quliyev
- Yaşar Aydın oğlu İbrahimov
- Şəmsəddin Binyət oğlu Xudaverdiyev
- Əjdər Sultan oğlu Əhmədov
- qtay Yusif oğlu Qasımov
- Könül Fəhrad qızı Quliyeva
- Süleyman Əmirxan oğlu Hümbətov
- Sübhan Əliağa oğlu Əliyev
- Sevinc Səyavuş qızı Ağajanova
- Tural Nazim oğlu Mustafayev
- Elçin Nazim oğlu Ağasiyev
- Murad Nadir oğlu Əliyev
- Faiq Bəşir oğlu Məmmədli
- Nazim Əli oğlu Qədirov
- Asif Sudeyf oğlu Əliyev.

2. Bu Qərar dərc edildiyi gündən qü -
vvəyə minir.

Sədr   Məzahir Pənahov
Katib  Arifə Muxtarova
Katib  Mikayıl Rəhimov

2024-cü il fevralın 7-nə təyin edilmiş  
növbədənkənar Azərbaycan Respublikası  

Prezidenti seçkilərində Milli Cəbhə Partiyasının vəkil 
edilmiş şəxslərinin qeydə alınması haqqında 

Azərbaycan Respublikası Mərkəzi Seçki Komissiyasının Qərarı
2024-cü il fevralın 7-nə təyin edilmiş 

növbədənkənar Azərbaycan Respubli -
kası Prezidenti seçkilərində Azərbaycan 
Respublikasının Prezidentliyinə namizə -
di qeydə alınmış Milli Cəbhə Partiyası və -
kil edilmiş şəxslər təyin etmiş və onların 
qeydə alınması üçün müvafiq sənədləri 
Azərbaycan Respublikası Mərkəzi Seçki 
Komissiyasına (bundan sonra  Mərkəzi 
Seçki Komissiyası) təqdim etmişdir. 

Mərkəzi Seçki Komissiyası bununla 
əlaqədar Azərbaycan Respublikası Seç -
ki Məcəlləsində (bundan sonra  Seçki 
Məcəlləsi) nəzərdə tutulmuş müddətdə 
və qaydada müvafiq araşdırma aparıb, 
həmin şəxslərin qeydə alınması üçün 
əsasların olmasını müəyyən etmişdir.

Mərkəzi Seçki Komissiyası yuxarı-
da qeyd edilənləri əsas götürərək Seçki 
Məcəlləsinin 1 .4-cü, 1 .14-cü, 28.2-ci, 
28.4-cü, 72-ci və 186-cı maddələrinə 
əsasən qərara alır:

1. 2024-cü il fevralın 7-nə təyin edil -
miş növbədənkənar Azərbaycan Res -
publikası Prezidenti seçkilərində aşa -
ğıdakı şəxslər Milli Cəbhə Partiyasının 

vəkil edilmiş şəxsləri kimi qeydə alınsın-
lar:

- Elçin Vahid oğlu Həsənov
- Murad Valeh oğlu Alışov
- Qənbər Qaraş oğlu Əhmədov
- Kamil  Möhbalı oğlu Babayev
- Məhəmməd Vidadi oğlu Əsədullazadə
- Dayandur Mikayıl oğlu Tağıyev
- Sərxan Mehti oğlu Tağıyev
- Sərvaz Hüseyn oğlu Əskərov
- Eldəniz Yusif oğlu Xudiyev
- akir Turab oğlu Abbasov
- İlqar Piri oğlu Dadaşov
- Ülviyyə Cahandar qızı Şıxıyeva
- ktay Telman oğlu Alisgəndərov
- Mirdamət Mirqiyas oğlu Sarıyev
- Behbud Tərlan oğlu Abbasov
- Esmira ahir qızı Abbasova
- Şirvani Hümmət oğlu Qasımov.

2. Bu Qərar dərc edildiyi gündən 
 qüvvəyə minir. 

Sədr   Məzahir Pənahov
Katib  Arifə Muxtarova
Katib  Mikayıl Rəhimov

MSK-da prezidentliyə namizədlərə ayrılmıș ödənișsiz  
efir vaxtının bölgüsü məqsədilə püșkatma keçirilib

Məzahir Pənahovun sədrliyi ilə yanvarın 15-də Mərkəzi Seçki Komissiyasının 
(MSK) növbəti iclası keçirilib. 

clasda, əvvəlcə fevralın 7 nə təyin edil
miş növbədənkənar zərbaycan espublikası 
Prezidenti seçkilərində seçkiqabağı təşviqat 
aparılması üçün ctimai eleviziya və adio 
Yayımları irkəti tərəfindən ayrılmış ödəniş
siz efir vaxtının bölgüsü məqsədilə püşkat
manın keçirilməsi, nəticələrin protokollaş
dırılması və bölgü cədvəlinin dərc edilməsi 
məsələsinə baxılıb.

Diqqətə çatdırılıb ki, prezidentliyə na
mizədlərin qeydə alınması prosesi artıq başa 
çatıb və müxtəlif siyasi partiyalar tərəfindən 
irəli sürülmüş, habelə öz təşəbbüsü ilə seç
kilərə qatılmış 7 iddiaçının namizədliyi qeydə 
alınıb. Seçki Məcəlləsinin tələbinə əsasən yan
varın 1 dən start götürən seçkiqabağı təşviqat 
mərhələsi səsvermənin başlanmasına  saat 
qalmış dayandırılır. Seçkilərdə azad və sərbəst 
şəkildə seçkiqabağı təşviqatın aparılması üçün 
hərtərə i şərait və geniş imkanlar yaradılıb. 

eydə alınmış namizədlərin və namizədi qey
də alınmış siyasi partiyaların seçicilərlə görüş
lərinin keçirilməsi üçün respublikanın şəhər 
və rayonlarında 1  seçki dairəsi üzrə 139 u 
açıq, 139 u qapalı olmaqla, ümumilikdə 78 
yer ayrılıb. Həmin yerlər bütün təşviqat sub
yektləri üçün ödənişsizdir, heç bir icazə tələb 
olunmadan, yalnız müvafiq dairə seçki ko
missiyasını əvvəlcədən məlumatlandırmaqla 
seçicilərlə görüşlər keçirilə bilər. Seçkiqabağı 
təşviqatın aparılması məqsədilə qanunverici
liklə qadağan olunmayan digər yerlərdən də 
Seçki Məcəlləsinin tələblərinə uyğun istifadə 
edilməsi mümkündür. Namizədlər tərəfindən 
müraciət olunduğu halda müvafiq dairə seçki 
komissiyalarının yerli qurumlarla əməkdaşlığı 
şəraitində, bərabərlik prinsipi gözlənilməklə və 
bütün seçkiqabağı təşviqat subyektlərinə eyni 
əsaslarla görüş üçün əlavə imkanların yaradıl

ması da nəzərdə tutulub. Bu seçkilərdə ödəniş
siz əsaslarla seçkiqabağı təşviqatın aparılması 
üçün dövri nəşrlərin sayı artırılıb və “ zərbay
can” qəzeti, “ alq qəzeti”, “Bakinski raboçi” 
qəzetlərindən əlavə, “ espublika” qəzetində 
də dərc üçün yer ayrılıb. dənişli əsaslarla 
seçkiqabağı təşviqata qoşulmaq məqsədilə qa
nunvericilikdə nəzərdə tutulmuş müddətdə və 
qaydada mediadan daxil olan  müraciətin 
hamısı təmin edilib və təqdim olunmuş bü
tün məlumatlar omissiyanın rəsmi internet 
səhifəsində yerləşdirilməklə ictimailəşdirilib. 

eyd etmək lazımdır ki, əvvəlki illərlə müqa
yisədə media bu seçkilərdə ödənişli əsaslarla 
seçkiqabağı təşviqat mərhələsinə qoşulmaqda 
xüsusilə fəallıq nümayiş etdirib.

Mərkəzi Seçki omissiyasının üzvləri və 
iclas iştirakçıları məlumatlandırılarkən habelə 
bildirilib ki, ctimai eleviziya və adio Ya
yımları irkətində qanunvericilikdə nəzərdə 
tutulandan  dəfə artıq – həftəlik 6 saat ödəniş
siz efir vaxtı ayrılıb. Hüququ olan subyektlər 
tərəfindən həmin vaxtın 3 saatı televiziyada, 3 
saatı isə radioda dəyirmi masa formatına uy
ğun istifadə edilir. eydə alınmış namizədlər 
və namizədi qeydə alınmış siyasi partiyaların 
təşəbbüsü ilə Mərkəzi Seçki omissiyası və 
ctimai eleviziya və adio Yayımları irkəti 

arasında əldə olunmuş razılığa əsasən ayrılmış 
efir vaxtı günün ən baxımlı vaxtında – həftə
nin 3 günü hər dəfə 1 saat olmaqla saat 1 00
da televiziya izləyicilərinə, 3 gün isə hər dəfə 
1 saat olmaqla saat 1 00 da radio dinləyicilə
rinə təqdim olunacaq. Bununla bərabər, televi
ziyada keçirilən debatların ilk dəfə ctimai e
leviziya və adio Yayımları irkətinin rəsmi 
sosial media platforması üzərindən də birbaşa 
yayımlanması nəzərdə tutulur ki, bu da daha 
geniş auditoriyanın izləməsinə və məlumat

landırılmasına mühüm töhfə verəcək.
Sonra omissiyanın iclasında qarşıdan 

gələn seçkilərdə seçkiqabağı təşviqat aparıl
ması üçün ctimai eleviziya və adio Ya
yımları irkəti tərəfindən ayrılmış ödənişsiz 
efir vaxtının bölgüsü məqsədilə qeydə alın
mış namizədlərin və namizədi qeydə alınmış 
siyasi partiyaların təmsilçilərinin, beynəlxalq 
müşahidəçilərin və media nümayəndələrinin 
də iştirakı ilə püşkatma keçirilib. Prezident
liyə namizədlərin, yaxud onların səlahiyyətli 
nümayəndələrinin dəyirmi masa formatında 
yerləşmə və sözverilmə ardıcıllığı müəyyən 
olunub.

Mərkəzi Seçki omissiyası püşkatmanın 
nəticələrinin rəsmiləşdirilərək, efir vaxtının 
bölgüsü cədvəlinin dərc edilməsini qərara alıb. 

clasda, həmçinin Böyük uruluş Partiya
sı, Milli əbhə Partiyası və Böyük zərbay
can Partiyasının vəkil edilmiş şəxsləri qeydə 
alınıb və cari məsələlərə baxılıb.

***
Mərkəzi Seçki omissiyası yanvarın 1

də prezidentliyə namizədlər arasında ödəniş
siz efir vaxtının bölgüsü məqsədilə püşkatma 
keçirib.

Prezidentliyə namizədlərin ctimai ele
viziya və adio Yayımları irkətində ödəniş
siz efir vaxtında çıxış etmə ardıcıllığı məlum 
olub.

Püşkatmanın nəticəsinə görə, namizədliyi 
özü tərəfindən irəli sürülən ahid Oruc 1 ci, 
Böyük uruluş Partiyasının prezidentliyə na
mizədi azil Mustafa ci, Yeni zərbaycan 
Partiyasının prezidentliyə namizədi lham 

liyev 3 cü, Böyük zərbaycan Partiyasının 
prezidentliyə namizədi lşad Musayev cü, 
Bütöv zərbaycan alq əbhəsi Partiyasının 
prezidentliyə namizədi üdrət Həsənquliyev 

ci, Milli əbhə Partiyasının prezidentliyə 
namizədi azi Nurullayev 6 cı və namizədliyi 
özü tərəfindən irəli sürülən uad liyev 7 ci 
çıxış edəcəklər.
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Tarixə yazılsın!..

AKTUAL

Müasir məktəb yüksək təhsilə qapı açır
Son 20 ildə Azərbaycanın mərkəzi şəhərlərindən tutmuş ən ucqar kəndlərinə qədər yaşayış 
məntəqələrində 3 min 600 yeni məktəb tikilib və ya əsaslı təmir olunub.  Təkcə tarixə qovu-
şan 2023-cü ildə ölkə üzrə 40 təhsil müəssisəsində tikinti-quraşdırma işləri aparılıb. Heydər 
Əliyev Fondu 20 məktəbdə təmir-tikinti, 61 təhsil müəssisəsində əsaslı, 890-da isə carı təmir 
işlərini başa çatdırıb. Hazırda Şuşa, Füzuli, Zəngilan, Laçında, Tərtərin Talış və Suqovuşan 
kəndlərində, ümumilikdə, 7 təhsil müəssisəsində 550 şagird və 84 müəllim var. Bu il Ağdam, 
Cəbrayıl və Kəlbəcərdə bir neçə məktəblərin istifadəyə verilməsi nəzərdə tutulur.

Belə möhtəşəm işlərin həyata keçmə-
sində, əlbəttə, ölkə başçısı İlham Əliyevin 
müstəsna xidmətləri var. Məhz onun rəh-
bərliyi altında son 20 ildə həyata keçirilən 
məqsədyönlü siyasət, zamanın çağırışla-
rına uyğun genişmiqyaslı islahatlar nəti-
cəsində Azərbaycanın iqtisadi potensialı 
əhəmiyyətli dərəcədə artıb. Bu, ölkəmizdə 
digər sahələr kimi müasir təhsil quruculuğu 
istiqamətində də uğurlu addımlar atılması-
na geniş imkanlar yaradıb. Azərbaycan 
məktəbinin dünya təhsil sisteminə inteqra-
siyası sürətlənib. Aydın məsələdir ki, güc-
lü maddi-texniki baza yaratmadan təhsil 
sahəsində hansısa uğurlardan bəhs etmək 
mümkün deyil. Məhz təhsilin maddi-texniki 
bazasının möhkəmləndirilməsi bu sahədə 
ciddi uğurların qazanılması və ölkənin elmi 
potensialının gücləndirilməsi üçün əsasdır. 

Bu illər ərzində təhsilin maddi-texniki 
bazasının daha da möhkəmləndirilməsi 
üçün genişmiqyaslı, ardıcıl tədbirlər hə-
yata keçirilib. Əlbəttə, bu tədbirlərdən biri 
yeni çoxsaylı təhsil müəssisələri tikilib is-
tifadəyə verilməsidir. Bu gün Azərbaycan -
da elə təhsil ocaqları var ki, dünyanın ən 
inkişaf etmiş ölkələrindəki məktəblərdən 
nəinki fərqlənmir, hətta onları üstələyir.

Təhsil müəssisələrinin infrastrukturu-
nun yeniləşdirilməsi ilə bağlı qarşıya qo-
yulan vəzifələr, ilk növbədə,  qəzalı vəziy-
yətdə olan məktəbləri əhatə edir. Qəzalı 
məktəblərin yenilənməsinə böyük məb-
ləğdə vəsait ayrılıb. Verilən tapşırıqlara 
uyğun olaraq, qəzalı vəziyyətdə olan çox 
sayda məktəb binası ya əsaslı təmir edi-
lib, ya da onların yerində müasir məktəb 
binaları tikilib. 

Bu işlər bu gün də  sürətlə davam et-
dirilir. Məsələn, Quba  rayon mərkəzindən 
24 kilometr kənarda yerləşən Vəlvələ kən-
dindəki Çingiz Mursalov adına tam orta 
məktəbin yeni binasının inşası artıq ye-
kunlaşmaq üzrədir. Məktəbin köhnə bina -
sı 1 40 1 50-cı illərdə Samur Dəvəçi ka-
nalının tikintisi zamanı fəhlə yataqxanası 

kimi inşa olunmuş, 1 70-cı ildən məktəb 
binası kimi fəaliyyət göstərirdi. 

Məktəbin direktoru İsmayıl Fərzəliyev 
bildirdi ki, binanın istismar müddətinin bit-
məsi, son illər ciddi çətinliklər yaradırdı. 
Darısqal, odunla qızdırılan, sahəsi 17,5 
kvadratmetr  olan otaqlarda 13  20 nəfər 
şagirdin yerləşdirilməsi tədrisin müasir 
tələblərə uyğun aparılmasına imkan ver-
mirdi. Pedaqoji kollektiv, texniki işçilər və 
kənd əhalisi məktəbin bu vəziyyətindən 
çox ciddi narahatlıq  keçirirdilər. 

Vəlvələ kəndində əhalinin əksəriyyəti -
nin məşğuliyyəti əkinçilik olsa da insanlar 
təhsilə böyük önəm verirlər. Tədrisin müa-
sir tələblərə cavab verməyən binada keçi-
rilməsinə baxmayaraq, böyük uğurlar qa-
zanılıb. Məktəbin məzunlarından tam orta 
təhsil üzrə son 4 ildə 18 nəfər ali məktəbə 
qəbul olunub. Şagirdlər məktəbdə və ra-
yonda keçirilən ictimai tədbirlərdə həvəslə 
iştirak edirlər.

Məktəbin direktoru təhsil müəssisəsi -
nin yeni binasının tikilməsinin kənd üçün 
böyük bir hadisə olduğunu bildirərək dedi:

 2022-ci ilin dekabr ayında yeni mək-
təb binasının təməli qoyulanda sevincimi -

zin həddi-hüdudu yox idi. Mövcud binanın 
söküntüsü ilə əlaqədar məktəbin bütün iş-
çiləri və şagirdləri dövlət tərəfindən ayrılan 
avtobusla rayonunun Qaraçay qəsəbəsin -
də fəaliyyət göstərən tam orta məktəbə 
aparılaraq təhsil prosesini burada davam 
etdirirlər. Tikinti işlərini Azərbaycan Res-

publikası Elm və Təhsil Nazirliyinin tende-
rinə əsasən “SN Construction” MMC şirkəti 
həyata keçirir. Artıq son tamamlama işləri 
gedir. Məktəbdə müasir avadanlıqla tə-
min olunan  informatika, çağırışaqədər -
ki hərbi hazırlıq, fizika, kimya, biologiya, 
texnologiya və s. fənn kabinetləri yaradı-
lıb. Yeni məktəbimizdə müasir kitabxana, 
akt və idman zalları fəaliyyət göstərəcək. 
264 yerlik məktəb bütün tədris vasitələri 
ilə təmin olunub. Bizim üçün yaradılan bu 
gözəl şəraitin qarşılığında fəaliyyətimizi 
müasir tələblərə uyğun qurub cəmiyyətə 
vətənpərvər, sağlam düşüncəli, yüksək 
savadlı vətəndaşlar yetişdirmək kimi mü-
hüm vəzifə düşür. İnanırıq ki, kollektivimiz 
bu vəzifələrin öhdəsindən şərəflə gələcək. 

İndi Vəlvələ kəndində uşaqdan böyü-
yə hər kəs səbirsizliklə, möhtəşəmliyi ilə 
kənddə xüsusi gözəllik verən yeni məktəb 
binasının tikintisinin başa çatmasını və is-
tifadəyə verilməsini gözləyir.  gün isə lap 
yaxındadır. 

Rövşən AĞA EV,  
Azərbaycan azıçılar  

Birliyinin zv

Davos bu dəfə “Etimadın  
bərpası”na  “yaşıl işıq”  yandırır 

Dünya İqtisadi Forumu (DİF) Azərbaycan reallıqlarını beynəlxalq ictimaiyyətə təqdim et-
mək üçün əhəmiyyətli bir platformadır. Hər il ənənəvi olaraq İsveçrənin Davos şəhərin-
də keçirilən forumda ölkəmizin iştirakı dünyada baş verən iqtisadi meyillər haqqında 
dolğun məlumat əldə etməyə, eyni zamanda, respublikamızın iqtisadi potensialı, xarici 
investisiyaların cəlb edilməsi imkanlarının təqdimatına, dünyaya lazımlı mesajların ve-
rilməsinə əlverişli şərait yaradır.

Xatırladaq ki, DİF 1 71-ci ildə yaradı-
lıb. İqtisadi xarakter daşımasına baxma-
yaraq, Davos Forumu dünya siyasətinə, 
beynəlxalq münasibətlərə ciddi təsirə 
malikdir. Forum dünyanın iqtisadi mən-
zərəsinin şəkilləndirilməsində önəmli rol 
oynayır. Burada irəli sürülən yeni fikirlər, 
təkliflər qlobal iqtisadiyyata yeni istiqamət-
lər verir. DİF, eyni zamanda, iqtisadi güc 
mərkəzlərinin bir-biri ilə dialoqu və dünya 
ictimaiyyətinə hesabat xarakteri daşıyır. 
Qlobal iqtisadi böhranın, milyonlarla insa-
nın yaşayışına, ayrı-ayrı dövlətlərin iqtisa-
diyyatına təsir edən siyasi münaqişələrin 
davam etdiyi, ərzaq çatışmazlığı proble -
minin mövcud olduğu indiki dövrdə siyasi 
liderləri, iş adamlarını, vətəndaş cəmiyyəti 
qurumlarının rəhbərlərini bir araya topla-
yan forum, şübhəsiz ki, bir çox məsələlə -
rin müzakirəsinə və vacib qərarların qəbu -
luna əlverişli mühit yaradır. 

Ölkəmizin DİF-də iştirakı ötən əsrin 0-
cı illərinin ortalarından başlayıb. 1 5-ci il 
yanvarın 27-31-də Prezident Heydər Əli-
yev ilk dəfə olaraq forumda iştirak etmək 
üçün İsveçrənin Davos şəhərində işgüzar 
səfərdə olub. Azərbaycan Respublikası-
nın DİF-də ilk dəfə iştirakı münasibətilə 
forum çərçivəsində ölkəmizə həsr olunan 
görüş keçirilib. Ümummilli lider respubli-
kamız haqqında, onun siyasi, iqtisadi və 
sosial-mədəni inkişaf göstəriciləri barədə 
tədbir iştirakçılarına geniş məlumat verib. 
Dahi şəxsiyyət Azərbaycanın karbohid-
rogen ehtiyatları ilə zəngin olduğunu və 
respublikamızın bu resurslardan dünyanın 
gələcək inkişafı naminə istənilən ölkə ilə 
qarşılıqlı maraqlar əsasında istifadə etmək 
prinsiplərini özündə əks etdirən xarici iqti-
sadi siyasət xətti tutduğunu bəyan edib.

Ulu öndər DİF-ə növbəti dəfə 2000-ci 
il martın 27-30-da qatılıb. Dahi şəxsiyyət   

forum çərçivəsində keçirdiyi görüşlərdə 
ölkəmizin iqtisadi siyasətini diqqətə çat-
dırmaqla yanaşı, Qarabağ münaqişəsi ilə 
bağlı məsələləri də müzakirələrə çıxarıb.  

Prezident İlham Əliyev də ötən illər 
ərzində DİF-də fəal iştirak edib. Dövləti -
mizin başçısı forum çərçivəsində ayrı-ayrı 
ölkələrin dövlət və hökumət başçıları, bir 
sıra məşhur şirkətlərin rəhbərləri ilə çox-
saylı görüşlər keçirib və müxtəlif mövzu-
larda aktual müzakirələrə qatılıb. Ölkə 
rəhbəri DİF-in qlobal pandemiyadan əvvəl 
2020-ci ilin yanvarında, həmçinin pande -
miyadan sonra 2023-cü ilin yanvarında  
reallaşan toplantılarında da iştirak edib.

Forumun pandemiyanın pik mərhələ -
sindən sonra ilk dəfə ötən ilin yanvarında 
keçirilən toplantısında dünyanın 130-dan 
çox ölkəsindən ümumilikdə 2700-dən 
çox yüksək ranqlı siyasət, elm, iqtisadiy -
yat və media mənsubları bir araya gəlib. 
Forumda cəmiyyətləri və iqtisadi dairələri 
maraqlandıran qlobal mövzularda müza-
kirələr aparılıb. Beynəlxalq media ötənilki 
toplantının siyasi çalarlarını xüsusi olaraq 
diqqət mərkəzində saxlayıb: pandemiya 
başlayandan ilk dəfə yüksək ranqlı Çin 
nümayəndə heyətinin iştirakı, Rusiyanın 
forumda təmsil olunmaması və Ukrayna -
nın geniş heyət və mövzularla ön planda 
dayanması diqqətçəkən məqamlar olub. 
Bir neçə gün davam forumun gündəliyin -
də iqlim dəyişiklikləri, inflyasiya və aşağı 
inkişaf səviyyəsi kimi qlobal iqtisadi çağı-
rışlar, yüksək borclanma və ərzaq qıtlığı 
probleminə qarşı mübarizə kimi mövzular 
əks olunub.

Qeyd edək ki, “Etimadın bərpası” devi-
zi altında keçirilən builki forumun məqsədi 
kollektiv fəaliyyət azadlığını bərpa etmək 
və liderlər arasında şə aflıq, ardıcıllıq və 
hesabatlılıq kimi əsas prinsipləri güclən -

dirməkdir. Məqsəd getdikcə mürəkkəb -
ləşən mühitdə elm, sənaye və cəmiyyətdə 
ən son nailiyyətləri təqdim etməklə uzaq-
görənliyi, perspektiv fəaliyyət istiqamətlə -
rini müəyyənləşdirməkdir.

Forumun təhlükəsizliyini təmin et-
mək üçün İsveçrə Müdafiə Nazirliyi 5 min  
hərbçini səfərbər edib. DİF-də 60-dan çox 
hökumət və dövlət başçısı, o cümlədən Av-
ropa Komissiyasının, BMT, NAT , Dünya 
Bankının, Ümumdünya Valyuta Fondunun, 
Avropa Yenidənqurma və İnkişaf Bankının 
rəhbərləri və qeyri-hökumət təşkilatlarının 
nümayəndələri iştirak edirlər. Avropa döv-
lətləri ilə yanaşı Asiya, Latın Amerikası və 
ərəb dövlətləri də foruma qatılıblar.

Dövlətimizin ildən-ilə artan nüfuzu və 
iqtisadi imkanları, regionda baş verən 
hadisələr və yeni reallıqlar fonunda buil -
ki forumun ölkəmizə daha mühüm siyasi 
və iqtisadi dividendlər əldə etmək üçün 
zəmin yaradacağı, dövlətimizin başçısının 
rəhbərliyi ilə həyata keçirilən inkişaf stra-
tegiyasının mühüm istiqamətlərindən biri 
olan Azərbaycan iqtisadiyyatının biznes 
və investisiya mühitinin daha da yaxşılaş-
dırılması ilə bağlı məsələlər ətrafında ge-
niş söhbət gedəcəyi gözlənilir.     

Qeyd edək ki, Azərbaycan dövlətinin  
tarazlı xarici siyasəti, əhəmiyyətli coğrafi 
mövqeyimiz ölkəmizdə siyasi sabitlik və 
davamlı iqtisadi inkişafa şərait yaradır. 
Lakin bununla belə təəssüf ki, həm də bir 
sıra region ölkələrinin, eləcə də, dünya 
siyasətinə təsir edən böyük dövlətlərin, 
beynəlxalq təşkilatların həyata keçirdikləri 
qeyri-adekvat siyasətləri, yanlış qərarları 
dünyada sülhün və təhlükəsizliyin təmi-
natına, dayanıqlı inkişafa mane olmaqla 
yanaşı, mövcud münaqişələrin, iqtisadi 
və siyasi böhranların uzanmasına və də-
rinləşməsinə, yenilərinin da yaranmasına 
gətirib çıxarır. na görə də DİF ölkələr və 
beynəlxalq təşkilatlar arasında səmərəli 
dialoqun reallaşması üçün də son dərəcə 
böyük əhəmiyyət daşıyır.

Forumun prezidenti Berge Brendenin 
qeyd etdiyi kimi, Davosdakı hazırkı ses-
siya son onilliklərin ən çətin geosiyasi və 
geoiqtisadi fonunda keçirilir. Toplantıda 
müzakirə edilən  əsas mövzulara Yaxın 
Şərqdəki münaqişə, Ukraynadakı müha-
ribə və süni intellektin texnoloji sıçrayışı 
daxildir.

Davos Forumunda əsas dünya liderlə -
ri iştirakı ilə yanaşı, ABŞ-dan dövlət katibi 
Antoni Blinken və milli təhlükəsizlik müşa-
viri Ceyk Sallivanın da xüsusi müraciəti 
olacaq.  

Xatırladaq ki, Azərbaycandan iqtisa-
diyyat naziri Mikayıl Cabbarov və dövlət 
strukturlarının, o cümlədən yerli şirkətlərin 
bir sıra nümayəndələri  iştirak edirlər.

V.BA RAMOV  
XQ

Hamının arzuladığı gün gəldi: Gəncədən başlamış ta gözəllər gözəli Göygölə 
kimi hər tərəf ağ örpəyə büründü. Gəncənin park və meydanlarında, yol kənar-
larında qartopu oynayan uşaqların sevinc dolu səsləri bir-birinə qarışıb.

Əvvəllər qar yağanda əksəriyyət gi-
leylənərdi, “əşi, bizə qar yaraşmır, maşın-
lar sürüşür, hər yer palçıq olur”,  deyir-
dilər. Amma indi Gəncədə hara baxırsan, 
qar təmizləyən, duzlu qum səpən maşın-
lara rast gəlirsən. Kommunal Təsərrüfatı 
İstehsalat Birliyinin işçiləri gecədən yolla-
ra çıxıb fədakarlıqla çalışırlar.   

İcra hakimiyyəti başçısının müavi-
ni, şəhər təsərrüfatı şöbəsinin müdiri 
Kamran Məhərrəmov deyir ki, bu sahə-
də müəyyən bir bir sistem yaradılıb.  
Fövqalədə hallar zamanı fəhlədən tut-
muş mühəndisə, idarə rəhbərinə kimi hər 
kəs öz vəzifəsini bilir. Niyazi müəllimin 
təşəbbüsü ilə Gəncəyə kifayət qədər tex-
nika alınıb gətirilib. Yaydan bütün hazır-
lıqları görmüşük və buna görə də çətinlik 
çəkmirik.

...Göygöl rayonu ərazisinə daxil olu-
ruq. Hələ də sökülməmiş yaraşıqlı yolka 
diqqətimizi cəlb edir. Qara bürünən ağa-
cın yarpaqları daha təbii, daha gözəl gö-
rünür. Son vaxtlar yenidən bərpa edilən 
tarixi memarlıq abidələri, almanlardan 
qalmış yaşayış evləri gecədən yağan qarı 
sanki qoyunlarında saxlamaqla öyünür, 
onu gəlib-keçənlərə nümayiş etdirirlər.  

Təsadüfən rayon icra hakimiyyətinin 
şöbə müdiri Ariz Eyvazovla rastlaşıram. 
Uzun illərdir tanıyıram, təcrübəli dövlət 
qulluqçusu, rayonda sayılıb-seçilən zi-
yalılardandır. Məni görən kimi “müəllim, 
ilk qarımız mübarək!” deyib hal-əhval tu-
tur. Deyir ki, Göygöl rayon sakinləri qar-
lı-şaxtalı havalara az-çox öyrəşsələr də, 
son vaxtlar onlar da qarı həsrətlə gözlə-
yirdilər.

Ariz müəllim buradan Hacıkəndə, 
oradan da Göygölə gedəcəyimizi bilib 
çox inamla: “Arxayın gedin, yol işçiləri 
bürün tədbirləri görüblər, ətraf qar topa-

ları olsa da, yol sürüşkən deyil, qarşısını 
alıblar”,  deyir.

Doğrudan da dağların, təpələrin qoy-
nuna dolaşan, Hacıkənd meşələrinin 
arasından keçən yol çox rahatdır. Bəzi 
yerlərdə maşınımız sürüşsə də, elə bir 
ciddi narahatlıq doğurmur. Təbii ki, bir 
gecədə və gündüz saatlarında bu qədər 

qar yağdıqdan sonra yolları tam təmiz-
ləmək o qədər də asan iş deyil.

Nəhayət, füsunkar Göygöl ərazisinə 
daxil oluruq. Qoruğun direktoru Fuad Qu-
liyev deyir ki, bu əraziyə 20-25 santimetr 
qar düşüb. Hazırda Azərbaycan Avto-
mobil Yolları Dövlət Agentliyinin aidiyyatı 
əməkdaşları tərəfindən Göygöl Milli Par-
kının ərazisindən keçən asfalt yollarda 
qarın kürünməsi və duzlu qumlanması 
icra olunur. 

Biz də direktorun dediklərinin şahidi 
oluruq. Turistlər belə havada Göygölə 
gəlməyə daha çox həvəs göstərirlər. Bu-
rada qış fəslində də istirahət üçün hər cür 
şərait yaradılıb. Gölün kənarında xeyli tu-
rist var. Kimi xizək sürür, kimi şəkil çəkdi-
rir, kimi də sadəcə əylənərək, Göygölün 
gözəlliyinə tamaşa edir.   

Gəncədən Göygölədək məsafə-
ni əvvəllər bir neçə saata qət edirdik. 
Çünki yol narahat idi, addımbaşı qarşıya 
çala-çuxur çıxırdı. Digər tərəfdən lazımi 
materiallarla təmizləmək əvəzinə yolun 
bir-iki yerinə adi torpaq tökürdülər, vəs-
salam. İndi tamam başqa bir mənzərənin 
şahidi olduq, Gəncə-Göygöl yolunu cəmi 
1 saata qət etdik və sevindik ki, nə yaxşı 
bizim də qarlı-şaxtalı günlərimiz olur. Nə 
yaxşı ki, Gəncəmiz, Göygölümüz var və 
qar onlara daha çox yaraşır!

Hamlet QASIMOV,  
XQ-nin bölgə m xbiri

Gəncədən Göygölə “ağ yol”...

Azərbaycanın ilk kosmik ünvanı

46 dərəcə şərq uzunluğu (ş.u.) orbital mövqeyində yerləşən “Azerspace-1” 
peykinin xidmət göstərdiyi C və Ku tezlik diapazonlarının idarəsi Azərbaycan 
hökumətinin adına qeydiyyata alınıb. 

 Bu barədə Rəqəmsal İnkişaf və 
Nəqliyyat Nazirliyi məlumat yayıb.  Qeyd 
olunur ki, qeydiyyat Beynəlxalq Telekom -
munikasiya İttifaqı (BTİ) tərəfindən təs-
diqlənib.

Məlum olduğu kimi, 2013-cü ildə or-
bitə buraxılan “Azerspace-1” telekommu -
nikasiya peyki Malayziya administrasiya -
sına məxsus 46° şərq uzunluğu orbital 
mövqeyinin C və Ku tezlik diapazonların -
da fəaliyyət göstərirdi. Bu diapazonların 
Azərbaycanın adına keçməsi o deməkdir 
ki, “Azerspace-1” peyki artıq Malayziya -
nın deyil, ölkəmizə məxsus orbitdə fəa-
liyyət göstərir.

46° ş.u. mövqeyinin Azərbaycana 
verilməsi üçün 8 dekabr 2020-ci ildə zə-
ruri sənədlər BTİ-yə təqdim olunub ilə 
fəaliyyətə başlanılıb. Qlobal təcrübədə 

bir orbital mövqenin əldə olunması yed-
diillik fəaliyyət dövrünü əhatə etsə də, 
Azərbaycanın bu sahədə ixtisaslaşmış 
mütəxəssisləri tərəfindən bu proses üç 
ilə tamamlanıb. Bu müddət ərzində ölkə-
miz  ümumilikdə 34 ölkənin 265 peyk şə-
bəkəsi ilə bağlı koordinasiya danışıqla -
rını uğurla yekunlaşdıraraq razılaşmalar 
əldə edib.

Qeyd edək ki, 46° ş.u. mövqeyi Azər-
baycanın geostasionar kəmərdə malik 
olduğu ilk və yeganə orbital mövqedir. Bu 
da Azərbaycanın gələcəkdə telekommu -
nikasiya peyklərini heç bir dövlətdən asılı 
olmadan özünəməxsus orbital mövqedə, 
yəni 46° ş.u.-da yerləşdirməsinə imkan 
verir. 

Anar ƏLİ  
XQ

F o t o r e p o r t a j

Köhnə heç nə qalmasın!

Qlobal iqtisadi çağırışlar
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BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının növbəti Tərəflər Konf-
ransının sessiyasının (COP29) bu il Bakıda keçiriləcəyi ilə bağlı  redaksiyamızda 
təşkil olunan “dəyirmi masa”da qonaqlarımız ekologiya və təbii sərvətlər nazi-
rinin müşaviri Rasim Səttarlı,  Energetika Nazirliyi yanında Bərpa Olunan Enerji 
Mənbələri Dövlət Agentliyinin direktoru Cavid Abdullayev, Azərbaycan Memar-
lıq və İnşaat Universiteti ekologiya kafedrasının müdiri, professor Fəqan Əliyev, 
“Masdar-Azərbaycan” şirkətinin direktoru Murad Sadıxov, Neft Araşdırmaları 
Mərkəzinin rəhbəri İlham Şaban və “Avrasiya miqrasiya təşəbbüsləri platfor-
ması” İctimai Birliyinin sədri, QHT-lərə Dövlət Dəstəyi Agentliyinin Müşahidə 
Şurasının üzvü Azər Allahverənov idi. 

“Xalq qəzeti”nin baş redaktoru  
Əflatun Amaşov qonaqları salamlayaraq 
bildirdi ki, Azərbaycanın BMT-nin İqlim 
Dəyişikliyi üzrə Çərçivə Konvensiyasının 
Tərəflər Konfransının 2 -cu sessiyası-
na  C P2 -a evsahibliyi etməsi res-
publikamızın dünyada artan nüfuzunun, 
müxtəlif dövlətlərin və beynəlxalq təş-
kilatların Bakıya olan marağının parlaq 
ifadəsidir. Digər tərəfdən, Azərbaycanda 
belə bir nüfuzlu tədbirin uğurla reallaşa-
cağını zəruri infrastrukturun mövcudluğu, 
habelə rəsmi Bakının beynəlxalq tədbir-
lərin keçirilməsi ilə bağlı zəngin təcrübəsi 
şərtləndirir.    

Ə atun AMAŞOV daha sonra dedi:
 Azərbaycanın 2030-cu ilədək so-

sial-iqtisadi inkişafa dair milli prioritetlə-
rindən birinin “Təmiz ətraf mühit və yaşıl 

artım ölkəsi” kimi müəyyən edilməsi, iş-
ğaldan azad edilmiş ərazilərin və Naxçı-
van Muxtar Respublikasının “yaşıl enerji” 
zonası elan olunması, 2024-cü ilin “Yaşıl 
dünya naminə həmrəylik ili” elan edilməsi 
bu sahədə aparılan məqsədyönlü və ar-
dıcıl dövlət siyasətinin təzahürüdür. Döv-
lətimizin başçısının məlum sərəncamın-
da bir daha qeyd olunur ki, “yaşıl enerji” 
növlərinin yaradılması və onun dünya 
bazarlarına nəqli Azərbaycanın enerji 
siyasətinin prioritetidir. C P2  konfran-
sının yüksək səviyyədə təşkili ilə bağlı 
müvafiq sərəncamlar imzalanması da  
bu tarixi hadisəyə verilən dəyərin  parlaq 
təzahürüdür.

Baş redaktor qonaqları işgüzar, 
səmərəli müzakirəyə dəvət edərək vur-
ğuladı ki,   qəzetimizin səhifələrində ölkə-
nin ictimai-siyasi həyatının bütün sahələ-
ri kimi, bərpaolunan enerji layihələrinin 
reallaşdırılmasına, eləcə də C P2 -un 
Azərbaycanda keçirilməsinə ayrıca rub-
rika ilə məqalələr dərc edilib və bu, indi 
də davam edir. Bu gün sizinlə bir arada 
olmaq, fikirlərinizi dinləmək böyük se-
vincdir.                          

* * *   
Sual: Hazırda bəşəriyyət qlobal is-

tiləşmənin təzahürləri ilə üz-üzədir. Bu 
təhlükədən xilas olmaq üçün bütün dün-
ya səfərbər olunub. Dünyada karbon 
emissiyalarının azaldılması sahəsində 
nə kimi tədbirlər görülür  Ümumiyyətlə, 
dünya ənənəvi enerjidən imtina etmək 
üçün kifayət qədər resurslara malikdirmi

Rasim SƏTTARLI, ekologiya və 
 təbii sərvətlər nazirinin müşaviri:

 Qlobal istiləşmə kimi ciddi narahat-
lıq doğuran məsələ hələ ötən əsrin son-
larından başlayaraq dünyanın diqqətini 

çəkib.  vaxtdan beynəlxalq təşkilatların 
keçirdikləri ən mühüm tədbirlərdə eko-di-
aloqun aparılması, iqlim dəyişikliyi ilə 
mübarizə məsələləri də müzakirə möv-
zularından biri olub. Bu baxımdan, 1 2-
ci ildə Birləşmiş Millətlər Təşkilatı (BMT) 
tərəfindən İqlim dəyişmələri haqqında 
Çərçivə Konvensiyasının qəbul edilmə-
si xüsusi əhəmiyyət daşıyıb və problem 
dünya dövlətlərinin, hökumətlərin daim 
diqqət mərkəzində saxlanılıb. İnforma-
siya mübadiləsi, araşdırmalar və mü-
zakirələr nəzərdə tutan BMT-nin həmin 
konvensiyası siyasi idarə, eləcə də elmi 
biliklərin inkişafı nəzərə alınmaqla, əlavə 
öhdəliklər götürülməsinə əlverişli imkan 
yaradıb.  

Bu fikrə əlavə olaraq bildirim ki, yuxa-
rıda qeyd edilən BMT İqlim Dəyişikliyi 
üzrə Çərçivə Konvensiyasının icrasına 
nəzarət funksiyası   ali qərarverici orqan 
olaraq C P-a (Tərəflər Konfransı) ve-
rilib. Tərəflər Konfransında Konvensi-
yaya üzv olan 1 8 ölkə təmsil olunub.  
C P-un  hər il keçirilməsi nəzərdə tutu-
lub. İlk belə tədbir  1 5-ci ilin martında 
Berlində reallaşıb.   C P-a sədrliyin isə 
rotasiya əsasında BMT-nin 5 regionunun 
 Afrika, Asiya, Latın Amerikası, Karib 

Hövzəsi və Avropa (Mərkəzi, Şərqi, Qər-
bi və digər) ölkələrində keçirilməsi qərara 
alınıb. 

Qeyd edək ki, adları çəkilən region-
lardakı qrup ölkələri arasında isə sədrlik 
növbələşmə prinsipinə əsaslanıb. Azər-
baycanın təşkilata sədrliyinə dair qərar 
da məhz Şərqi Avropa Qrupu ölkələrinin 
yekdil rəyi əsasında verilib.

Dünya, əgər belə demək mümkünsə, 
bu gün mənfi iqlim dəyişikliyi böhranı 
yaşayır, təbii fəlakətlər daşqınlar, səhra-
laşma, qasırğalar nəticəsində baş verən 
bir sıra təbii fəlakətlər çoxsaylı insan 
həyatının itirilməsi ilə müşahidə olunur. 
Beynəlxalq ekspertlərin bildirdiklərinə 

görə, təkcə havanın çirklənməsi hər il, 
təqribən,  milyon insanın ölümü ilə nə-
ticələnir. 

Bütün bu problemlər sivilizasiyanın 
inkişafını ləngitməklə bərabər, planetin 
biomüxtəlifliyinə də mənfi təsir göstərir. 
Belə ki, məsələn, buzlaqların əriməsi, 
bitkilərin vaxtından əvvəl çiçəkləməsi, 
atmosfer havasının temperaturunun yük-
səlməsi və digə fəsadlar iqtisadi və sosial 
böhranları şərtləndirir.

– Cavid ABDULLAYEV, Energetika 
Nazirliyi yanında Bərpa Olunan Ener i 
Mənbələri Dövlət Agentliyinin direkto-
ru: 

 İqlim dəyişikliyi inkişaf səviyyəsin-
dən asılı olmayaraq bütün ölkələrə təsir 
edən və sərhəd tanımayan çox ciddi bir 
təhlükədir. Aparılan genişmiqyaslı qlobal 
mübarizəyə baxmayaraq təhlükə səngi-
mir, iqlim dəyişikliyinin təsirləri getdikcə 
kəskinləşir. Buna görə də mübarizə daha 
da gücləndirilməli, ölkələrin səyləri  bir-
ləşdirilməli, qlobal əməkdaşlıq  möhkəm-
ləndirilməlidir.

Yeri gəlmişkən, qlobal istiləşmə ilə 
bağlı danışarkən, ölkəmizin bu istiqamət-
də götürdüyü öhdəliklərə  də qısaca 
nəzər salmaq istərdim. Bu məsələ ilə 
əlaqədar əvvəlcə onu bildirim ki, qlobal 
istixana e ekti yaradan qazların emissi-
yalarının cəmi 0,15 faizi ölkəmizin payı-

na düşür. Buna baxmayaraq emissiyaları 
azaltmaq üzrə ölkəmiz iddialı hədəflər 
qəbul edib. Ssenarilərə uyğun olaraq 
qlobal istiləşməni 1,5 dərəcə daxilində 
saxlamaq məqsədilə, 1 0-cı illə müqa-
yisədə istixana e ekti yaradan qazların 
emissiyalarının 2030-cu ilə qədər 35 faiz 
azaltmaq   hədəf götürülüb. Bununla ya-
naşı, Azərbaycan 2050-ci ilə qədər istixa-
na e ekti yaradan qazların emissiyaları-
nın 40 faiz azaldılmasını qarşıya mühüm 
bir vəzifə kimi qoyub.   

Azərbaycan təkcə bu hədəflə kifayət-
lənmir. Ölkəmiz, eyni zamanda, düşmən-
dən təmizlənən ərazilərimizdə münaqişə 
sonrası həyata keçirilən genişmiqyaslı 
bərpa-quruculuq layihələrinin reallaş-
dırılması zamanı ekoloji cəhətdən tə-
miz texnologiyalara, həmçinin “ağıllı” və 
“yaşıl” yanaşmalara əsaslanır. Qarabağ 
və Şərqi əngəzur iqtisadi rayonlarında 
“yaşıl enerji  zonasının yaradılması, da-
yanıqlı kənd təsərrüfatı, ekoloji cəhətdən 
təmiz nəqliyyat, “ağıllı” şəhər və  kənd-
lər kimi innovativ yanaşmalar və minlərlə 
hektar sahədə meşələrin bərpası vasitə-
silə işğalçıdan təmizlənən torpaqların  
2050-ci ilə qədər “Karbon neytral” zo-
nasına çevrilməsi qarşıya mühüm hədəf  
kimi qoyulur. 

Fəqan ƏLİYEV, Azərbaycan Me-
marlıq və İnşaat Universiteti ekologiya 
kafedrasının müdiri, professor:

 İlk növbədə, “Xalq qəzeti”inin re-
daksiyasında belə bir tədbirin keçiril-
məsini alqışlayıram. Bugünkü “dəyirmi 
masa” çox aktual və vacib bir məsələyə 
həsr olunub. Mən uzun illər ekologiya, ət-
raf mühit sahəsinə xidmət edən bir şəxs 
kimi qeyd etmək istəyirəm ki, ən pis sis-

tem sistemsizlikdən yaxşıdır. Hər şeydə 
bir sistem olmalıdır. Azərbaycanda “yaşıl 
enerji”, enerji səmərəliliyi, hidrogen ener-
jisinin istehsalı və ondan  istifadə, kiçik 
çayların potensialından yararlanmaq, tul-
lantıları yandırıb ondan enerji almaq kimi 
vacib məsələlərin həlli dövlətimizin siyasi 
iradəsinin nəticəsidir. Əlbəttə birdən-birə 
hər şeyə nail olmaq mümkün deyil, çə-
tinliklər var. 

Hidrogen təmiz sudan alınır. Dəniz 
suyundan hidrogen əldə etmək müm-
kün deyil. Özü də bu zaman çox su da 
tələb olunmur. Problem yalnız hidrogeni 
necə saxlamaqdan ibarətdir. Hidrogen 
adi metalda qalmır, süzülüb gedir. Amma 
nano təbəqə ediləndə qalır. Lionda olan 
tədbir zamanı gördük ki, təyyarələr, ma-
şınlar hidrogenlə işləyir, heç bir xətası da 
yoxdur. Düzdür, bu bir qədər bahalıdır. 
İngilislərin belə bir misalı var. Deyirlər ki, 
mən elə dövlətli deyiləm ki, ucuz mala pul 
verəm. Düşünürəm ki, bəzi məsələlərə 
fundamental yanaşmaq lazımdır. Prezi-

dent cənab İlham Əliyev ilk gündən enerji 
məsələlərinə çox ciddi və həssas yana-
şır. Bu baxımdan dövlət başçımızın ölkə-
mizdə hidrogen enerjisinin istehsalına 
başlanması ilə bağlı təşəbbüsü olduqca 
təqdirəlayiqdir. Amma etiraf etmək lazım-
dır ki, biz onun çağırışına, bununla bağlı 
tapşırıq və tövsiyələrinə lazımınca əməl 
edə bilmirik. 

Gəlin etiraf edək ki, “yaşıl enerji” is-
tehsalının genişləndirilməsinə bir çox 
hallarda neft biznesi mane olur. Ameri-
ka Birləşmiş Ştatları, Səudiyyə Ərəbis-
tanı, eləcə də Avropanın və dünyanın 
neft hasil edən ölkələri bu enerji növü-
nün inkişafında çox da maraqlı deyillər. 
Nəyə görə bu gün Norveç bizdən qat-qat 
çox olan neftini satışa və ehtiyata verir. 
Amma özünün daxilində istifadə etdiyi 
enerji çaylardandır. Ulu öndər Heydər 
Əliyev Bakıda, Buzovnada birinci dəfə 
günəş enerjisi istehsalında istifadə olu-
nan panellərin zavodunu yaratdı. Biz 
həmin panelləri Asiya ölkələrinə satırdıq. 
Sovet hökumətinin süqutundan sonra hə-
min müəssisəni ləğv etdilər. Lakin o ləğv 
olunmaya bilərdi. Düzdür, onun faydalı iş 
əmsalı  az idi. ndan yalnız isti su alınır-
dı. Nəzərə alaq ki, hazırda paytaxtımızda 
isti suya ehtiyac olduqca çoxdur. Bu eh-
tiyac hər yerdə var. Hətta Qarabağda isti 
suya ehtiyac elə elektrik qədərdir. 

Təsəvvür edin ki, ABŞ-da günəş pa-
nelləri 3 faiz faydalı iş əmsalı verir. Avro-
pada isə hazırda 30-35 faizə qaldırıblar. 
Biz isə 11-12-dən yuxarı qalxa bilmirik. 
Bu heç də o demək deyil ki, biz bu pro-
sesdən kənarda qalmalıyıq. Biz buna, 
çətinliklə də olsa, getməliyik. Özü də 
biz bəzən çox xərcə getməkdən ehtiyat 
edirik. Mütərəqqi texnologiyalara vəsait 
xərcləmək lazımdır. Bunun elminə də, 
eksperimentinə də istehsalına və bizne-
sinə də xərc getməlidir.

İlham ŞABAN, Neft Araşdırmaları 
Mərkəzinin rəhbəri:

 Hər şeydən öncə, qeyd etmək istə-
yirəm ki, son illər qlobal iqlim dəyişiklikləri 
ilə əlaqədar dünya karbon emissiyaları-
nın azaldılması naminə səfərbər olunub. 
Artıq ənənəvi enerji öz yerini tədricən 
ekoloji cəhətdən təmiz, “yaşıl enerji”yə 
verir. Fikrimcə, bu prosesdə, ilk növbə-
də, insan ruhu ilə ətraf mühit arasında 
bir həmahənglik formalaşmalıdır. Yəni, 
insan təkcə evində qazdan, kömürdən is-
tifadə etməklə ətraf mühitə ziyan vurmur. 
Bunun üçün insan, ilk növbədə, özünə 
belə bir sual verməlidir ki, o bununla nə 
edir   Yaponiyada hələ uşaq bağçasında 
təbiətə münasibət, zibillərin çeşidlənmə-
sindən tutmuş digər məsələlərədək dav-
ranış  formalaşdırılır. 

İkinci bir mühüm məsələ “yaşıl ener-
ji”nin dünyada nəyə görə sürətlə yayıla 
bilməməsi ilə bağlıdır. Hər şeydən əvvəl 
qeyd etmək istəyirəm ki, hazırda dünya 
ölkələrinin 30 faizi ənənəvi enerjiyə ma-
likdir. 70 faizi isə bu və digər şəkildə onun 
idxalçısıdır. Digər tərəfdən, bu enerji 
növü coğrafi baxımdan çox qeyri-bərabər 
paylanıb. “Yaşıl enerji”yə gəldikdə, bu, 
innovativ texnologiya, innovativ baza-
ra yeni daxil olan məhsuldur. XXI əsrdə 
onun dövriyyəsi ildən-ilə artır. Çox bahalı 

olduğundan bəzi ölkələrdə onun istehsalı 
və istehlakı fərqlidir. 

Bu baxımdan BMT-nin Baş katibi 
Antonio Quterreşin çağırışı belədir ki,   
hətta C P28-də də bunu müşahidə etdik 

inkişaf etmiş və ya inkişaf etməkdə olan 
dövlətlər 3-cü dünya ölkələrinə yardım 
etməlidir. Əgər 2050-ci ilədək Avropa və 
yaxud ABŞ, Kanada tamamilə ənənəvi 
enerjidən imtina etsələr belə, qlobal iq-
lim dəyişikliklərinin yaratdığı problemləri 
çözmək mümkün olmayacaq. Çünki də-
niz kimi, planet də hamımızındır. Necə 
deyərlər, sən yalnız öz evinin, villanın 
qarşısını təmizləməklə planetin təmizli-
yinə nail ola bilməzsən. 

Bakıda da nəyinsə fundamental bir 
əsası qoyulacaq. Amma bu, dünya ener-
ji bazarında son olmayacaq. Müqayisə 
üçün deyim ki, 1 00-cü ildə Nyu-Yorkda 
enerji ilə bağlı keçirilən beynəlxalq konf-
ransda belə bir fikir səsləndirilib: “Xanım-
lar və cənablar, dünyaya yeni enerji növü 
gəlir. Bu, petroldur və kömürü əvəzləyə-
cək bir enerji növüdür”.   zaman belə 
hesab olunurdu ki, 20 ildən sonra kömür 
erası sona çatacaq. Ancaq 1 53-cü ildə 
dünya enerji balansında kömürlə neft bə-
rabərləşdi. 1 5 -cu ildən isə neft ondan 
aralanmağa başladı. Yeri gəlmişkən, 20 
il öncə isə deyirdilər  ki, qaz ikinci yerə 
keçəcək. Ancaq hələ də 2-ci yerdə 31 fa-
izlə neftdir. Hazırda kömür enerji istehlakı 
bazarında 28 faiz, qaz isə 26 faiz paya 
malikdir. Bununla belə, 2030-cu ilə yenə 
proqnoz edirlər ki, qaz önə keçəcək. 

Fikrimcə, “yaşıl enerji” bazarında sa-
tıcı ilə istehlakçı arasında bir qızıl ortaqlıq 
olmalıdır. Yəni, o elə bir qiymətə olmalıdır 
ki, bazarda yayıla bilsin. Məlum olduğu 
kimi “yaşıl enerji”nin Azərbaycanda ge-
nişlənməsi, artması ağır gedir. Çünki bu 
növ enerji  bahalıdır. Ötən ilin oktyabrında 
Azərbaycanda istifadəyə verilən günəş 
elektrik stansiyasının kapital qoyuluşu 
262 milyon dollar təşkil edib. Göründü-
yü kimi kifayət qədər bahalı bir layihədir. 
Düşünürəm ki, bunun üçün, ilk növbədə, 
zaman gərəkdir. Digər mühüm məsələ 
texnoloji yeniliklərin daha da kütləviləş-
məsi ilə bağlıdır. Üçüncüsü, bu enerjinin 
istehlakçılarında istifadə mədəniyyəti 
formalaşmalıdır. nların bilik, bacarıqları 
və dünyaya baxışları yetərli olmalıdır ki, 
bundan daha çox istifadə eləsinlər. 

İkinci bir tərəfdən, bəziləri elə düşü-
nür ki, karbon emissiyalarını aşağı sal-
maq üçün nə qədər çox günəş panelləri 
və yaxud külək qurğuları quraşdırsalar, 
dünyaya töhfələri çox olacaq. Hesab 
edirəm ki, enerji ölkəsi olan Azərbayca-
nın karbon emissiyalarının azaldılmasına 
töhfələri digər Xəzəryanı ölkələrlə müqa-
yisədə daha çoxdur. Əgər biz 2015-ci 
il Paris sazişi imzalanandan ötən 8 ili 
müqayisə etsək, görərik ki, ölkəmizdə 
neft hasilatı sahəsində 16 milyon ton-
dan çox azalma baş verib. Təkcə ötən il  
Azərbaycanda neftin hasilatı 2,4 milyon 
ton və yaxud 18 milyon barrel azalıb. 
Bax, bunun özü həmin karbon emissi-
yalarının azaldılması deməkdir. Digər 
tərəfdən, Azərbaycanda nə məişətdə, nə 
də ki sənayedə kömür istehlak olunmur. 
Bunun özü də müsbət amildir.

Sual: Təmiz ətraf mühit və “yaşıl ar-
tım” ölkəsinə çevrilməsini dövlətin  milli 
hədəflərindən biri kimi müəyyən edən 
Azərbaycanın bu sahədə imkanları nə 
dərəcədədir   Birləşmiş Millətlər Təşkila-
tının İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Kon-
vensiyasının Tərəflər Konfransının 2 -cu 
sessiyasının (C P 2 ) Azərbaycanda 
həyata keçirilməsi hansı zərurətdən ya-
randı  

Rasim SƏTTARLI:
  Bununla bağlı “yaşıl iqtisadiyyat”a 

keçidin ilk mərhələsində həyata keçirilən 

tədbirlərin qısa mənzərəsini də diqqətə 
çatdırmaq istərdim. Belə ki, 2020-ci il 
yanvarın -da Energetika Nazirliyi ilə 
Səudiyyə Ərəbistanı Krallığının “AC A 
Po er” və Birləşmiş Ərəb Əmirliklərinin 
“Masdar” şirkətləri arasında bərpaolunan 
enerji üzrə pilot layihələrin icrası ilə bağlı 
müqavilə imzalanıb. Bu əsasda isə 2022-
ci il yanvarın 13-də “AC A Po er” şirkəti 
ilə “Xızı-Abşeron” Külək Elektrik Stansi-
yasının Gülüstan sarayında təməlqoy-
ma mərasimi keçirilib. 2022-ci il martın  
15-də isə Bakıda “Qaradağ” Günəş 
Elektrik Stansiyasının təməlqoyma mə-
rasimi çərçivəsində “Masdar” şirkəti ilə 
dörd anlaşma memorandumu imzalanıb.

Bütün bunlarla bərabər, 2022-ci il 
dekabrın 15-də  Energetika Nazirliyi və 
Avstraliyanın “Fortescue Future Indust-
ries” şirkəti arasında ölkəmizdə bərpa-
olunan enerji layihələri, habelə “yaşıl 
hidrogen”in potensialının öyrənilməsi və 
inkişafı üzrə birgə əməkdaşlığa dair Çər-
çivə Müqaviləsi  razılaşdırılıb. Müqavilə 
ilə respublikamızda bərpaolunan enerji 
və “yaşıl hidrogen”in istehsalı üzrə ümu-
mi gücü 12 qiqavatadək layihələrin araş-
dırılması və reallaşdırılması nəzərdə tu-
tulub.  

Göründüyü kimi, qısa müddət ərzində 
3 əsas enerji şirkəti ilə anlaşma memo-
randumu və müvafiq müqavilələr imza-
lanıb. Bütün bu sənədlərə əsaslanılaraq  
həm quruda, həm də dənizdə 25 qiqavat 
bərpaolunan günəş və külək enerjisinin 
istehsal ediləcəyi planlaşdırılıb.   Bu həc-
min təqribən 12 qiqavatının FFI, təqribən 
10 qiqavatının “Masdar”, bir hissəsinin 
isə “AC A Po er” şirkətləri tərəfindən 
istehsal olunacağı nəzərdə tutulub.  

Cavid ABDULLAYEV:
  Bununla bağlı əvvəlcə onu deyim 

ki, Dubayda 123 ölkənin BƏƏ-nin “İqlim 
və Sağlamlıq Bəyannaməsi”ni ortaq şə-
kildə imzalamağa hazır olduqlarını elan 
etməsi əlamətdar hadisədir. Bu sənəd 
sektorlar arasında əməkdaşlığı güc-
ləndirməyə, karbon qazı emissiyalarını 
azaltmağa və iqlimlə bağlı səhiyyə fəaliy-
yətləri üçün maliyyələşdirməni artırmağa 
yönəlib. 

Dünya, əgər belə demək mümkünsə, 
bu gün mənfi iqlim dəyişikliyi böhranı ya-
şayır, istər daşqınlar, istər səhralaşma, 
istərsə də qasırğalar nəticəsində baş 
verən bir sıra təbii fəlakətlər çoxsaylı 
insan həyatının itirilməsi ilə müşahidə 
olunur. Beynəlxalq ekspertlərin bildirdik-
lərinə görə, təkcə havanın çirklənməsi 
hər il, təqribən,  milyon insanın ölümü 
ilə nəticələnir. 

Bütün bu problemlər sivilizasiya və 
davamlı inkişafa mənfi təsir etməklə bə-
rabər, planetin biomüxtəlifliyinə də mənfi 
təsir göstərir. Belə ki, buzlaqların ərimə-
si, bitkilərin vaxtından əvvəl çiçəkləmə-
si, atmosfer havasının temperaturunun 
yüksəlməsi, quraqlıqlar, yanğınlar və tə-
bii fəlakətlər iqtisadi və sosial böhranları 
şərtləndirir. 

Bakıda keçiriləcək C P2  konfran-
sında da məhz bu dəhşətli fəsadların 
aradan qaldırılması ilə bağlı istiqamət-
lərin, habelə iqlim dəyişikliyinin səhiyyə 
sektoruna mənfi təsiri, bu kontekstdə 
yeni layihələrə investisiyaların ayrılması 
və onun artırılması kimi vacib məsələlə-
rin müzakirə ediləcəyi nəzərdə tutulur.   

Azərbaycan C P2 -a evsahibliyi et-
məklə təbiəti qorumaq üçün dünyanın 
bu niyyətdə olan dövlətləri ilə  birləşə və 
onun mühafizəsi istiqamətində iş görə 
biləcəyini, eyni zamanda,  təbiətin dəyə-
rini və onunla harmoniyada yaşamağı 
bacardığını sübut edəcək. 

(ardı 9-cu səhifədə)

Azərbaycan “yaşıl gələcəyə 
keçid”in növbəti lideridir

“Xalq qəzeti” redaksiyasında  COP29 mövzusunda  “dəyirmi masa” 
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(əvvəli 8-ci səhifədə)
Yeri gəlmişkən, onu da bildirim ki, 

Azərbaycanın uzun illər ekoloji terrora 
məruz qalıb, Ermənistanın 30 il işğal al-
tında saxladığı ərazilərimizdə təbii sər-
vətlərimiz talan olunub, ərazilər yandı-
rılıb, 60 min hektardan çox meşə məhv 
edilib, su ehtiyatları çirkləndirilib. Bunun -
la da Qarabağ və Şərqi əngəzur iqtisadi 
rayonlarında təbii bitki örtüyü, torpağın 
üst qatı məhv edilib,  Azərbaycanın “Qır-
mızı Kitab”ı və Beynəlxalq Qırmızı Siya-
hıya daxil edilmiş nadir, sayı kritik həd-
də çatan bitki və heyvan növləri sıradan 
çıxarılıb. Ekoloji terror aktları nəticəsində 
heyvanların yaşayış arealları dağıdılıb, 
ekosistemin tarazlığı pozulub, ətraf mühit 
komponentlərinə ciddi ziyan vurulub.

İşğalçı bütün bu dəhşətli əməllər -
lə kifayətlənməyərək Vətən müharibəsi 
günlərində və ondan sonrakı dövrdə də  
ekoloji mühitə, regionun ümumdünya 
əhəmiyyətinə malik bioloji müxtəlifliyinə 
qəsd edib. Şuşa meşələrini   ağ fosfor 
maddəsindən istifadə olunmaqla yandı-
rıb, Ağdam, Kəlbəcər və Laçın rayonla -
rından çıxarkən meşələri sıradan çıxarıb. 

Düşmən işğal dövründə su ehtiyatla -
rını çirkləndirməkdən, çaylara radioaktiv 
tullantılar axıtmaqdan belə çəkinməyib. 
Transsərhəd xçuçayı dağ-mədən səna-
yesinin tullantıları ilə kəskin çirklənməyə 
məruz qoyub.  

Artıq 3 ildir ki, Azərbaycan düşmən -
dən təmizlənən ərazilərimizdə genişmiq -
yaslı bərpa-quruculuq layihələri həyata 
keçirir, doğma yurdlarından didərgin 
salınan soydaşlarımızın Böyük Qayıdış 
proqramı çərçivəsində məskunlaşma -
sını gerçəkləşdirir. Bu zaman Qarabağ 
və Şərqi əngəzur iqtisadi rayonlarının  
bioloji müxtəlifliyinin bərpasını, xüsusilə 
zəngin su ehtiyatlarından istifadənin real-
laşdırılmasını,  meşə ehtiyatlarının zən-
ginləşdirilməsini diqqətdə saxlayır.

Azər ALLAHVERƏNOV, “Avrasiya 
miqrasiya təşəbbüsləri platforması” 
İctimai Birliyinin sədri, QHT-lərə Döv-
lət Dəstəyi Agentliyinin Müşahidə Şu-
rasının üzvü:

 İqlim dəyişmələri ilə bağlı konf-
ransların, sessiyaların keçirildiyi dövlət-

lərdə sonrakı mərhələlərdə məhz həmin 
sahələrdə çox ciddi irəliləyişlərin olduğu -
nu müşahidə edirik. Bu baxımdan  BMT-
nin böyük güclərini özündə ehtiva edən 
dövlətlərin təmsil olunduğu C P28 kon-
fransı qərar verən tərəflərin həmin təd-
birin keçiriləcəyi şəhərə və ya dövlətə 
göstərdiyi etimadın bariz nümunəsidir. 
Yəni, Azərbaycanla bağlı BMT səviy-
yəsində mövcud olan etibarlı tərəfdaş 
mövqeyi ölkəmizin kifayət qədər siyasi 
nüfuzundan irəli gələrək hörmət əsasın-
da formalaşır. 

Azərbaycanın digər qurumlarda və 
ya təşkilatlarda təmsilçiliyini, xüsusilə də 
Qoşulmama Hərəkatını buna nümunə 
olaraq göstərə bilərik. Ölkəmizin bu təşki-
lata sədrliyi əvvəlcə üç il olmuşdu. Sonra 
Azərbaycanın rolunu nəzərə alaraq müd-
dət bir il də artırılmışdı. BMT-nin say eti-
barilə ikinci nüfuz sahibi olan platforma-
sında Azərbaycanın rəhbər orqanlarında 
təmsil olunması ölkəmizə olan rəğbətdən 
qaynaqlanan mövqedir. Bu, beynəlxalq 
ictimaiyyət tərəfindən dəstəklənir. Həmin 
tədbirin respublikamızda keçirilməsinə 
qərar verilməsi böyük etimadın göstərici-
si olmaqla, ölkəmizin qlobal problemlərin 
həllində məsuliyyətli və etibarlı tərəfdaş 
mövqeyini təsdiqləyir. 

Sual: Bəs, C P2 -un Azərbay-
canda keçirilməsinin əhəmiyyəti nədən 
ibarətdir  Sizin fikrinizcə, bu konfransı 
ölkəmizin bərpaolunan enerji siyasətinin 
reallaşdırılmasında yeni mərhələnin baş-
lanğıcı kimi dəyərləndirmək olarmı  

Fəqan ƏLİYEV:
 Cənab Prezidentin bununla bağlı 

siyasi iradəsinin xeyri, C P2 -un ölkə-
mizdə keçirilməsinin əhəmiyyəti bundan 
ibarətdir ki, hər şeydən əvvəl biz inkişaf 
etmiş dövlət imici qazanırıq. Belə bir fikir 
formalaşar ki, Azərbaycan bunu boş yerə 
inkişaf etdirməz. Bunu inkişaf etdirən 
dövlət,  onun xalqı və övladları yüksək 
savada malikdirlər. 

Bu gün dünyanı enerji idarə edir. 
Bizim də dövlətimizin siyasəti enerji üs-
tündə qurulub, inkişafımız da onunla 
bağlıdır. Bu baxımdan C P2  böyük 
bir təbliğatdır. Vaxtilə Birləşmiş Millətlər 
Təşkilatı və Avropa İttifaqının birlikdə 
komissiyası var idi. Biz o komissiyadan 
konfranslar keçirməyə, ədəbiyyatlar çap 
etməyə lazımi vəsait alırdıq, müəyyən 
layihələr təqdim edirdik. Düzdür, bədnam 
ermənilər, bizi istəməyən bəzi qüvvələr 
buna mane olmağa çalışır, işimizi ləngi -
dirlər. Amma C P2 -un bizə çox böyük 
köməyi olacaq. Biz bu konfransı keçir-
məklə dünyanın inkişaf etmiş ölkələri 
kimi bir sırada dayanırıq. Bu gün dünya -
ya bəyan edirik ki, biz tullantıların yandı-
rılmasından, təbiətdən təmiz enerji alırıq 
və onun istehsalını genişləndirmək fikrin-
dəyik. Biz yeni keyfiyyətli bir dövrə gəlib 
çıxırıq. Bu bizə çox şey vəd edir.

İlham ŞABAN:
 C P2 -un Azərbaycanda keçiril -

məsi özü ilə bərabər bir sıra yeniliklər, 
baxışlar formalaşdıracaq. Bu beynəlxalq 
tədbir daha çox fəlsəfi mənada ölkəmizə 

müəyyən davranış qaydaları gətirəcək. 
2012-ci ildə Bakıda Avroviziya mahnı 
müsabiqəsi keçirilməsindən sonra bizdə 
elektron ticarət, yəni kartlarla ödəniş ge-
niş vüsət aldı. 2015-ci ilin Avropa yun-
ları zamanı Azərbaycan vətəndaşları ilk 
dəfə təmiz enerji ilə işləyən nəqliyyat 
növünün şahidi oldular. Gətirdiyim bu mi-
sallara əsasən, deyə bilərəm ki, Azərbay-
can vətəndaşlarının postsovet məkanı və 
yaxud digər ölkələrin, eləcə də Şərq döv-
lətlərinin insanlarından bir üstün cəhəti 
var ki, biz qanuna, qaydalara daha tez 
alışan xalqıq. Rusiyada, Moskva kimi iri 
şəhərlərdə avtobuslarda kartla ödənişin 
tətbiqinə başlandıqda insanlarda buna 
bir qədər etinasızlıq var idi. Hətta turni-
ket qoymuşdular. Azərbaycanda isə cə-
mi-cümlətanı 3 ay zaman kifayət etdi ki, 
insanlar ön qapıdan minib arxa qapıdan 
düşsünlər. Şübhəsiz, bəzi məqamlarda 
neqativ hallar oldu, bunu etiraf etmək 
lazımdır. Ancaq qanunla bütün insanlar 

buna alışdı. 2017-ci ildə keçirilən İslam 
yunları zamanı artıq elliklə kartdan is-

tifadə etmək, ondan yararlanmaq meyli 
formalaşmışdı. 

Bu baxımdan hesab edirəm  C P2  
da Azərbaycan cəmiyyətinə bir sıra ye-
niliklər gətirəcək. Bu təkcə o demək de-
yil ki, evlərin damında günəş panelləri, 
həyətlərdə kiçik külək pərləri olsun.

Cavid ABDULLAYEV:
  C P2  konfransına ev sahibliyinin 

ölkəmiz üçün önəmindən danışarkən, 
ilk növbədə, bir məqamı qeyd etmək 
istərdim. Belə ki, Azərbaycan uzun bir 
dövr ərzində neft-qaz sənayesini inki-
şaf etdirən, bu sahədə möhtəşəm uğur 
göstəriciləri qazanan dövlət kimi tanınsa 
da, artıq bu gün zəngin “yaşıl enerji” po-
tensialını hərəkətə gətirən, bu istiqamət-
də ixrac fəaliyyətini reallaşdırmaq üçün  
önəmli layihələrin icrasına başlayan 
dövlət olduğunu təsdiqləyir. Başqa sözlə, 
hazırda “yaşıl enerji” növlərinin yaradıl-
ması və “yaşıl enerji”nin dünya bazarla -
rına nəqli siyasəti respublikamızın priori -
tet istiqamətidir. Bəli, bu həqiqəti  bütün 
dünya görür və Azərbaycanın C P2 -a 
evsahibliyi qərarını təəccüblə qarşılamır.    

Prezident İlham Əliyevin 2021-ci ilin 
2 fevral tarixli sərəncamı ilə təsdiqlənən 
“Azərbaycan 2030: Sosial-iqtisadi inki-
şafın Milli Prioritetləri” əsasında ölkədə 
bərpaolunan enerji istehsalı siyasətinin 
strateji təməlinin qoyulması, bu sənəddə 
öz əksini tapan   5 Milli Prioritetdən biri-
nin “təmiz ətraf mühit” və “yaşıl artım”la 
bağlı olması, habelə dövlətimizin başçı-
sının  2024-cü ili Azərbaycanda “Yaşıl 
dünya naminə həmrəylik ili” elan etməsi 
də məhz həmin fikrin bariz ifadəsidir.

Yeri gəlmişkən, “Yaşıl dünya naminə 
həmrəylik İli” ilə bağlı sərəncamda da 
vurğulandığı kimi, azad edilmiş ərazilər -
də həyata keçirilən genişmiqyaslı bərpa 
və yenidənqurma prosesində ətraf mühi-
tin qorunması prioritetdir. Həmin ərazilər -
də “ağıllı şəhər”, “ağıllı kənd” kimi inno -
vativ yanaşmalar tətbiq edilir, ekosistem 
bərpa olunur. 

Ölkəmizin bu istiqamətdə qarşıya 
qoyduğu vəzifələr də Azərbaycanın  “ya-
şıl dünya” naminə həmrəyliyə qoşulması-
nın  möhkəm zəminə əsaslanmasından 
xəbər verir. İndi diqqətə çatdıracağım 
müəyyən göstəricilər də bunun parlaq 
ifadəsidir:  Azərbaycan 1 0-cı illə müqa-
yisədə 2030-cu ilə qədər istixana qazları-
nın miqdarının 35 faiz, 2050-ci ilə qədər 
isə 40 faiz azaldılmasını hədəfləyir. 

Azər ALLAHVERƏNOV: 
 Siyasi nöqteyi-nəzərdən konfran-

sın ölkəmizdə keçirilməsi beynəlxalq 
münasibətlər sistemində məhz Azər-
baycanın rolunun daha da inkişafına və 
onun yerinin güclənməsinə gətirib çıxa-
racaq. Çünki Azərbaycanda, yəni, Cə-
nubi Qafqaz bölgəsində “yaşıl ərazi”nin 
yaradılması önəmlidir. Vaxtilə ölkəmizin 
beşdəbir hissəsi işğal altında qalanda 
Ermənistan orada boz zona yaratmışdı. 
Bu zonada işğalçılıq siyasəti nəticəsində 
respublikamızın florası və faunası məhv 
edilmişdi. Eləcə də Azərbaycanın mədə-
ni irsi, mədəni abidələri, şəhər, qəsəbə, 

kəndləri dağıdılıb, kənd təsərrüfatı ziyan 
görmüşdü. 

Arıq torpaqlarımız 44 günlük Vətən 
müharibəsi nəticəsində işğaldan azad 
olunub. Azərbaycanın həmin ərazilərdə 
alternativ, yaşıl enerjilər, karbohidrogen 
və karbon qazlarından azad olan seq-
mentlər üzrə inkişaf etdirilməsi yanaş-
masının ortaya qoyulması faktiki olaraq 
“yaşıl enerji”yə yeni münasibətin sər-
gilənməsindən və həmin sahədə siyasə-
tin formalaşmasından xəbər verir. Məhz 
bu səbəbdən də vaxtilə boz zona olan 
əraziləri “yaşıl zona”ya çevirmək niyyə-
tində olan Azərbaycan üçün 2 -cu ses-
siyanın ölkəmizdə keçirilməsi olduqca 
vacibdir.

dur ki, həmin mötəbər tədbirin “Ya-
şıl dünya naminə həmrəylik ili”ndə keçi-
rilməsi nəticəsində Azərbaycan özünün 
ən müsbət tərəflərini dünyaya çatdıra 
biləcək. Eyni zamanda, ölkəmiz həmin 
istiqamətlər üzrə yaxın bir neçə 10 illiyə 

hesablanmış yeni siyasətin formalaşdı-
rılması üçün çox əlverişli imkanlar qaza-
nacaq. Yəni, bu baxımdan düşünürəm ki, 
konfrans çox əhəmiyyətli tədbirdir. ”Yaşıl 
dünya naminə həmrəylik ili”ndə isə Azər-
baycanın bütün dövlət, özəl qurumları bu 
və ya digər formada birbaşa və ya dolası 
ilə adıçəkilən proseslərdə fəal iştirak et-
məklə dövlətin bununla bağlı mövcud si-
yasətinə də dəstək vermiş olacaqlar.

C P2  iqtisadi cəhətdən də çox divi-
dent gətirə biləcək beynəlxalq platforma 
hesab olunur. Konfrans həm miqrasi -
ya və turizm sahələrinin inkişafı nöqte-
yi-nəzərindən çox vacib tədbirdir. Belə ki, 
iqtisadi cəhətdən nəzər yetirsək, C P2 -
da müxtəlif dövlətlərin pavilyonları fəaliy-
yət göstərəcək. Hər dövlət öz nailiyyətlə -
rini nümayiş etdirdiyi kimi, eyni zamanda, 
Azərbaycan da “yaşıl energetika” sahə-
sində öz nailiyyətlərini təqdim edəcək. 

Bu müxtəlif şirkətlərarası, dövlətlər- 
arası və hökumətlərarası yeni əlaqələrin 
qurulması və inkişaf etdirilməsi, təcrübə 
və nailiyyətlərin mübadiləsi və bundan 
irəli gələn müəyyən sənədlərin imzalan -
ması və digər məsələlər nöqteyi-nəzərin -
dən mühüm əhəmiyyət kəsb edir. Həm-
çinin iqtisadi tərəqqi meyillərinin məhz 
həmin istiqamətdə formalaşmasına sə-
bəb ola biləcək mühitin yaradılmasına 
gətirib çıxaracaq. Ümumiyyətlə, ölkə-
mizdə C P2 -la bağlı sənədlərin qəbul 
olunması gözlənilir.

Digər tərəfdən də bu, həm də turizm 
sektorunun inkişafı ilə bağlı olan məsələ -
dir. Çünki əgər həmin sessiyalarda 100 
min nəfər iştirak edəcəksə, həmin ölkə-
nin infrastrukturu da çox qısa müddət-
də o parametrlərə cavab verməlidir. Bu 
baxımdan aidiyyəti strukturlar turizm inf-
rastrukturunun inkişafı ilə bağlı müəyyən 
işlər görürlər. 

Sual: Son illər mövcud potensialdan 
istifadə etmək istiqamətində mühüm təd-
birlər görülür. Azərbaycan hökuməti ilə 
“yaşıl enerji” sahəsində fəal iştirak edən 
Birləşmiş Ərəb Əmirliklərinin “Masdar” 
şirkəti bu istiqamətdə ölkəmizdə hansı 
layihələri həyata keçirir   

Murad SADIXOV, “Masdar-Azər-
baycan” şirkətinin  direktoru:

 “Masdar” şirkəti 2006-cı ildə Əbu 
Dabi hökuməti tərəfindən Mübadilə Fon-

dunun hesabına təsis olunub.  zaman 
Birləşmiş Ərəb Əmirliklərinin Prezidenti 
qarşıya belə bir məqsəd qoymuşdu ki, 
yeni yaradılan şirkət ancaq “yaşıl ener-
ji” sahəsi ilə məşğul olmalıdır. nda bu 

texnologiya çox yeni, həm də baha idi. 
Bu səbəbdən də neft ölkəsində belə bir 
texnologiyanın tətbiqi, açığı, çoxları tərə-
findən dəstəklənmirdi. Bu, həm də bir 
eksperiment xarakterli daşıyırdı. Amma 
zaman göstərdi ki, bərpaolunan enerji 
nəinki energetika sektorunda bir dönüş 
yaradır, həm də ictimaiyyətin düşüncəsin-
də böyük bir çevriliş, inqilaba səbəb olur.

 zaman davamlı enerji prinsipi 
əsasında “Masdar siti” adlı şəhərcik ya-
radılmışdı. radakı bütün binalar yerli 
materiallardan istifadə edilməklə enerji -
nin qorunması prinsipləri əsasında tikil-
mişdi. Deyərdim ki, ilk dəfə olaraq ağıllı 
şəhər konsepsiyası məhz orada tətbiq 
olunmuşdu. “Masdar siti”yə gələnlər pi-
lotsuz, elektriklə işləyən avtomobillərin 
şahidi olurdular. Həmin şəhərciyə kənar-
dan ənənəvi enerji növü ilə işləyən avto-
mobillərin girişi qəti qadağan edilmişdi. 
Dünyanın ilk günəş elektrik stansiyası da 
2006-cı ildə orada qurulmuşdu. Hazırda 

10 meqavat həcmi çox kiçik görünsə də, 
bu bir ilk kimi diqqət çəkirdi.  

 “Masdar” Azərbaycanda öz ofisini 
2021-ci ildə açıb. Həmin il biz ilk pilot 
layihəmiz olan 230 meqavatlıq günəş 
elektrik stansiyasının inşasına başla -
dıq. Ötən il oktyabrın 26-da şirkətimiz 
Azərbaycanda regionun ən böyük günəş 
elektrik stansiyasını istismara verdi. Xa-
tırladım ki, 230 meqavatlıq “Qaradağ” 
Günəş Elektrik Stansiyasının tikintisi ilə 
bağlı sənədlər 2021-ci ildə, “C VİD-1 ” 
pandemiyasının qızğın vaxtında  imza-
lanmışdı.  zaman bütün əlaqələr po-
zulduğundan malların gətirilməsi xeyli 
çətinləşmişdi. Həm də nəqliyyat-logistika 
qiymətləri çox baha idi. Məsələn, o vaxt 
Çindən Azərbaycana bir konteynerin 
gətirilməsi 20 min dollara başa gəlirdi. 
Halbuki əvvəllər bu qiymət 4-5 min dollar 
arasında dəyişirdi. Yəni bütün çətinlik -
lərə baxmayaraq, Azərbaycan hökumə-
tinin də bu məsələnin reallaşdırılması 
istiqamətində davamlı addımlar atması 
işin xeyrinə oldu. Bu əməkdaşlıq günəş 
elektrik stansiyasının vaxtında istismara 
verilməsini təmin etdi. Bu, həm Azərbay-
can, həm də region üçün çox böyük bir 
hadisədir. Azərbaycan Prezidenti cənab 
İlham Əliyevin stansiyanın açılışında iş-
tirak etməsi isə bizim üçün olduqca qü-
rurverici idi. Eyni zamanda, bu mühüm 
hadisəyə şahidlik etmək üçün Birləşmiş 
Ərəb Əmirlikləri hökumətini təmsil edən 
4 nazir Bakıya təşrif buyurmuşdu. Bu isə 
iki ölkə və onların xalqları arasında olan 
dostluq, qardaşlıq münasibətlərinin mən-
tiqi nəticəsi idi. 

Hazırda Azərbaycanın Energetika 
Nazirliyi ilə çox yaxşı əməkdaşlıq edirik. 
Yeri gəlmişkən, Energetika Nazirliyi bizi 
çox tələsdirir. Bu da əslində ümumi işin 
xeyrinədir. Məlum olduğu kimi, hazırda 
Azərbaycanın Xəzər dənizindəki külək 
enerjisi potensialı 157 qiqavat dəyər-
ləndirilir. Quruda isə Qarabağ və Naxçı-
vanla birlikdə 30-35 qiqavatdır. 2022-ci il 
iyunun 4-də biz Azərbaycan hökuməti ilə 
10 qiqavatlıq “yaşıl enerji” istehsalı üçün 
iki saziş imzaladıq. Bunlar quruda 2 min 
meqavat günəş, 2 min meqavat külək 
enerjisi və dənizdə 6 min meqavat külək 
və “yaşıl hidrogen” layihələrini əhatə edir. 
Açığı, bu həm Azərbaycan hökuməti, 
həm də  “Masdar” üçün iddialı bir proq-
ramdır. Bunlar sərmayə baxımından da  
iri iritutumlu layihələrdir. 

Bu infrastrukturu yaratmaq üçün çox 
geniş, əsaslı tədqiqatlar aparılmalıdır. 

 vaxt Energetika Nazirliyinin rəhbərliyi 
ilə işçi qrup yaradılmışdı. Həmin qrupa 
“Azərenerji”dən, “Masdar”dan, eləcə də 
beynəlxalq təşkilatlardan ekspertlər cəlb 
olunmuşdu. Azərbaycan üçün  4 istiqamət 
üzrə baş plan hazırlamaqla bağlı razılıq 
əldə olundu. Bu, ölkənin elektrik ener-
getikası şəbəkəsinin hərtərəfli təhlili və 
bərpaolunan enerji mənbələrinin sistemə 
inteqrasiyası və yeni idarəetmə sisteminə 
keçməsini nəzərdə tuturdu. Artıq Azər-
baycan hökumətinin bərpaolunan enerji 
mənbələrinin şəbəkəyə qoşulması və 
ölkənin bu sahədə potensialının genişlən-
dirilməsi üçün müəyyən bir proqramı var. 

Hazırda əlavə iki baş plan hazırlanır. 
Artıq dənizdə külək potensialının reallaş -
dırılması üçün işlər aparılır. Digər layihə 
“yaşıl hidrogen”in Azərbaycanda istehsa-
lı və dünya bazarlarına çatdırılması üçün 
əsas Master Plandır. Qeyd etmək istə-
yirəm ki, “yaşıl hidrogen” çox perspektivli 
enerjidaşıyıcısıdır. Hazırda onun həm 
qiymət, həm də texnologiyalar baxımın-
dan hansı şəkildə nəql olunması və dün-
ya bazarlarına çıxarılması istiqamətində 
yerli və beynəlxalq ekspertlər tərəfindən 
lazımi işlər aparırlar. Bu sahədə “Mas-
dar”ın partnyoru Azərbaycan Dövlət Neft 
Şirkətidir. 

Artıq 2022-ci ildə imzalanmış 10 
min meqavatlıq sazişlərin reallaşdırıl-
ması üçün işlər aparılır. Məlum olduğu 
kimi, Prezident İlham Əliyevin iştirakı ilə 
1000 meqavat bərpaolunan enerji isteh-
salı üçün artıq 3 layihə təsdiq olunub, 
bu məqsədlə investisiya müqavilələri 
imzalanıb. Həmin layihələr Biləsuvarda 
445 meqavatlıq günəş elektrik stansi-
yasını, Neftçalada, Bankə qəsəbəsində 
315 meqavatlıq və Bakı-Şamaxı yolunun 
üstündə Abşeron-Qaradağ 240 meqavat-
lıq külək elektrik stansiyalarının inşasını 
əhatə edir. 

Energetika Nazirliyi, “Azərenerji” və 
“Masdar” arasında dəqiq yol xəritəsi ha-
zırlanıb. Birləşmiş Ərəb Əmirliklərinin 
Prezidenti Şeyx Məhəmməd bin ayed 
Əl Nəhyanın Azərbaycana rəsmi səfəri 
zamanı həmin sənəd də imzalanıb. Yol 
xəritəsinin əsas hədəfi odur ki, C P2 -
dək bütün işlərə başlanmalıdır. Bu çox id-
dialı bir məsələdir. Azərbaycan hökuməti 
və  aidiyyəti qurumlar bu sahədə çox bö-
yük səy göstərirlər. 

Sual: “Dəyirmi masa” ətrafında apar-
dığımız müzakirələrdən bir daha ay-
dın oldu ki, Azərbaycanın bərpaolunan 
enerji potensialı olduqca yüksəkdir. Bu o 
deməkdir ki, yaxın gələcəkdə ölkəmizdə 
bu sahədə çoxsaylı layihələr həyata keçi-
riləcək, sözügedən sahə, bütün dünyada 
olduğu kimi, Azərbaycanda da önə keçə-
cək. Heç şübhəsiz, bütün bunlar kadr 
potensialının gücləndirilməsi, bu sahədə 
milli kadrların yetişdirilməsi zərurətini ya-
radır. 

Fəqan ƏLİYEV:
 Bu gün ABŞ-da hidrogen enerjisi -

nin prezidenti Vəziroğlu adında bir türk-
dür. Bu yaxınlarda 100 yaşı tamam oldu. 
Əbəs yerə onu hidrogen enerjisinin ba-
bası adlandırmırlar.

Qoy gənclərimiz kifayət qədər mə-
lumatlı olsunlar. Sevinirəm ki, ərəblər 
bərpaolunan enerjiyə sərmayə qoyurlar. 
Amma bu layihələrin əsas iştirakçıları, 
mühəndislər öz övladlarımız olmalıdır. 
Yeri gəlmişkən, hazırda bu sahədə tə-
dqiqat aparan  qız doktorantım var. Bir 
məsələni də təəssüflə bildirmək istəyirəm 
ki, bəziləri müəyyən mövqeyə qalxdıqla -
rı, professor, kafedra müdiri olduqları təq-
dirdə başqalarını yaxına buraxmamağa 
çalışır. Belə yanaşmalar qətiyyən yolve-
rilməzdir. Bu baxımdan milli kadr hazırlı-
ğına xüsusi diqqət yetirmək lazımdır. 

İndi bütün ali məktəblərimiz bərpao -
lunan enerji sahəsində kadr hazırlığına 
səy göstərir. Çox təəssüf ki, bu ixtisası 
tədris edənlərin bilik və bacarıqları yetə-
rincə deyil. Hətta bəzilərinin bu sahədə 
baza təhsilləri belə yoxdur. Söhbət edən -
də görürsən ki, intellektual səviyyəsi çox 
aşağıdır, tamam başqa şey fikirləşir. Bu 
heç də o demək deyil ki, susasan, kimisə 
tənqid etməyəsən, Ulu öndərimiz deyirdi 
ki, tənqid inkişafdır. Hər kəs bir dənə çöp 
yandırıb işıq saçmalıdır ki, qaranlıq dün-
ya nura boyansın.  

Murad SADIXOV:
 Fəqan müəllimin yerli kadr poten-

sialının artırılması ilə bağlı təklifinə mü-
nasibət olaraq bildirmək istəyirəm ki, 
ötən müddətdə İqsadiyyat və  Energe -
tika nazirlikləri ilə bir neçə birgə tədbir 
keçirmişik. 2021-ci ildə Bərpa lunan 
Enerji Mənbələri Dövlət Agentliyinin rəh-
bərliyi bizi Qobustandakı xüsusi təlim 
mərkəzinə dəvət etmişdi. rada bütün 
təhsil ocaqlarından və “Azərenerji”dən 
mütəxəssislər var idi. Bizim elmi-tədqiqat 
mərkəzimizin rəhbərliyi  və mütəxəssislə -
rimizin də iştirakı ilə bir neçə gün ərzində 
orada müxtəlif dərslər, təlimlər keçirildi. 

Bundan əlavə, biz ADA və Fransa
Azərbaycan universitetləri ilə bu sahədə 
əməkdaşlıq edirik. Mütəxəssislərimiz hə-
min ali təhsil müəssisələrində dərs keçir, 
müəyyən praktiki seminarlar aparırlar. Bu 
da tələbələr üçün çox faydalıdır. Yeri gəl-
mişkən, bu yaxınlarda Fransa Azərbay-
can Universitetinin tələbələri “Qaradağ” 
Günəş Elektrik Stansiyasına gəlib baxış 
keçirdilər, bütün texnoloji prosesləri öz 
gözləri ilə gördülər. Mütəxəssislərimiz 
onlara lazımi məlumatlar verdilər. 

Hazırda tələbələrin yay təcrübə proq-
ramının keçirilməsi ilə bağlı bir neçə uni-
versitetlə danışıqlar aparırıq. İstəyirik ki, 
istedadlı tələbələr gəlib bizdə təcrübə 
keçsinlər. Düzdür, stansiyada hər şey 
tam avtomatlaşdırıldığından işçi heyət o 
qədər də geniş deyil. Amma düşünürəm 
ki, 1-2 nəfər gəlib orada təcrübə keç-
dikdən sonra  “Masdar”ın və ya başqa 
şirkətlərin layihələrində qalıb işləmək 
istəyərlər. 

Yeri gəlmişkən, tikintinin pik vaxtların-
da 3 min nəfər işçimiz var idi ki, onların 
da 0 faizi yerli mütəxəssislər idi. Artıq 
bizə xidmət göstərən yerli subpodratçı-
lar da Məşğulluq Agentliyi ilə müqavilə 
bağlayaraq Almaniyadan beynəlxalq ser-
tifikatlaşdırılmış təlimlər alırlar. Bu yolla 
beynəlxalq səviyyəli mütəxəssislər ha-
zırlayırlar. Bunun özü də olduqca müsbət 
haldır. 

“Dəyirmi masa” ətrafında söhbəti 
çapa hazırladılar:

Vaqif BA RAMOV,  
Mirbağır AQ BZADƏ, 
Elşən AĞALAR (Foto)  

XQ
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Azərbaycan “yaşıl gələcəyə 
keçid”in növbəti lideridir
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Ağalar Bayramov – 70Jurnalist ezamiyyətdən qayıdıb

Şuşa açıq səma altında 
canlı bir muzeydir

Bu şəhərin turizm potensialı yenidən cana gəlir
Azərbaycanın cənnət guşəsi olan Şuşa erməni işğalına qədər qaynar turizm 
mərkəzi olub. Onun mülayim sərin iqlimi öz müalicəvi xüsusiyyətlərinə görə 
dünyaca məşhur olan Davos və Kislovodsk kimi kurort zonalarının havası ilə 
oxşardır. Burada sanatoriyalar, pansionatlar və turist bazaları var idi. Hər il keç-
miş SSRİ-nin müxtəlif regionlarından buraya minlərlə xəstə müalicə üçün gəlir 
və şəfa tapırdı. 

Şuşa həm də Azərbaycanın tarixi-mə-
dəni, ictimai-siyasi həyatının mühüm 
mərkəzlərindən biridir. Şəhərin ərazisi 
qədim abidələrlə zəngindir. Prezident  
İlham Əliyev çıxışlarından birində bildi-
rib ki, Şuşa Azərbaycanın qədim tarixə 
malik olan şəhər mədəniyyətinin nadir 
və təkrarsız incisidir. Vaxtilə, “Bazarbaşı” 
deyilən yerdən “Şeytanbazara” qədər üs-
tüörtülü ticarət mərkəzi uzanırdı. Şəhərin 
əsas küçəsi isə “Rastabazar” adlanırdı və 
meydanı ilə məşhur idi. Ərazidə ticarət tə-
yinatlı tikililərdən, birmərtəbəli dükanlar-
dan, ikimərtəbəli karvansaradan başqa, 
qoşa minarəli Cümə məscidi də ona ya-
raşıq verirdi.

Azərbaycan Dövlət İqtisad Univer-
siteti (UNEC) “Dizayn” kafedrasının 
dosenti Yeganə Ağamalıyeva bildirib 
ki, sovet dövründə müasir Şuşa şəhəri üç 
hissədən: yeni yaşayış, sanatoriya kurort 
və tarixi qoruq zonalarından ibarət idi: 
“Şəhərin zəngin memarlıq irsi abidələrinin 
böyük əksəriyyəti XX əsrin sonlarınadək 
qorunub saxlanılmışdı. Lakin 1 2-ci ildə 
ermənilərin işğalçılıq siyasətin nəticəsin-
də tarixi abidələrimiz, məscidlərimiz da-
ğıdılıb, təhqir edilib. İşğala qədər Şuşada 
nə az  nə çox 300-dək mədəniyyət və 
tarixi abidə olub. Memarlıq  şəhərsalma 
mühitinə edilmiş sərt müdaxilələr, dağın-
tılar əsrlər boyu formalaşmış məkan qu-
ruluşunun düşünülmüş şəkildə dəyişmə-
sinə xidmət edib”. 

...Şuşa işğaldan azad olunduqdan 
sonra şəhərin tarixi mədəni və strateji 
əhəmiyyətə malik ərazilərinin, abidələri-
nin bərpasına başlanıldı və onların öz si-
maları qaytarıldı.  Prezident İlham Əliyev 
2021-ci il  yanvarın 14-də Şuşaya əfər 
yolu ilə səfər edərək, bu tarixi missiyanın 
uğurlu təməlini qoydu. Həmin səfər za-
manı dövlət başçısı illərdir didərgin həyatı 
yaşayan Natəvanın, Üzeyir bəyin, Bülbü-
lün güllələnmiş büstlərini də öz doğma 
yerlərinə qovuşdurdu, onların da ruhlarını 
şad etdi. Dahi şəxsiyyətlərimizin büstləri-
nin Şuşaya, öz əzəli torpaqlarına qayta-
rılması qələbəmizin daha bir sarsılmaz 

rəmzinə çevrildi. Sonra Vaqifin məqbərə-
sinin bərpa işlərinə başlanıldı.

 Biz Şuşada bərpa olunmuş məq-
bərəni ziyarət etdik. nun inşasında xalq 
memarlığının yerli ənənələrinə, monu-
mental-dekorativ və tətbiqi plastika va-
sitələrinə yer verilib. Türbənin daxilində 
Molla Pənah Vaqifin büstü qoyulub. Abi-
dənin hər detalında tarixi görkəm qoru-
nub saxlanılıb. 

Şəhərin mərkəzində Heydər Əliyev 
Fondu tərəfindən bərpa edilmiş abidələr-
dən biri Saatlı məscididir. “PAŞA Hol-
ding”in maliyyə dəstəyi ilə həyata keçi-

rilən konservasiya və restavrasiya işləri 
Azərbaycan, İtaliya və Türkiyə şirkətləri-
nin konsorsiumu tərəfindən Avstriyanın 
“ ehdorn Architekten” şirkətinin nəzarəti 
ilə ilkin memarlıq üslubuna uyğun olaraq 
aparılıb. 

Şuşa şəhəri işğal altında olduğu müd-
dətdə digər məscidlər kimi, Saatlı məsci-
di də ermənilər tərəfindən dağıdılmışdı. 
Məscidin ölçüsü kiçik olsa da, mükəmməl 
görünüşü və əla ornamentləri var. nun 
daxili ornametləri daha çox diqqət çəkir. 
Bərpa zamanı onlar bütün incəliklərinə 
qədər qorunub saxlanılıb. 

Ötən il mayın 10-da Prezident  İlham 
Əliyev, Birinci xanım Mehriban Əliyeva və 
ailə üzvləri Şuşada Heydər Əliyev Fon-
du tərəfindən aparılan bərpa işlərindən 

sonra Saatlı məscidinin açılışında iştirak 
ediblər.

Bu məscidin yaxınlığında Ağa Qəhrə-
man Mirsiyab oğlu və Xanlıq Muxtar kar-
vansarayları yerləşir. Müxtəlif ölkələrdən 
gələn müsafirlər karvansaralarda qalır, 
ticarət mübadiləsində iştirak edirdilər. 

İşğal zamanı binalar möhkəm zədələn-
mişdir. Sonradan ermənilər onların tarixi 
görkəminə xələl gətirilməklə guya  bərpa 
işləri görmüşdülər. Bu zaman şəbəkə üs-
lubunda hazırlanmış qapı-pəncərələri, 
eyvanı dağıdılmışdı. Şuşa işğaldan azad 
ediləndən sonra Ağa Qəhrəman Mirsiyab 
karvansarayı bərpa edilib.

Meydanın memarlıq ansamblının do-
minantı isə Yuxarı Gövhər ağa məscidi-
dir. Bu məscid də bərpa olunaraq dindar-
ların istifadəsinə verilib. Bunlar Şuşanın 
mərkəzindəki abidələrdir. Şəhərdə isə 
tarixi abidələr çoxdur. Çünki şəhərdə 17 

məhəllə var ki, onların hər birinin məscidi, 
bulağı və hamamı mövcud olub. 

...Tarixi abidələr Şuşanın yüksək tu-
rizm potensialından xəbər verir.  nlar 
reallıqda bədii və tarixi informasiyaların 
daşıyıcısıdır. Memarlıq sərvətlərimiz olan 
abidələr keçmiş dövrlərin mədəni inki-
şaf səviyyəsini və incəsənət meyarlarını 
açıqlayırlar. 

Beləliklə, müxtəlif ölkələrdən gələn 
qonaqlar əsrarəngiz təbiətə malik mədə-
niyyət paytaxtı - Şuşanın tarixi, memarlığı 
ilə yaxından tanış olub, keçmişi ilə bağlı 
daha çox məlumat əldə edəcəklər.

P. ƏFƏNDİ EV  
XQ

Bakı Şuşa Bakı

İllərdir ki, onun ifasında səslənən bədii qiraət nümunələri qəlbimizi fəth edir, 
gözəlliklərə kökləyir, bizi mübarizəyə səsləyir. O dillənəndə tamaşa salonlarına 
əvvəl sükut çökür, sonda alqışlar qopur. Yaşının 70-də belə Ağalar Bayramovun 
səsi hər kəsi duyğulandırır, ecazkar bir aləmə aparır. Çünki onun sənət üçün 
yanan ürəyi özünü səsində elə büruzə verir ki, biganə qalmaq olmur. 

Bir zamanlar Kazım iya, Müxlis Ca-
nızadə, Soltan Nəcəfov, Əli eynalov, 
Əminə Yusifqızı, Mikayıl Mirzə, Həsən 
Əbluc kimi bədii qiraət ustaları səhnələr-
də, televiziya və radioda təsirli çıxışları ilə 
sözün rəngini səslə cilvələndirərdilər. Ha-
zırda o cür ifalar az olsa da, var, Ağalar 
Bayramov isə bu sırada birincilərdəndir.  

Əməkdar artist Ağalar Bayramov 
1 54-cü il yanvarın 16-da Ucar rayonu-
nun Bayat kəndində anadan olub. Vali-
deynlərini erkən itirdiyindən nənəsinin 
himayəsində böyüyüb. nun bədii zövqü 
dahi Məhəmməd Füzulini yetirən bir türk 
boyundan qopub gəlmiş Bayat obasının 
nəğməli-bayatılı mühitində yoğrulub.   
İmkansızlıqdan ixtisas təhsilini bir qədər 
gec alıb. Hazırda  məsləhətçi professor-
luq etdiyi 100 yaşlı Azərbaycan Dövlət 
Mədəniyyət və İncəsənət Universitetini 
1 85-ci ildə fərqlənmə diplomu ilə bitirib. 
Aktyor və rejissor kimi layiqli çalışmaları 
olsa da, bədii qiraətə daha çox üstünlük 
verir, şairlərin könül pıçıltılarını özünün-
küləşdirib elə təqdim edir ki, dinləyicilər 
heyran qalırlar.

Ağalar Bayramovun çıxışları ona 
görə təsirli olur ki, o, əsl söz sərrafıdır, 
hər şeiri əzbərləyib səhnəyə çıxmır, yal-
nız duyğu və düşüncələrinə hakim kə-
silən nümunələri əzbərləyib söyləyir. Elə 
buradaca əlavə edək ki, onun yaddaşı da 
həsəd aparılacaq qədər güclüdür. Şair-
lər var ki, öz yazdıqlarını yadda saxlaya 
bilmir, üzündən oxuyurlar. Ağalar müəl-
lim isə onlarca, bəlkə də yüzlərcə şairin 
şeirlərini çağlar bulaq kimi təqdim edir. 

nun söz xəzinəsi çox zəngindir, üstə-
gəl yanıqlı   səsi ilə şeirləri bir qədər də 
dada-duza gətirir. Səsində canlandırdı-
ğı misraların beytlərin, bəndlərin məna 
yükü uzun müddət dinləyicinin qəlbinə 
hakim kəsilir. 

Bir neçə filmdə baş rola çəkilib: 
“ yun”, türkçülükdən bəhs edən “Tanrı 
işığı” və Məhəmməd Peyğəmbərə həsr 
olunmuş “Adın hikməti”. nun ssenarisi 
üzrə çəkilmiş və özünün də iştirak etdiyi 
11 film tamaşa televiziyanın qızıl fon-
dunda qorunub saxlanılır. Bunlar “Ata-
mın kitabı” (Məmməd Araz), “ amandan 
kənarda” (Fikrət Qoca), “Heç demirsən, 
Ələsgərim hardadı ” (Aşıq Ələsgər), 
“Ələsgərəm, hər elmdən halıyam” (Aşıq 
Ələsgər), “Yol ayrıcında söhbət” (Məm-
məd Araz), eləcə də Mirzə Cəlilin, Əj-
dər lun əsərləri əsasında çəkilmiş ən 
dəyərli işlərdir.   

, keçən illər ərzində müxtəlif səp-
kili dövlət əhəmiyyətli tədbirlər vasitə-
silə dünyanın Köln, ttava, slo, Ko-
penhagen, Brüssel, London, Stokholm, 
 Moskva, Sankt-Peterburq, Riqa, İstanbul 
və başqa şəhərlərində mədəniyyətimizi 
və ədəbiyyatımızı özünəməxsus səsiylə 
təbliğ edib.

Ağalar Bayramov Vətən, yurd-yu-
va sevgili şeirləri daha böyük coşğu ilə 
ifa edir. Bu nümunələri səsləndirəndə 
sanki od püskürür, alov saçır. “Ayağa 
dur Azərbaycan”, “Məndən ötdü”, “Azər-
baycan dünyam mənim”, “Vətən”, “Azər-
baycan bayrağı” və digər bu kimi şeir-
lərlə sanki halal ana südünün qətrələrini  
dinləyiciləri ilə bölüşür. Aşıq Ələsgər, 
Rəsul Rza, Fikrət Qoca, Musa Yaqub, 
Nəriman Həsənzadə, Ramiz Rövşən, 

əlimxan Yaqubun yaradıcılığına sevə-
sevə müraciət edir. Səhnədə ilk dediyi 
bədii parça Rüstəm Behrudinin Vətən  
şeiri olub. Bu yaxınlarda Ağalar Bayra-
mov Rəsul Rza Ədəbiyyat cağı İctimai 
Birliyinin Rəsul Rza mükafatına layiq 
görülüb. 

1 0-cı ildən üzübəri dövrü mətbu-
atda Ağalar Bayramovun yaradıcılığı 
haqqında 100-dən çox məqalə, 70 şeir 
yazılıb. Unudulmaz şairimiz Məmməd 
Aslanın “Yurd həsrətinə od vuran bir 
səs”,  Əlirza Xələflinin: “Səsin üç rəngi”, 
Ələmdar Quluzadənin “Səsin qüdrəti”, 
Tahir Aydınoğlunun “Xalq ruhunun əfsun-
edici səsi”, Qəşəm Nəcəfzadənin “Ağalar 
Bayramov  səs teatrı” kimi yazıları bu 
sıradandır. 

 ...Dilçi-alim, professor Tofiq Hacıyev 
Ağalar Bayramovun sənətini özünəməx-
sus tərzdə dəyərləndirib: “Təbii ki, xəmi-
ri, çörəyi dada gətirən duzdur. Dilin də, 
danışığın da ürəyə yatması, zövqü oxşa-
ması ifaçının, söz sahibinin bəlağətindəki 
duzdan asılıdır. Bu gün yazıçı, şair, artist, 
müğənni bolluğunda usta qiraətçi azlığı 
aşkar görünür. Bu az olan sənətkarların 
içərisində Əməkdar artist Ağalar Bayra-
mov öz ifasının duzu ilə seçilir. nun səs 
tembri bir ilahi vergidir. İfasının bütün da-
dı-duzu onun içindədir”.

Böyük şairimiz Musa Yaqub bir şeirin-
də Ağalar Bayramova müraciət edib və 
həmin şeirin rədifi (Nə deyim ) əslində, 
bütün həqiqətləri üzə çıxarıb:

İl a acın nə mübarək b yüyür,
Yar aq-yar aq, ənə- ənə, nə eyim !
Bir şerim ə s züm yarımcan olsa,
O s zümü iril ənə nə eyim ! 

Mərhum Xalq şairi Fikrət Qoca isə 
Ağaların sənətinin ictimai məzmununu 
belə dəyərləndirib: “Ağalar Bayramovun 
görüşünə məişət qayğıları ilə gələnlər 
evlərinə Dövlət, Vətən qayğıları ilə qayı-
dırlar.”

“Vətən” poemasını, “Azərbaycan bay-
rağı” şeirini dinləməkdən doymadığımız 
Ramiz Qusarçaylı deyir: “Ağaların ifası-
nı, bir qayda olaraq, belə dəyərləndirir: 
“Ağalar mənim ən həssas, özüm qədər 
doğma bir oxucumdur. Şeirlərimi onun 
dilindən eşidəndə elə bilirəm ki, bunları 
mən yox, Ağalar yazıb”.

Ayaz Arabaçı da onun ifalarından 
ruhlanaraq yazır:   

Olsa a or a-b r a 
  nə əsimi tən i ən,
Haqqa o r  yürüş ə 
  yox  məni lən i ən,
Bilməmiş olmazsınız 
             r m akı Cən i ən,
Hər kəlməsi qılıncam, 
            ər s zü qan o lanam  
Heç zaman en irmə im 
          s zü zirvə ən izə,
Həmişə ca t t m 
        bayra ını qələmin

Əjdər l isə Ağalar Bayramovun di-
lindən yazıb: 

Şeir qarşısın a, s z qarşısın a,
Azərbaycanımın z qarşısın a
A alar başını əyir eyirəm,
Mənəm, A alaram, şeir eyirəm

Bəli, yarım əsrdən bəri şeirlər demək-
lə zövqümüzü oxşayan dəyərli sənətka-
rımız öz yaradıcılığını durmadan inkişaf 
etdirib, səsi, qiraəti, müəllimliyi, vətənpər-
vərliyi, aktyorluğu ilə həsəd aparılacaq 
uğurlar qazanıb.

Əziz dostumuz, gözəl sənətkarımız 
Ağalar Bayramovun 70 yaşı mübarək ol-
sun!

Əli NƏCƏFXANLI  
XQ

Milli şeirimizin  
yaddaş çələngi

Onun səsi ilahi vergi, ifası könül məlhəmidir

Azərbaycanlı dirijorun heyranedici yürüşü
Azərbaycan Dövlət  Akademik Opera və Balet Teatrının baş dirijoru və musiqi 

rəhbəri, Əməkdar artist, beynəlxalq müsabiqələr laureatı Əyyub Quliyevin 
E.Svetlanov adına Rusiya Dövlət Akademik Simfonik Orkestri ilə Çin Xalq 
Respublikasında böyük konsert turnesi uğurla başa çatıb.    

Dekabrın son günlərindən başlanan 
səfər Çinin 13 müxtəlif iri şəhərini əhatə 
edib  Şanxay, Dalyan, Dunquan,  Şen-
jen, Nannin, Çanşa, Çyujou, Nantun, 
Vusi, Vençjou, Fujou, Ksyaçen və Çun-
sin möhtəşəm iri teatrlarında gerçək-
ləşən konsertləri yerli dinləyicilər böyük 
maraqla qarşılayıblar. Yeni il bayramı ilə 
əlaqədar olaraq konsert proqramlarında 
Pyotr Çaykovskinin simfonik orkestr üçün 
yazdığı təntənəli əsərləri (“Şelkunçik” və 
“Yevgeni negindən” nümunələr, 5-ci 
simfoniya), Frans uppe və Yohann Şt-
rausun müxtəlif janrlarda yazdıqları par-

çalar yer alıb. Konsert proqramlarında 
böyük uğurla çıxış edən tanınmış yunan 
pianoçusu Teodosia Tokunun ifası sürəkli 
alqışlarla qarşılanıb. Hər çıxışın sonunda 
çinli dinləyicilərin böyük marağını və istə-
yini nəzərə alaraq Əyyub Quliyev və Ru-
siya Dövlət Simfonik rkestri Çin  klassik 
musiqisinin ən sevilən nümunələri sayı-
lan “LiYuang River” təntənəli odası və 
“Spring Festival” Üverturasını ifa etmiş-
lər. Proqramdan əlavə olaraq ifa olunan 
bu əsərlər ayaq üstündə alqışlanıb. 

Qeyd etmək lazımdır ki, azərbaycanlı 
dirijor Əyyub Quliyevin Çinə səfəri ölkə-

nin ən iri holdinqi sayılan və 70-ə yaxın 
teatr-konsert müəssisələrinə sahib olan 
“Poly”, Yunanıstanın “Agitato” və Hollan-
dın “TACT” agentliyi tərəfindın təşkil olu-
nub. Qeyd etmək lazımdır ki, E.Svetlanov 
adına Rusiya Dövlət Simfonik rkestri 
azərbaycanlı musiqisevərlər tərəfindən 
yaxşı tanınır - belə ki, kollektiv 2006-cı 
ildə Mstislav Rostropoviçin dirijorluğu ilə 
Bakıda keçirilən Şostakoviç Beynəlxalq 
Musiqi Festivalında çıxış edib.

XQ 
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SƏRBƏST
Beynəlxalq həyat

Ləğvetmə prosesində olan 
“Mingəçevir Ağac Emalı” ASC 

səhmdarlarının nəzərinə!
1 mart 2024-cü il saat 12.00-da “Mingəçevir Ağac Ema-

lı” ASC səhmdarlarının ümumi yığıncağı keçiriləcəkdir.
Ümumi yığıncağın gündəliyi:
1. Cəmiyyətin ləğvetmə balansının təsdiq edilməsi.
2. Cəmiyyətin qalıq pul vəsaitinin səhmdarlar arasında 

bölüşdürülməsi planını əks etdirən hesabatın təsdiq edil -
məsi.

3. Qalıq pul vəsaitinin səhmdarlar arasında bölüşdürül -
məsi. 

4. Cəmiyyətə məxsus səhmlərin ləğv edilməsi və döv-
riyyədən çıxarılması.

5. Digər məsələlər.
Səhmdarlar yığıncaqda müzakirə ediləcək sənədlərlə 

hər həftənin iş günləri, saat 10.00-dan 13.00-dək 050-311-
86-06 nömrəli telefonla əlaqə saxlayaraq tanış ola bilərlər.

Yığıncaqda səhmdarların iştirakı vacibdir.
Ünvan  Bakı şəhəri,  Səbail rayonu, Ə.Əlizadə küçəsi 

6 8.

B İ L D İ R İ Ş
Hərbi Vətənpərvərlik və Mütəxəssis 

Hazırlığı Mərkəzi” Məhdud Məsuliyyət -
li Cəmiyyəti Azərbaycan Respublikası 
Prezidentinin 16 noyabr 2023-cü il tarix-
li, 2353 nömrəli Fərmanı ilə ləğv edilmiş -
dir.

Kreditorlar ləğv edilən hüquqi şəxsə 
qarşı tələbləri ilə əlaqədar 60 gün ərzin-
də A 1022, Bakı şəhəri,  Nəsimi rayonu, 
Mərdanov Qardaşları küçəsi  nömrəli 
ünvana müraciət edə bilərlər.

B İ L D İ R İ Ş
Taksi xidmətinin satın alınması ilə əlaqədar Azərbaycan Respublikası 

Mərkəzi Bankının Satınalmalar komissiyasının 8 yanvar 2024-cü il tarixli 
qərarı ilə “Dövlət satınalmaları haqqında” Azərbaycan Respublikası Qanu-
nunun 11.1-ci maddəsinə əsasən tender baş tutmamış hesab edilmişdir.

Satınalmalar komissiyası

Yaxın Şərq alışsa, 
nələri yandıracaq?

ABŞ və Böyük Britaniya silahlı qüvvələrinin Yəmənə qarşı “cəza bombard-
manı” çox ehtimal ki, Qərbin gözlədiyi nəticəni verməyəcək. Regionda və xü-
susilə Qırmızı dənizdə baş verən  hadisələr dünyanın tədricən Yaxın Şərqdə 
daha bir münaqişə ocağının alovlanmasına yaxınlaşdığını göstərir. Qərbdə, xü-
susilə “cəza bombardmanı” gerçəkləşdirən ABŞ və İngiltərənin özündə belə, 
politoloqlar baş verən hadisələr haqqında  heç də nikbin şərhlər və proqnozlar 
vermirlər.

 “Haaretz” nəşrinə bu barədə şərh -
lər verən ABŞ ordusunun Yəməndəki 
keçmiş hərbi attaşesi Adam Klementsi 
və USAİD-ın keçmiş əməkdaşı Devid  
Harden  qeyd edirlər ki, bombardman -
lar ABŞ-ın xeyrinə olmayacaq, əksinə, 
İranın, Rusiyanın və Çinin regiondakı 
mövqeyini daha da gücləndirəcək. n -
ların açıqlamasına görə, üsyançı husilər 
Birləşmiş Ştatları müharibənin didişdir -
diyi və talan etdiyi bu kasıb ölkənin 80-
dən çox obyektinə hava zərbələri endir -
məyə məcbur etməklə uğur qazanıblar. 

Yeri gəlmişkən, ötən həftə şənbə 
günü gecə ABŞ silahlı qüvvələrinə məx -
sus “Carney” hərbi gəmisindən husilərin 
paytaxtı Sana yaxınlığındakı Əd-De -
leymi aviasiya bazasındakı radioloka -
siya stansiyasına zərbə endirib. Bunu 
 ABŞ-ın hərbi qüvvələrinin Mərkəzi ko -
mandanlığı özü açıqlayıb.  bildirib ki, 
dənizdən qanadlı “Tomaqavk” raketləri 
ilə endirilən “zərbələr 12 yanvarda həya -
ta keçirilən hava hücumunun  davamıdır 
və husilərin gəmilərə hücum imkanları -
nı məhdudlaşdırmaq məqsədi güdür”. 
Buradan bir daha görünür ki, koalisiya 
üzvlərinin hamısı olmasa da, ABŞ admi -
nistrasiyası öz planlarından əl çəkmək 
fikrindən uzaqdır və Vaşinqtonda yeni 
müharibə ocağının alovlandırılmasında 
maraqlı olan qüvvələr çoxdur.  

Bu ərəfədə ABŞ ordusunun bir çox 
yüksək çinli zabitləri “qırğı” yanaşması 
nümayiş etdirərək Bayden administra -
siyasını Qırmızı dənizdə azad gəmiçiliyi 
husilərin hücumlarından qorumaq üçün 
onlara daha ölümcül zərbələr endir -
məyə çağırmışdılar. Adlarını çəkdiyimiz 
şərhçilər isə belə hesab edirlər ki, “Co 
Bayden belə bir tələyə düşməmək üçün 
ehtiyatlı davranmalı idi. ABŞ-ın Yəmənə 
qarşı hava müharibəsi strateji və çox 
baha başa gələcək bir səhv idi və çətin 
ki, husilər bu zərbələrdən sonra sakit 
dursunlar. Lakin bu səhv həm regional, 
həm də qlobal səviyyədə müharibənin 

sıçrayış riskini artırır. İndi Yaxın Şərq -
dəki regional müharibədən çıxış yolu 
yoxdur”. 

Avropa İttifaqı (Aİ) ölkələrinin hu -
silərə qarşı müharibədə koalisiya qü -
vvələrinə qoşulmaları ilə bağlı ikili 
yanaşması da amerikalı politoloqların 
bu mövqedə haqlı olduqlarını göstərir. 
Əslində, ABŞ və Böyük Britaniyanın 
Yəmənə hava zərbələrindən sonra 
Aİ-yə ticarət gəmilərinə hücum edən 
“dəniz quldurlarına” qarşı cavab tədbir -
ləri görmək lazım idi.  Lakin Almaniya, 
Niderland və Danimarka Amerikanın 
“cəza bombardmanı”nı dəstəkləsələr 
də, Fransa, İtaliya və İspaniya bu haq -
da birgə bəyanata imza atmadılar və 
bildirdilər ki, bu, münaqişənin daha 
da genişlənməsinə aparır.  “The Daily 
Telegraph”  nəşri yazır ki, Paris husilə -
rin hücumlarını qəti şəkildə pisləyir və 
Fransa gəmilərinin müdafiəsi üçün də -
niz akvatoriyasında fəal reydlər keçirir. 
Lakin İranla münasibətlərini qorumaq 
üçün “cəza tədbirləri”ndə iştirak etmək -
dən imtina edir. Makron təkid edir ki, 
Aİ “starteji muxtariyyət” siyasəti apar -
malı və  Vaşinqtondan asılı olmayan 
 geosiyasi güc nümayiş etdirməlidir. 

 “The Daily Telegraph” Aİ ölkələri ara -
sındakı bu fərqli yanaşmanı Almaniya 
Kansleri laf Şoltsla Fransa prezidenti 
Emmanuel Makron arasında olan gərgin 
münasibətlərlə əlaqələndirir və bildirir ki, 
bu ziddiyyət  Qırmızı dənizdə gəmiçiliyə 
əngəl olan husilərə qarşı vahid cəbhə -
dən çıxış etməklə bağlı Aİ-nin müsbət 
qərar qəbul etməsinə mane olur. Rəsmi 
Berlin ticarət gəmilərinin silahlı husilərin 
hücumuna məruz qaldığı Qırmızı dəni -
zin Hörmüz boğazında Avropanın də -
niz missiyasını genişləndirilməsini təkid 
edir.  Hətta Almaniya missiyanı güclən -
dirmək üçün özünün “Hessen” freqat gə -
misini göndərməyi təklif etsə də, hələ ki, 
missiyaya başçılıq edən Paris bu planı 
heç cür şərh etmir.

Aİ ən nüfuzlu ölkələrinin fikir ayrılığı 
təkcə bu məsələ ilə bitmir. Enerji subsi -
diyaları, Çindən elektrik avtomobillərinin 
gətirilməsi, müdafiə siyasəti və Ukrayna 
münaqişəsi məsələlərində də bu ölkələr 
arasında anlaşma əldə etmək prob -
lemə çevrilib. Bazar ertəsi Şolts Avropa 
ölkələrini Kiyevə lazımi səviyyədə hərbi 
yardım göstərmədiklərinə görə kəskin 
tənqid edib. nun fikirləri əslində Ber -
linə nisbətdə Ukraynaya  daha az silah 
göndərən Parisin ünvanına üstüörtülü 
narazılığın ifadəsidir. 

“Cəza bombardmanı”ndan sonra 
koalisiyanın gözlədiyi nəticələr özünü 
göstərmir. Hələ ki, üsyankar husilər xü -
susilə İsraillə bağlı olan ticarət gəmilə -
rinə hücum etməkdən çəkinmirlər. Bu 
da onu göstərir ki, münaqişə daha aktiv 
fazaya keçə bilər. 

“The Guardian” nəşri xəbər verir ki, 
koalisiyanın Yəmənə hava hücumları 
və bombardmanları Qərbi uzunmüddətli 
münaqişəyə çəkə bilər. Bu da dünya iq -
tisadiyyatına çox ciddi təsir göstərəcək. 
Dünya Bankının ekspertləri  xəbərdar -
lıq edirlər ki, beynəlxalq ticarətdə da -
yanmalar elektrik enerjisinin qiymətinin 
sürətli artmasına, iqtisadi yüksəlişin lən -
giməsinə, yüksək inflyasiyaya və geosi -
yasi gərginliyə səbəb ola bilər. 

Dünya Bankı qlobal iqtisadiyyatın 
perspektivləri haqqında son hesabatın -
da göstərir ki, Yaxın Şərqdəki və Ukray -
nadakı böhranlar real təhlükə daşıyır. 
Ekspertlər yazırlar: “Münaqişənin geniş -
lənməsi enerji resurslarının qiymətinin 
artmasına gətirib çıxaracaq ki, bu da 
dünya iqtisadiyyatının fəallığı və infl -
yasiya üçün ciddi fəsadlar doğuracaq”.  

nlar həmçinin vurğulayırlar ki, “inflyasi -
yanın qarşısını alan real faiz dərəcələri, 
Çində  iqtisadi artımın azalması, ticarə -
tin sonrakı fraqmentasiyası üçün ma -
liyyə stressləri  və  iqlim dəyişilikləri ilə 
bağlı fəlakətlər mövcuddur”. 

Hesabatda həmçinin göstərilir ki, 
bu yaxınlarda Qırmızı dənizdə ticarət 
gəmilərinə hücumlar artıq əsas dəniz ti -
carət yollarında daşımalar zəncirini ciddi 
şəkildə pozub və bu da şəbəkələrə çat -
dırılacaq malların  tədarükündə fasilələ -
rin yaranmasına və inflyasiya riskinin 
artmasına səbəb ola bilər. Yaxın Şərqdə 
münaqişənin genişlənməsi baş verəcəyi 
halda enerji daşıyıcılarının tədarükü də 
həmçinin pozula bilər ki, bu da elektrik 
enerjisi qiymətlərinin kəskin sıçrayışına 
gətirib çıxaracaq. Nəticədə digər xam -
malların qiymətləri də qalxacaq, həmçi -
nin geosiyasi və iqtisadi gərginlik kəskin -
ləşəcək, bu da investisiyaların həcminin 
azalmasına və iqtisadi yüksəlişin tempi -
nin aşağı düşməsinə vəsilə olacaq. 

Yeri gəlmişkən ABŞ və Böyük Bri -
taniyanın Yəmənə qarşı belə bir addım 
atması Vaşinqton və Londondakı haki -
miyyət dairələrini də çox ciddi narahat 
etməyə başlayıb. Çünki bu hadisələr, 
həqiqətən, iqtisadiyyatın bərpa olun -
ması perspektivinin üstündən xətt çəkir, 
Bayden və Sunakın yenidən öz postla -
rına seçilməsi şanslarını sürətlə azaldır.  

Bundan sonra Britaniyanın Baş na -
zirini ölkə vətəndaşlarının Yaxın Şərqdə 
uzunmüddətli sülh planı haqqında ciddi 
sualları gözləyirsə,  Birləşmiş Ştatların 
liderini isə öz partiyasından olan yaxın 
tərəfdaşları belə növbəti Yaxın Şərq mü -
naqişəsinə yol açdığına görə artıq kəs -
kin tənqid edirlər. Hadisələrin hansı is -
tiqamətdə inkişaf edəcəyini isə, əlbəttə, 
zaman və bir də Qərb liderlərinin sonra -
kı addımları müəyyən edəcək. 

Hazırladı    
İlqar R STƏMOV   
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Avropada vahid ordu çağırışları
K nə qitə ə nə ən qorx rlar

Rusiyanın Ukraynada başladığı və hələ də davam edən hərbi əməliyyatlar “Köh-
nə qitə”ni necə qorxudubsa, bəzi dövlət və hökumət adamları Avropanın vahid 
ordusunun yaradılmasının zəruri olduğunu yenidən dilə gətirməyə  başlayıb-
lar. Görünür, onlar qitənin şərqində gündən-günə şiddətlənən ağır silahlı mü-
naqişənin Qərbə doğru genişlənə biləcəyindən ehtiyat edirlər.

Bugünlərdə İtaliya baş nazirinin 
müavini, eyni zamanda ölkənin xarici 
işlər naziri vəzifəsində çalışan Antonio 
Tayani bəyan edib ki, Avropa İttifaqı 
(Aİ) qitədə sülhün qorunması və mü -
naqişələrin qarşısının alınması üçün 
vahid orduya malik olmalıdır. Siyasətçi 
fikrini belə bir arqumentlə əsaslandırıb 
ki, hazırda planetin bir çox bölgələrin -
də kəskin silahlı münaqişələr baş verir 
və heç cür səngimək bilmir, müharibə 
alovu istənilən regionu öz ağuşuna ala 
bilər. 

 İtaliyalı nazir Romada nəşr olunan 
nüfuzlu “La Stampa” qəzetinə müsahi -
bəsində sonra bu sözləri deyibdir: “Ha -
zırda ABŞ, Çin, Hindistan, Rusiya kimi 
güclü dövlətlərin mövcudluğu şəraitində 
Aİ-nin öz ordusu olmalıdır ki, həm özü -
nün etibarlı təhlükəsizliyini təmin etsin, 
həm də digər münaqişələrin qarşısının 
alınmasında iştirak edə bilsin”.  

Xatırladaq ki, A.Tayani “Forza İtalia” -
nın (“İrəli, İtaliya”) Partiyasının sədridir 
və bu vəzifəyə mərhum baş nazir Silvio 
Berluskoninin vəfatından sonra seçilib. 
Partiyanın yeni sədri hələlik Berluskoni 
qədər populyar deyil, lakin siyasi sələfi -
nin daxili və xarici siyasət xəttini davam 
etdirmək əzmindədir. 

Bir çox təhlilçilər bu qənaətdədirlər 
ki, A.Tayani Avropanın siyasi istebliş -
menti arasında “bərk gedən oğlan” kimi 
tanınmaq üçün belə kəskin bəyanatlar 
səsləndirir. Yeri gəlmişkən, S.Berluskoni 
özü də Avropa ordusu ideyasını müdafiə 
edən siyasətçilərdən idi və ara-sıra bu 
mövzuda rəsmi Vaşinqtonda qıcıq yara -
dan belə fikirlər səsləndirirdi.

İtaliya xarici işlər nazirinin sözüge -
dən bəyanatı rəsmi Moskvanın diqqətin -
dən yayınmayıb. Rusiya XİN-in sözçüsü 
Mariya axarova “Teleqram” kanalında 
italiyalı siyasətçiyə “məsləhət görüb” ki, 
yaxşı olardı ki, o, ilk növbədə İtaliya icti -
maiyyətini ciddi narahat edən qeyri-leqal 
miqrantlarla bağlı problemlərin həlli ilə 
məşğul olsun.   

M. axarova hesab edir ki, Avropanın 
silahlı qüvvələri hazırkı reallıqlar zəmi -
nində normal fəaliyyət göstərə bilməz. 

na görə ki, son illər Aİ-nin qlobal enerji 
qiymətlərindən asılılığı yaranıb. Buna 
görə də vahid Avropa ordusu yaransa 
belə, heç də müstəqil olmayacaq, çünki 
okeanın o tayından gələn “əmr və tapşı -
rıqlarla” işləməyə məcbur olacaq. 

Bəllidir ki, Qərb dünyasını birləşdir -
mək ideyasına xidmət edən Şimali At -
lantizim siyasətinin Avropanın özündə 
zaman-zaman əleyhdarları olub. Xüsu -
silə Fransa özünü Vaşinqton və London -
dan asılı olmayan, qitənin siyasi və hər -
bi lideri rolunda görmək niyyətindədir. 
Amma Parisin bu sahədəki real imkan -
ları onun iddialarından qat-qat aşağıdır.  

Həqiqətən, bu gün dünya sürətlə 
hərbiləşir. Avropa dövlətlərinin iqtisadi 
ittifaqı missiyasını öz üzərinə götürən 
Aİ hazırda həm də vahid orduya sahib 
olmaqla, əslində dünya siyasətinin apa -
rıcı güc mərkəzlərindən birinə çevrilmək 
niyyətini ortaya qoyur. İtaliyanın baş dip -
lomatının bəyanatını da məhz bu kon -
tekstdən izah etmək olar.

M.HACIXANLI  
XQ

Atamoğlan MƏMMƏDLİ,
BDU-nun professoru, 
siyasi şərhçi

Vahid Avropa ordusu anlayışı 
mücərrəd ideyadır və hələlik real 
görünmür. Hazırda belə bir ordu 
yoxdur və qitə dövlətlərinin təh-
lükəsizliyini faktiki olaraq NATO 
təmin edir. ABŞ Avropada özünün 
hərbi mövcudluğuna zərər vuran  
paralel qurumun yaradılmasına 
heç cür razılıq verməz. 

Yeri gəlmişkən, bu ideya ilk 
dəfə 1950-ci ildə Fransa tərəfindən 
ortaya atılıb. Bu Parisin “daxili al-
tılıq”, yəni Belçika, Fransa, İtaliya, 
Lüksemburq, Niderland və Alma-
niya Federativ  Respublikasının 
(AFR) silahlı qüvvələrinin birləşdi-
rilməsi üçün atılan və heç zaman 
reallaşmayan bir təşəbbüsüdür. 

O dönəmdə İkinci Dünya  mü-
haribəsindən qalib çıxmış Sovet 
İttifaqı Almaniya Demokratik Res-
publikasını (ADR) sürətlə silah-
landırırdı. Bu, təbii ki, Qərbi adek-
vat addımlar atmağa vadar edirdi. 

Beləcə, 1949-cu ildə Şimali Atlanti-
ka Alyansı – NATO yaradıldı. 1952-
ci ildə qardaş Türkiyə bu hərbi itti-
faqa qoşuldu.  

“Soyuq müharibə” dönəmində 
Qərbi Avropa dövlətləri öz təhlükə-
sizliklərini NATO-ya etibar etmiş-
dilər. 1991-ci ildə keçmiş ittifaqın 
dağılması və “Kommunizmin süqu-
tu”ndan sonra NATO Şərqi Avropa-
ya doğru genişlənməyə başladı. 
Bu, Rusiya dövlətinin siyasi və 
rəhbərlərində dərin narazılıq hissi 
yaratdı. 

Bu gün Ukraynada baş verən 
dağıdıcı proseslər geniş anlamda 
Qərb-Rusiya qarşıdurmasından 
qaynaqlanır. Yeri gəlmişkən, Bir-
ləşmiş Ştatların 45-ci  prezidenti 
D.Tramp Şimali Atlantizim ideyası-
na şübhə ilə yanaşırdı və NATO-ya 
üzv dövlətlərdən hərbi xərclərini 
kəskin artırmağı tələb edirdi. 

Prezident Bayden Trampdan 
fərqli olaraq, ənənəvi siyasətə 
qayıtdı. Ağ evin məqsədi özünün 
əsas rəqibi hesab etdiyi Çinə qar-
şı mübarizədə Avropanı yanında 
görməkdir. Təbii ki, Vaşinqton 
Avropanın vahid silahlı qüvvələ-
rinin yaradılması ideyasını nəin-
ki dəstəkləmir, hətta bu barədə 
təşəbbüsləri mənasız adlandırır. 

Qeyd etmək lazımdır ki, Avstra-
liya, Kanada, Yeni Zelandiya, Bir-
ləşmiş Krallıq və ABŞ-ın AUKUS 
siyasi-hərbi təşkilatında birləşməsi 
Çini məhdudlaşdırmaq məqsədi 
daşısa da, Avropada Şimali Atlan-
tizm ideyasına müəyyən inamsızlıq 
yaradıb. Məhz bu amil vahid Avro-
pa ordusunun yaradılması məsələ-
sini yenidən gündəmə gətirmişdir.

Ekspert rəyi

Binəqədidə yanğın
Yanvarın 15-də paytaxtın Binəqədi rayonu, A.Kunanbayev küçəsi 
yaxınlığında yerləşən mebel sexində partlayış baş verməsi barədə 
daxil olmuş məlumat əsasında dərhal prokurorluq əməkdaşları və 
Fövqəladə Hallar Nazirliyinin qüvvələri hadisə yerinə cəlb olunub. 

Görülmüş zəruri 
və təxirəsalınmaz 
tədbirlər sayəsində 
yanğın məhdudlaş -
dırılıb.

Bu barədə Baş 
Prokurorluq və 
Fövqəladə Hallar 
Nazirliyi birgə mə -
lumat yayıb. Hadisə 
yerinə xüsusi texni -
ki vasitələr və canlı 
qüvvə cəlb edilmək -
lə yanğının söndü -
rülməsi istiqamətində operativ və 
təxirəsalınmaz tədbirlər davam 
etdirilir. 

Araşdırmalar zamanı dağıntı -
lar altından 7 nəfərin meyiti aşkar 
olunub.

Hadisə nəticəsində 24 nəfər 
müxtəlif dərəcəli xəsarətlər 
alıb. Xəsarət alanlardan 6 nəfər 
ilkin tibbi yardım göstərildikdən 
sonra evə buraxılıb, digərlərinin 
müalicəsi xəstəxanada davam 
etdirilir. nlara zəruri tibbi 
xidmətlər göstərilib, vəziyyətləri 
stabildir.

Faktla bağlı Cinayət Məcəllə -
sinin 225.3 (yanğın təhlükəsizliyi 
qaydalarını pozma - ehtiyatsız -
lıqdan iki və daha çox şəxsin ölü -

münə səbəb olduqda) və 314.3-
cü (səhlənkarlıq - ehtiyatsızlıqdan 
iki və daha çox şəxsin ölümünə 
səbəb olduqda) maddələri ilə 
cinayət işi başlanaraq, Baş pro -
kurorun müvafiq qərarına əsasən 
prokurorluq və Fövqəladə Hallar 
Nazirliyinin peşəkar müstəntiqlə -
rindən ibarət birgə istintaq qrupu 
yaradılıb, istintaqın aparılması 
Baş Prokurorluğun Kriminalistika 
və informasiya texnologiyaları 
idarəsinə həvalə olunub.

Partlayışın səbəbinin, dəymiş 
ziyanın, digər halların müəyyən 
edilməsi üçün müvafiq eksperti -
zalar təyin edilib. 

XQ
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OXUCULARIN NƏZƏRİNƏ!
“Xalq qəzeti”

2024-cü il üçün abunə 
yazılışı kampaniyasını 

davam etdirir!
Abunə respublikanın bütün poçt şöbələri və 

mətbuat yayımı ilə məşğul olan firmalar tərəfin-
dən aparılır.

Qəzetə abunə yazılmaq üçün aşağıda göstə-
rilən mətbuatyayımı  qurumlarına müraciət etmək 
olar.
1. “Azərmətbuatyayımı” ASC (012)-440-16-26.
2. “Azərpoçt” MMC (012)-598-49-55, (051)-225-02-13. 
3. “Qaya” firması (012)-566-77-80, (050)-214-40-53. 
4. “SƏMA-M” MMC (012)-594-02-52, (050)-333-69-69.
5. “ZİYA” LTD (012)-497-76-96, (050)-306-77-44. 
6. “PRESSİNFORM” MMC (012)-598-49-52, (050)-456-08-35.

Hörmətli oxucular! 
ABUNƏ YAZILMAĞA TƏLƏSİN! 

1 illik – 187.20 (yüz səksən yeddi manat iyirmi qəpik) manat.
6 aylıq – 93.60 (doxsan üç manat altmış qəpik) manat.
3 aylıq – 46.80 (qırx altı manat iyirmi qəpik) manat.

Hörmətli abunəçilər! 
Abunə yazılışı ilə əlaqədar hər hansı  

bir problemlə rastlaşsanız, (012)-498-85-29  
nömrəli telefonla əlaqə saxlaya bilərsiniz.

“Xalq qəzeti”nin kollektivi baş 
redaktor Əflatun Amaşova bacısı

GÜLƏBATIN XANIMIN

vəfatından kədərləndiyini bildirir və 
dərin hüznlə başsağlığı verir.
                                                                                                                                                   

Azərbaycan Mətbuat Şurasının 
sədri  Rəşad Məcid “Xalq qəzeti”nin 
baş redaktoru Əflatun Amaşova bacısı

GÜLƏBATIN XANIMIN
vəfatından kədərləndiyini bildirir və 

dərin hüznlə başsağlığı verir.
                                                                                                                                                   

Bakı Dövlət Universiteti jurnalistika 
fakültəsinin kollektivi “Xalq qəzeti”nin 
baş redaktoru Əflatun Amaşova  bacısı

GÜLƏBATIN XANIMIN
vəfatından kədərləndiyini bildirir və 

dərin hüznlə başsağlığı verir.

Azərbaycan Respublikası Hərbi 
Prokurorluğunun rəhbərliyi və kollektivi 
iş yoldaşları İsmayıl Əliyevə atası 

ZƏBƏRXAN MÜƏLLİMİN 
vəfatından kədərləndiyini bildirir və 

dərin hüznlə başsağlığı verir.
                                                                                                                                                   

Bakı Dövlət Universiteti jurnalistika 
fakültəsinin kollektivi multimedia və 
elektron kommunikasiya kafedrasının 
müdiri Qulu Məhərrəmliyə əzizi

MİRHAŞIM SEYİDOVUN 
vəfatından kədərləndiyini bildirir və 

dərin hüznlə başsağlığı verir.
                                                                                                                                                   

“Sanitariya Epidemioloji Xidmətlər” 
MMC-nin kollektivi qurumun direktoru 
Fuad Həsənzadəyə atası 

MAQSUD HƏSƏNOVUN
vəfatından kədərləndiyini bildirir və 

dərin hüznlə başsağlığı verir.

ALLAH RƏHMƏT ELƏSİN

+994(51) 280-16-44

Nicat Abasov 
İddiaçılar turnirində 

Azərbaycan şahmatçısı Nicat Abasovun 
İddiaçılar Turnirində iştirakı rəsmiləşib.

Bu barədə “XQ”yə Azərbaycan Şahmat Fe-
derasiyasından məlumat verilib. Beynəlxalq 
Şahmat Federasiyası yanvarın 14-də Nicat 
Abasovun mötəbər yarışda iştirakını təsdiqləyib. 
Reqlamentə əsasən Dünya kuboku yarışında ilk 
üç yeri tutan şahmatçı İddiaçılar turnirində iştirak 
hüququna sahib olur. Yarışın qalibi Maqnus Kar-
lsen turnirdə iştirak etməyəcəyi ilə bağlı FIDE-yə 
rəsmi məktub göndərib. 

Ali şahmat qurumu turnirə vəsiqəni yarışda 
4-cü yeri tutan Nicat  Abasova verib. 

Qeyd edək ki, bu ilin aprelində Kanadanın 
Toronto şəhərində şahmat üzrə İddiaçılar turniri 
keçiriləcək. Yarışın qalibi dünya çempionu çinli 
Din Lirenlə şahmat tacı uğrunda mübarizə apa-
racaq. 

“Zaqreb Open”:  
2 qızıl,  5 bürünc
Güləş üzrə Xorvatiyada keçirilən 

“Zaqreb Open” turniri başa çatıb.

Yarışın son günündə komandamızın daha bir 
üzvü qızıl medal qazanıb. Belə ki, yunan-Roma 
güləşçimiz Ülvü Qənizadə (72 kq) həlledici gö-
rüşdə macarıstanlı Levente Levanı (7:0) məğlub 
edərək qalib adına layiq görülüb. 

Bununla da, Azərbaycan güləşçiləri ilin ilk 
reytinq turnirinə 2 qızıl və 5 bürünc medalla ye-
kun vurublar.

Boks üzrə ən güclülər 
Yeniyetmə boksçular arasında 

Azərbaycanın ən güclüləri müəyyənləşib. 

Ölkənin müxtəlif şəhər və rayonlarının klub-
larını, həmçinin idman cəmiyyətlərini təmsil 
edən Azərbaycan birinciliyində 74 komandanın 
408 boksçusu qüvvəsini sınayıb. 

Yeddi gün davam edən turnirdə 14 çəki dərə-
cəsi üzrə mükafatçılar bəlli olub.

Turnirin komanda hesabında Sumqayıt (3-
3-5) birinci yeri tutub. İkinci pilləyə “Qızıl əlcək” 
İdman Klubu (3-1-1) yiyələndiyi halda, “üçlüy”ü 
Gəncə (2-1-7) qapayıb.

Çempionatda ən yaxşı boksçu adına bütün 
görüşlərini tam üstünlüklə başa vuran Rza Rza-
yev (Gəncə) layiq görülüb. Ruhin Səfərov (Nax-
çıvan MR) ən əzmkar boksçu, Fərhad Rəhma-
nov ən yaxşı hakim adına sahib olub.

Qeyd edək ki, mükafatçılar yığmanın heyə-
tinə cəlb olunacaq və beynəlxalq yarışlarda 
ölkəmizi təmsil edəcəklər.

Leyla SABİRQIZI  
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Gün yağmursuz, lakin dumanlı olacaq
Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyi Milli Hidrometeorologi-

ya Xidmətinin verdiyi məlumata əsasən yanvarın 16-da Bakıda 
və  Abşeron yarımadasında havanın  dəyişkən buludlu olacağı, 
arabir tutulacağı, əsasən yağmursuz keçəcəyi gözlənilir. 

Gecə və səhər bəzi yerlərdə zəif duman olacaq. Mülayim cənub-qərb 
küləyi əsəcək.  Gecə  2° şaxtadan  2°-dək isti, gündüz 5-10° isti olacaq. 
Atmosfer təzyiqi  766 mm civə sütunundan 760 mm civə sütununa enə-
cək, nisbi rütubət gecə 70-80 , gündüz 50-60 faiz  olacaq.  Azərbaycanın 
rayonlarında əsasən yağmursuz keçəcək. Bəzi yerlərdə arabir duman 
olacaq. Qərb küləyi əsəcək, bəzi şərq rayonlarında arabir güclənəcək. 
Havanın temperaturu gecə 3-8° şaxta, gündüz 5-10° isti olacaq, dağ-
larda gecə 10-15°, gündüz 0-5° şaxta olacaq.  Gecə və səhər dağlıq və 
dağətəyi rayonlarda yolların buz bağlayacağı ehtimalı var. 

Q. QASIMOV  
XQ 

Şənbə günü gündüz saatlarından təkəm-
seyrək yağmağa başlayan qar, təxminən, 
22.00 radələrində güclənərək tezliklə 
paytaxtın küçə və meydanlarını, həyət və 
parklarını, ağacları, evlərin damlarını, bir 
sözlə, hər yeri ağ örpəyə bürüdü. 

Elə həmin anlarda şair dostum Həzi Həsən-
linin “Facebook”da yerləşdirdiyi qarla bağlı bu 
səmimi misraları qarşıma çıxdı: 

Bağımıza, bağçamıza qar yağdı, 
Ağaclarım ağ duvağa büründü, 
Elə bildim noğultək nübar yağdı,
Qar yenə şəkərdən şirin göründü.
Bu  misraları təzəcə oxumuşdum ki, həyət-

dəki futbol meydançasında uşaqların səs-küylə 

“top qovduq”larını gördüm. Balaca futbolçular 
10-15 santimetrlik qarın üzərində oynamaqdan, 
bəlkə, daha çox, sürüşüb-yıxılmaqdan zövq alır-

dılar. 
Uşaqlar qarın üstündə elə şövqlə qaçışırdı-

lar ki, adam qeyri-ixtiyari onların arasında olmaq 
arzusuna düşürdü. Bir müddət sonra artıq bir 

neçə yaşlı “tamaşaçı” da meydançanın ətrafına 
gələrək azarkeşlik etməyə başladılar. 

Səhərisi bazar günü idi. Tezdən iş yoldaşım, 
“XQ”nin fotomüxbiri Elşən Ağalara zəng edəndə, 
gənc həmkarım ağzımı açmamış dilləndi ki, “müəl-
lim, narahat olmayın, qarla bağlı “bomba kadr- 
lar” çəkmişəm. Ertəsi gün redaksiyaya gələndə 
Elşən vəd etdiyi fotoları bir-bir mənə göstərdi. 
Söylədi ki, bunlar, əsasən, “Keşlə” qəsəbəsində 
və Dənizkənarı bulvarda çəkilib. Fotolardan bir 
neçəsini seçib dərc etməyi qərara aldıq. 

Yeri gəlmişkən, qarın yağmağı ilə son 2 gün 
ərzində sosial şəbəkələrdə çox sayda paylaşım-
lar edildi. Xalq şairləri Nəbi Xəzri, Musa Yaqub, 
Cabir Novruz və başqalarının bu mövzuda 
qələmə aldıqları bir-birindən gözəl poeziya nü-
munələri yada düşdü, rəylər yazıldı. 

Sosial şəbəkə izləyicilərinin bir çoxu öz pay-
laşımlarında qarlı-buzlu, şaxtalı-sazaqlı havada 
sərhədlərimizi qoruyan igid əsgər və zabitlərimizi 
alqışlayır, eyni zamanda, ürəklərindən dillərinə 
axan dualarını əsirgəmirdilər. Ana və bacıların 
kövrək və qürurlu sözlərini, həqiqətən, həyəcan-
sız oxumaq olmur. Bəli, Vətən qəhrəman oğulları 
ilə yenilməzdir!  

Bəzi paylaşımlarda yeni ilin ilk qarının şəhə-
rin su, işıq, təbii qaz təchizatında problemlər ya-
radacağı ilə narahatlıqlar dilə gətirilirdi. İnsafən, 
bu dəfə bu sahələrdə ciddi problemlər yaranma-
dı. Görünən budur ki, şəhər təsərrüfatının mü-
vafiq qurumları vəzifələrinə daha məsuliyyətlə 
yanaşıblar. Təki həmişə belə olsun!  

M.HACIXANLI,  
E.AĞALAR (foto) 

XQ

Qaynar planetdə 
duzlu küləklər

Kosmosda fiziki xüsusiyyətləri bir-birindən 
seçilən maraqlı planetlər var. Hətta rejissorlar bu 
sahədəki qeyri-adi bilgi və məlumatlardan tez-tez öz 
elmi-fantastik filmlərində istifadə edirlər. 

Məsələn, HD189733b ekzoplanetinin səthinə aram-
sız olaraq şüşə yağır. Üstəlik burada duz parçalarından 
ibarət küləklər əsir. Onun sürəti, saatda təxminən, 9 ki-
lometrdir. 

Planetin atmosferi dəmir, silikon və alüminium– 
oksiddən ibarət xırda tozlarla örtülüdür. Bu amil onun 
atmosferinə mavi çalar verir. 

Nüfuzlu “Hubble” rəsədxanasının son məlumatla-
rına görə, planetin səthində temperatur Selsi ilə 1000 
dərəcədən çoxdur. Bu, elm adamlarına bugünədək mə-
lum olan ən isti kosmik obyektdir. Yeri gəlmişkən, pla-
netdə məhz qızmar temperatur səthdən yuxarı qalxan 
toz hissəciklərini şüşəyə çevirir.

Sonda bildirək ki, sözügedən bu parlaq kosmik ob-
yekt Günəşdən 63 işıq ili uzaqlıqdakı Vulpekula bür-
cündə yerləşir.

P.ƏFƏNDİ  
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Hava

Kosmos

Yeni ilin ilk qarı

Ölkəmiz bəyaz libasda...
Soyuq çöl-bayırda isti duyğular


